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EDITORIAL 

LUMEA ÎN CRIZĂ MULTIDIMENSIONALĂ (li) 
În România, ce fel de societate construim? 

„ Doar acela merită libertatea şi via/a, care, în fiecare zi, 

trebuie să le recucerească" (Goethe). 

Foarte recent, câţiva distinşi reprezentanţi ai mass-media americane 

s-au grăbit să anunţe într-o faimoasă publicaţie de peste ocean cum că românii sunt 

nostalgici după vechiul regim comunist. O concluzie care ar rezulta, chipurile, din 

sondaje. Noi ne îndoim şi ne distanţăm total de o asemenea concluzie, pe care o 

considerăm nu doar absolut falsă, dar şi puţin tendenţioasă. Poate chiar puţin mai 

mult. Desigur, nu ne-am amăgit nicio clipă că repudierea şi chiar condamnarea, fie 

şi morală, a fostului regim printr-un simplu raport, ar conduce în mod automat la 

ruperea definitivă cu un trecut totalitar la care s-a lucrat temeinic aproape o jumătate 

de veac. Nu! Desprinderea de mentalităţile şi practicile totalitare implică un efort de 

mai multe decenii, iar rezultatul firesc şi palapabil este implicit, nu declarat, în 

funcţie de soliditatea şi validitatea eforturilor de reconstrucţie democratică. O 

reconstrucţie nu doar economică, ci deopotrivă politică, socială şi morală, o 

redefinire a reperelor de parcurs şi a ţintelor de atins. Altfel spus, o strategie de 

reconstrucţie a unei societăţi libere şi democratice, aptă să se protejeze, să se 

regenereze şi să supravieţuiască într-o lume intrată într-o criză profundă şi de 

durată. 

Dar noi, aici, în România, ce fel de societate construim? Românii au rupt cu 

trecutul totalitar pentru totdeauna şi într-o manieră care nu este la îndemâna multor 

popoare. Ei au dovedit că preţuiesc libertatea şi democraţia mai mult decât orice pe 

lume, iar pentru asta au plătit cu numeroase jertfe de-a lungul existenţei lor 

multimilenare. Aderarea la Uniunea Europeană şi NA TO, cel mai remarcabil succes 

al României din ultimele două decenii, nu rezolvă de la sine problemele ţării. Iar 

atunci când în vocabularul cotidian revin referiri sau comparaţii cu unele lucruri din 

perioada comunistă sau chiar din altele anterioare, aceasta se întâmplă pentru 

simplul motiv că impresia multor oameni este aceea că anumite lucruri se făceau 

mai bine atunci decât astăzi. Asta nu este echivalentul nostalgiei şi nici nu ar trebui 

să fie neapărat considerată o ruşine pentru cei care administrează şi gestionează azi 

destinele ţării. Condamnabilă este atitudinea celor care se iluzionează că lumea 

începe cu ei şi refuză ostentativ orice apel la înţelepciunea celor de dinainte. Iar cei 

care nu-şi recunosc rădăcinile din trecut, ignoră cu bună ştiinţă valorile şi tradiţiile 

predecesorilor noştri se condamnă singuri şi ne împing spre un eşec programat. 

Lecţia înaintaşilor. Din multitudinea de exemple aflate la îndemână, 

vom apela deocamdată la unul singur. În 1 9 1 7- 1 9 1 8, România trecea prin momente 

dramatice pentru supravieţuirea sa ca stat. Mulţi români şi-au jertfit viaţa pe 
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câmpurile de bătălie. Alţii au găsit alte modalităţi de a-şi servi ţara. De pildă, scriind 

cărţi şi argumentând drepturile noastre sacre asupra provinciilor istorice -

Transilvania, Basarabia, Bucovina„. Traducând aceste cărţi în limbi de circulaţie 

internaţională şi stimulând în străinătate un amplu curent de opinie favorabil 

reîntregirii Statului român şi apărării intereselor sale fundamentale. Privind 

retrospectiv, constatăm că unele acţiuni de acest gen s-au soldat cu rezultate 

remarcabile. În 1 9 1 8, la Paris vedeau lumina tiparului mai multe lucrări purtând 

semnătura lui Dumitru Drăghicescu, senator român, sociolog şi diplomat, apreciat 

de Nicolae Titulescu. Una dintre lucrări era dedicată argumentării drepturilor 

româneşti asupra Transilvaniei. Iată cum era întâmpinat demersul senatorului român 

de un ilustru membru al Academiei Franceze, care semna prefaţa la volumul 

respectiv: 

„Dragul meu Senator, 

Transilvania, dumneavoastră o arătaţi înntr-un mod de necontestat, a fost şi este 

leagănul naţiunii române, ea a fost trunchiul pe care au crescut cele două 
Principate, Moldova şi Valahia. Pe de altă parte, dezvoltarea Austro-Ungariei, aşa 

cum este, aşa cum va rămâne dacă imperiile centrale sunt victorioase, este 

germanizarea cu Înverşunare a unei jumătăţi a Monarhiei şi maghiarizarea 

celeilalte. Deci a lăsa Transilvania Austro-Ungariei Înseamnă a sorti unei 

maghiarizări complete Însuşi trunchiul şi rădăcinile naţiunii române, înseamnă a 

ameninţa cu moartea însăşi sufletul României. 

Fără îndoială, vom răspunde noi, principiul naţionalităţilor trebuie să fie 

interpretat Într-o manieră fi/osofică şi practică, Orice mulţime de oameni vorbind 

aceeaşi limbă sau având aceleaşi tradiţii sau obiceiuri de a trăi Împreună nu este, 

doar prin aceasta, o naţiune, În sensul politic al cuvântului. Independenţa, 

suveranitatea, dreptul de a dispune de destinele sale şi de a acţiona de la egal la 

egal cu alte naţiuni suverane nu pot fi atribuite decât naţiunilor cu adevărat dotate 

cu personalitate, cu o conştiinţă şi o demnitate naţională şi totodată capabile, între 

altele, de a lupta cu rezultate pozitive pentru a apăra aceste titluri superioare. 

Subscriem fără rezerve la maxima lui Goethe: 

„ Nur der verdient sich Freiheit wie das Leben 

Der tăglich sie erobern muss ". 

(., Doar acela merită libertatea şi viaţa, /care, în fiecare zi, trebuie să le 

recucerească ") 

Dar, cine ar nega faptul că românii au dovedit din abundenţă că ei posedă 

o personalitate şi o conştiinţă naţională, şi că sunt capabili de orice eforturi pentru 

a cuceri şi recuceri, fără încetare, independenţa la care au dreptul? Ei s-au luptat 

eroic, ei rămân şi vor rămâne gata să reînceapă. 

Naţionalitatea română prezintă, în maniera cea mai strălucitoare, toate 

caracterele şi toate condiţiile unei naţionalităţi demne să trăiască în completă 
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libertate şi independenţă. Transilvania este rezervorul de unde se alimentează 

această naţionalitate. Mai trebuie ceva adăugat pentru a răspunde la întrebarea de 

a şti dacă România trebuie să trăiască precum o naţiune independentă şi dacă ea 

trebuie să-şi redobândească Transilvania? 

Primiţi vă rog, scumpe Senator, asigurarea sentimentelor mele 

profunde de respectuoasă admiraţie pentru patria dumneoavoastră şi de afectuoasă 

devoţiune pentru persoana dumneavoastră ". 

Scrisoarea, datată Paris, 25 mai 1 9 1 8, era semnată de Emile Boutroux, de 

la Academia Franceză. Pe atunci, România, care se lupta din răsputeri pentru 

reîntregire şi recunoaştere internaţională, nu avea europarlamentari. Dar mulţi dintre 

oficialii români din epocă - preşedinţi de guvern, miniştri, deputaţi şi senatori, 

academicieni şi profesori, diplomaţi şi jurnalişti - găseau mijloacele necesare pentru 

a-şi servi ţara. Câţi dintre iluştrii noştri contemporani mai primesc astfel de scrisori 

din partea liderilor străini? Astăzi, cei mai mulţi nu scriu nici cărţi, nici studii şi nici 

articole. Nu este obligatoriu şi nici nu reprezintă o nenorocire. Poate fac alte lucruri 

mai bune. Aflăm că unii dintre ei totuşi scriu. Şi se adresează tot străinătăţii, dar nu 

pentru a apăra drepturile ţării, ci pentru a o ponegri şi a defăima poporul faţă de 

străini. Nu este de închipuit o ruşine mai mare. Sărmană ţară, biet popor! Cât pot să 

mai suporte! 

Redactorul şef 
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ÎN CĂUTAREA CIFRULUI PERFECT 

În anul 1 959 avea loc premiera unui film mai puţin obişnuit pentru peisajul 

cultural al epocii. Se intitulează „Secretul cifrului", are un scenariu scris după 

romanul lui Theodor Constantin, „La miezul nopţii va cădea o stea" şi a fost regizat 

de maestrul Lucian Bratu. Filmul descrie acţiunile unui ofiţer sub acoperire ( cpt. 

Ulea), aparţinând serviciului de contraspionaj românesc, pentru capturarea unui 

spion german (Tălâmbu) infiltrat într-o unitate de transmisionişti, aflată pe linia 

frontului antihitlerist, având ca misiune sustragerea unui dispozitiv de cifrare al 

armatei române. Filmul îşi păstrează prospeţimea artistică şi astăzi datorită 

scenariului şi interpretării excelente a unor actori memorabili precum Emanoil 

Petruţ, Mihai Mereuţă, Olga Tudorache şi Benedict Dabija. Totodată, a rămas de 

actualitate şi tematica: războiul permanent pentru titlul de stăpân absolut al 

"secretului cifrului". 
Întrucât subiectul este extrem de vast şi de fascinant, având o istorie 

milenară, ne vom rezuma în acest eseu doar la problema preocupării criptografilor 

de a crea sisteme de cifrare rezistente şi la încercările criptanaliştilor de a le sparge. 

Lupta permanentă dintre criptografii specializaţi în elaborarea cifrurilor şi 

criptanaliştii concentraţi pe decriptarea lor, constituie motorul perpetuum mobile al 

perfecţionării sistemelor criptologice. 
Învăţaţii care s-au aplecat asupra chestiunilor criptografice şi-au dat seama 

că în orice limbă literele au o anumită frecvenţă. Filologii, cercetători specializaţi în 

analiza structurii limbajelor naturale, au constatat că literele, bigramele, cuvintele şi 

unele expresii au frecvenţe relativ stabile în limbă. Sistemele criptografice clasice, 

bazate în general pe substituirea acestor elemente, nu au putut ascunde în totalitate 

aceste frecvenţe, oferind astfel criptanaliştilor un punct de sprijin. Nume 

prestigioase ale istoriei criptologiei, precum Alberti, Trimethius, Vigenere, 

Cardano, Babbage, Kerckhoff - pentru a cita doar câteva dintre ele - au marcat 

momente importante în dezvoltarea criptologiei, elaborând mereu cifruri tot mai 

complexe. 

S-a ajuns astfel la sistemele de cifru cu chei aleatoare, considerate 

indecriptabile, atât din punct de vedere teoretic, cât şi practic. Cheile întrebuinţate 

nu au nici o regulă de obţinere. 

Cel mai sofisticat sistem de acest tip este "sistemul cu cheie aleatoare de 

unică folosinţă", creat în 1917, cunoscut în literatura de specialitate sub denumirea 

de "ONE-TIME PAD"( OTP). In cadrul acestui sistem textul clar al mesajului este 
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criptat cu un cifru de substituţie, supracifrat cu o cheie aleatoare ("pad") la fel de 
lungă ca şi lungimea mesajului, rezultând un text cifrat aleator. În cazul în care 
algoritmul este cu certitudine aleator, are lungimea mesajului, nu este refolosit 
niciodată parţial sau în întregime şi se asigură păstrarea lui într-un secret absolut, 
cifrul este imposibil de decriptat. 
Fiind unicul criptosistem considerat perfect din punct de vedere teoretic din epoca 
pre-computerului, OTP-ul a fost folosit intens pentru realizarea comunicărilor 
secrete diplomatice, militare şi de spionaj. Linia fierbinte dintre Moscova şi 
Washington, stabilită în 1963, după criza cubaneză, a folosit teleimprimatoare 
protejate cu un sistem OTP. Este cunoscut că spionii KGB au folosit şi încă mai 
folosesc OTP-ul. Exemplele includ pe colonelul Rudolf Abel, care a fost arestat şi 
condamnat la începutul anilor 1 950 la New York, şi Morris şi Lona Cohen, care au 
fost arestaţi şi condamnaţi pentru spionaj în Marea Britanie la începutul anilor 1 960. 

În ambele cazuri s-au descoperit cifruri OTP în posesia lor. 
Spargerea cifrurilor OTP s-a datorat fie nerespectării riguroase a regulilor 

de criptare, fie refolosirii aceloraşi chei numerice la mesaje diferite sau 
neparafrazării unor documente originale transmise prin cifru dar şi pătrunderilor 
secrete efectuate de serviciile de informatii adverse pentru a intra în posesia cheilor 
aleatoare. Astfel: 

• În anii 1944-45, Serviciul de interceptare-decriptare al armatei 
americane a reuşit să spargă un sistem OTP folosit de Ministerul de Externe german 
datorită aleatorismului incomplet, maşina de criptat generând algoritmi predictibili. 

• În 1945, Statele Unite au descoperit că mesajele între Canberra şi 
Moscova erau criptate folosind un OTP utilizat şi pe altă linie de comunicaţii iar 
unele mesaje includeau documente oficiale. 

• Începând cu anii 1 940, americanii şi britanicii au fost capabili să 
"spargă" unele telegrame, cifrate cu sistemul OTP, ale agenturii sovietice ce acţiona 
pe teritoriile lor în unna unor erori comise în generarea şi distribuirea materialelor 
de cifru. O ipoteză este aceea că personalul Centralei din Moscova era atât de 
precipitat de prezenţa trupelor germane chiar la marginea Moscovei la finele anului 
1 941 şi debutul anului 1 942, încât produceau mai mult decât o copie a aceluiaşi 
material criptografic. Acest efort uriaş de criptanaliză, care a durat câteva decenii 
(până în 1 980), codificat VENONA, a produs o considerabilă cantitate de 
informaţii, inclusiv despre "spionii atomici" sovietici. Chiar în aceste condiţii, doar 
un mic procentaj din mesajele interceptate au fost decriptate parţial sau în întregime 
(câteva mii din mai multe sute de mii). 

• Prin declasificarea unor documente secrete ale serviciilor de 
informaţii americane s-a aflat că în mod sistematic au avut loc, în toată perioada 
Războiului Rece, penetrări ale agenţilor FBI în birourile diplomaţilor sovietici din 
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Statele Unite, în cursul cărora s-au sustras materiale de cifru, care au fost puse apoi 
la dispoziţia criptanaliştilor. 

În paralel cu sistemul OTP, a cărui punere în practică implică eforturi 
complexe şi costisitoare, de care în principiu sunt capabile numai structuri oficiale, 
s-au dezvoltat şi alte sisteme criptografice solide, de mai largă posibilitate a 
folosirii. 

Astfel, activitatea criptografică în care se întrebuinţează aceeaşi cheie 
pentru criptare şi decriptare intră în categoria "criptografiei simetrice" sau 
"criptografiei cu chei secrete". Un astfel de sistem, folosit în epoca calculatoarelor, 
este cel denumit DES (Data Encryption Standard sau Standard de Criptare Date), un 
cifru bloc în care mesajul de criptat este divizat în blocuri de lungimi egale şi fixe. 
Conform schemei DES, algoritmul folosit la criptare are 72.057.594.037.927.936 
chei posibile. Deoarece DES, de-a lungul timpului, devenise vulnerabil din cauza 
lungimii prea mici a cheii, s-a trecut la utilizarea unui nou sistem intitulat 3DES, un 
algoritm care constă în esenţă în aplicarea de trei ori a DES. 

Deşi 3DES este un algoritm puternic, el s-a dovedit relativ lent în 
implementările software, motiv pentru care, următorul pas în această ultrarapidă 
evoluţie, a fost adoptarea unui nou sistem propus, în anul 1997, de doi criptografi 
belgieni, Joan Daemen şi Vincent Rijmen. Acesta a fost denumit de autorii săi 
Rijndael, şi este cunoscut în lumea specialiştilor sub titulatura AES (Advanced 
Encryption Standard - în limba engleză, Standard Avansat de Criptare). Criteriile pe 
baza cărora sistemul AES a fost adjudecat pentru utilizare în cazul informaţiilor 
clasificate, de către guvernul SUA, în iunie 2003, au fost: securitatea (rezistenţa la 
atacuri criptanalitice), costurile (eficienţa computaţională, complexitatea spaţială, 
precum şi licenţierea liberă şi gratuită) şi particularităţile algoritmului (flexibilitatea, 
simplitatea şi uşurinţa de realizare a implementărilor atât software cât şi hardware). 

Introducerea şi dezvoltarea computerelor a fost însoţită şi de un alt tip de 
criptografie, în care utilizatorii au o pereche de chei, una publică şi una privată 
(secretă), denumit "criptografie asimetrică" sau "criptografie cu chei publice" 
(PKE). Cheia publică se foloseşte pentru criptarea unui mesaj care nu poate fi 
decriptat decât cu cheia pereche, cea privată. Matematic, cele două chei sunt legate, 
însă cheia privată nu poate fi obţinută din cheia publică. O analogie a acestui proces 
o reprezintă folosirea cutiei poştale: oricine poate pune în cutia poştală un plic, dar 
la plic nu are acces decât posesorul cheii cutiei poştale. În anul 1978, trei cercetători 
de la Massachusetts Institute of Technology, Ron Rivest, Adi Shamir şi Leonard 
Adleman, au conceput algoritmul R.S.A. (Rivest-Shamir-Adleman), devenit ulterior 
standard pentru criptografia cu chei publice. 

Referitor la rolul criptografiei în lupta împotriva "fraudelor informatice", 
matematicianul Adi Shamir de la Institutul Weizmann din Tel Aviv, remarcabil 
criptolog, afirma următoarele: "Inconvenientul informaticii este că nici un 
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ordinator nu este inviolabil. Pentru un specialist este doar o problemă de răbdare 

şi de timp ". 

În acest sens, criptologia este chemată să elaboreze sisteme criptografice 
capabile să garanteze securitatea datelor şi informaţiilor stocate sau transmise în 
reţelele de calculatoare, acţiune foarte dificilă. În acest sens, următorul episod este 
semnificativ: 

În 1977, Ralph Merkel de la Universitatea Stanford a imaginat un astfel de 
sistem despre care afirma că "este atât de complicat, încât ar trebui cel puţin un 
milion de ani pentru ca cel mai puternic ordinator să-l decripteze". El i-a cerut lui 
Adi Shamir să încerce să-l decripteze, spunându-i "Pariez pe 100 de dolari că n-o 

să reuşeşti ". În 1982, Shamir i-a telefonat lui Merkel: "Pregăteşte un cec de 100 de 

dolari. Copilul tău şi-a dezvăluit secretul". Deci, au fost necesari numai cinci ani şi 
nu un milion de ani. 

Ca rezultat al algoritmilor foarte lungi folosiţi la criptarea cu chei publice şi 
a metodelor matematice tot mai complexe de care e nevoie pentru găsirea acestor 
chei, activitatea modernă din domeniu a trecut indubitabil din zona amatorismului, 
exclusiv în cea a specialiştilor. Cu atât mai justificat, rămâne o sfidare continuă 
posibilitatea ispititoare ca în blindajul sistemelor de criptare care folosesc 
factorizarea numerelor mari, să existe o fisură, o cale mai simplă. 

Chiar în momentul redactării acestui material, agenţiile de presă informează 
că un expert german a demonstrat cât de vulnerabile sunt măsurile de securitate care 
protejează sistemul de comunicaţii mobile (GSM), utilizat în întreaga lume, reuşind 
să spargă un important algoritm de criptare a convorbirilor pe telefonul mobil. 
Codul de securitate spart de expertul german este utilizat de peste trei miliarde de 
oameni din 212 ţări. 

După 11 septembrie 2001, NSA (Agenţia de Securitate Naţională din SUA) 
a devenit beneficiara unor bugete de zeci de miliarde de dolari, care s-a hotărât să 
fie investite în colectarea şi analiza computerizată a tuturor(!) datelor pe care le pot 
obţine. Pentru colectarea acestui volum imens de date, NSA a creat programul 
"Stellar Wind" , care constă în amplasarea de aparatură de înregistrare şi transmisie 
în toate nodurile de comunicare ale companiilor americane de telecomunicaţii. 

În aceste condiţii, ultima linie de apărare a utilizatorilor împotriva 
curiozităţii NSA este, deocamdată, tehnica de criptare AES, majoritatea 
programelor de e-mail şi a browserelor utilizând-o pentru protejarea datelor 
sensibile. Aşa că, specialiştii NSA şi-au concentrat forţele pe învingerea acestui 
sistem de criptare care, teoretic, până în prezent nu a putut fi spart. Conform 
publicaţiei americane "Wired", timpul necesar pentru încercarea tuturor 
combinaţiilor posibile este mai lung decât vârsta Universului. Ca urmare, NSA a 
proiectat un nou supercomputer, care va fi construit până în 2018. Amplasat în 
centrul său din Oak Ridge, în două hale care vor ocupa 2,4 hectare, acesta va fi 
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capabil să efectueze un quintilion (I O la puterea 30) de operaţii pe secundă şi va 
folosi, la capacitatea maximă, 200 megawaţi - energie suficientă pentru un oraş cu 
200.000 locuitori. Cu ajutorul său, NSA speră să spargă şi actualele standarde de 
criptare - devenind, astfel, stăpânii absoluţi ai informaţiilor. 

Dar, ca în toate domeniile în care mintea omului construieşte, ş1 m 
criptografie apare mereu speranţa posibilităţii ridicării unor noi ultime frontiere. 
Există cercetări şi aplicaţii care demonstrează că principiile teoriei haosului şi legile 
fizicii cuantice pot fi folosite în criptografie cu rezultate care întrec orice închipuire. 

În ultimii ani, idei noi şi radicale au fost dezvoltate pentru elaborarea unei 
specii complet noi de criptare, în mod real impenetrabilă, criptografia cuantică, în 
care securitatea metodei se bazează pe legile pure ale fizicii. 

În 2007, o echipă de specialişti ai mai multor institute de cercetări 
europene, sub coordonarea profesorilor Ursula Gerber şi A.Zeilinger de la 
Universitatea din Viena, a reuşit să teleporteze date la o distanţă de 144 de 
kilometri, ceea ce constituie o premisă uluitoare, atât pentru teleportarea cuantică 
(de tip ST AR TREK), cât şi pentru criptografie. Reuşita experimentului s-a datorat 
unor proprietăţi ale materiei în "lumea" mecanicii cuantice (la nivelul atomilor), în 
care particulele au un comportament ce sfidează fizica clasică, newtoniană. Albert 
Einstein, îndoindu-se de existenţa efectelor cuantice, le-a numit „acţiuni 
supranaturale la distanţă"(„Paradoxul EPR" - Einstein, Podolsky, Rosen, 1935). 

Existenţa reală a fenomenului a fost evidenţiată pentru prima oară în 1982, 
de fizicianul francez Alain Aspect de la Universitatea din Orsay. Acesta, împreună 
cu colaboratorii săi, au demonstrat că există particule care sunt perechi inseparabile, 
anumite proprietăţi ale lor (energia, impulsul etc.) conservându-se, indiferent de 
distanţa la care se găsesc una faţă de alta. Astfel, acţiunile exercitate asupra uneia 
dintre aceste particule au efect instantaneu asupra perechii sale. Potrivit 
demonstraţiei, „proprietăţile oricărei particule pot fi transferate către o altă 

particulă, chiar dacă cele două părţi se află in coifuri opuse ale galaxiei ". 

Criptarea cuantică se realizează în conformitate cu cerinţele „principiului 
incertitudinii" al lui Heisenberg, potrivit căruia nu poţi măsura o informaţie cuantică 
fără să o perturbi. Orice intenţie de a spiona comunicaţia dintre doi utilizatori 
produce un "zgomot" uşor de sesizat de către aceştia. Acest principiu este aplicat 
prin utilizarea de particule cuantice - fotonii. Prin transmiterea succesivă a unor 
fluxuri de fotoni, cuantificarea lor şi procesarea datelor rezultate în urma acestui 
proces rezultă cheia criptografică. Deci, „ informa/ia transmisă prin teleportare 

cuantică nu poate fi interceptată sau copiată " (fizicianul Ignacio Ciriac, de la Max 
Planck Institute of Quantum Optics). 

La începutul lunii octombrie 2008, a fost pusă în funcţiune prima reţea 
comercială de comunicaţii securizată prin metoda criptografiei cuantice. Această 
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premieră mondială este rezultatul proiectului european SECOQC (Secure 
Communication based on Quantum Cryptography), în cadrul căruia, începând din 
anul 2004, · 41 de cercetători din 12 state europene au reuşit să construiască în 
Austria o reţea de calculatoare ce înglobează o infrastructură care constă în 200 de 
kilometri de cabluri de fibră optică, cele opt legături intermediare existente folosind 
şase tehnologii de criptografiere prin metode cuantice. 

Se pare însă că deja s-a descoperit o breşă în criptografia cuantică, o echipă 
de cercetători suedezi găsind o vulnerabilitate care contrazice teza că această 
metodă ar garanta 100% siguranţa comunicării electronice. Ei au demonstrat că, 
teoretic, există posibilitatea ca o persoană neautorizată să extragă cheia de criptare, 
fără să fie detectată. 

Criptografia cuantică ar fi putut reprezenta un relativ sfârşit al îndelungatei 
confruntări dintre criptografi şi criptanalişti, dacă, între timp, nu s-ar fi inventat noi 
mijloace exotice de generare a mesajelor secrete. De exemplu, la sfârşitul lui 2005, 
un grup de cercetători europeni au descoperit că unele din principiile „teoriei 
haosului" ar putea fi folosite pentru secretizarea comunicaţiilor. Ideea de bază este 
că un mesaj poate fi "îngropat" în interiorul unui semnal haotic - un zgomot de 
origine solară, meteorologică ş.a. - ca paravan care face mesajul inaccesibil celor 
care nu pot descompune haosul în elemente componente. 

Putem conchide că în epoca actuală domeniul criptologiei se află, în bună 
măsură, în mâinile fizicienilor şi al matematicienilor dar, cea mai mare parte din 
ceea ce se întâmplă are loc, fără îndoială, ca întotdeauna, în spatele uşilor închise. 
Agenţiile guvernamentale păstrează informaţiile despre spargerea de coduri şi 
despre criptografie sub control strict, ceea ce face extrem de dificilă predicţia 
dezvoltărilor viitoare din domeniu. 

În contextul expansiunei ofensive a cercetărilor în domeniu, David Kahn, 
fost preşedinte al Asociaţiei Criptologilor Americani şi al Societăţii de Cifru din 
New York, profesor la Universitatea Yale, specialist în tehnici de spionaj militar, a 
emis următoarea opinie: „ condi/ia ca o /ară să poată fi privită ca o superputere este 

ca ea să deţină propriile tehnologii nucleare şi spa/iale şi propriul sistem de 

criptografiere ". 

În condiţiile existenţei unei lumi paralele cu cea în care omenirea evoluează 
de mii de ani, respectiv lumea calculatoarelor, lume virtuală indestructibilă, 
descentralizată, proprietate a tuturor, criptografia a devenit o armă cu două tăişuri. 
Ea serveşte la garantarea confidenţialităţii şi permite atribuirea cu certitudine a unei 
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informaţii, unei anumite persoane, la un moment dat. Nu mai este rezervată exclusiv 
militarilor, ci este la dispoziţia întregii societăţi. De aici rezultă însă şi realitatea 
crudă a feţelor întunecate ale posibilităţilor nelimitate de aplicare a cunoştinţelor 
criptografice. 

Sinistra sectă japoneză AUM, care în 1995 a atacat metroul din Tokyo 
împrăştiind un gaz mortal, îşi stoca, codificate cu algoritmul RSA, toate fişierele din 
computere. Poliţiştii care au decriptat conţinutul acestora au putut cunoaşte 
planurile secrete ale sectei de a acţiona şi pe teritoriul american. De asemenea, 
autorii atentatului de la World Trade Center, din New York, în 1994, şi din metroul 
oraşului, în anul următor, dispuneau de PC-uri portabile şi de date codificate. 

În consecinţă, lupta se dă şi în planul reglementărilor legale ale domeniului. 

În SUA, efortul de legiferare a limitelor activităţilor pe care statul sau 
persoanele particulare le pot desfăşura în domeniul criptologiei a avut de la început 
ca argumentaţie oficială faptul că „ este nevoie de acces la comunicaţiile cifrate 

pentru a zădărnici activităţile celor Patru Cavaleri ai Apocalipsei Internetului: 

crima organizată, traficanţii de droguri, pedofilii şi teroriştii" (David J. Lounday). 
Obiectivul FBI, al CIA, al NSA şi al tuturor organismelor care au rolul de a reprima 
criminalitatea în SUA şi în alte ţări este de a monitoriza utilizarea instrumentelor de 
codificare a informaţiilor care circulă prin toate reţelele de comunicaţii existente. 

În cadrul unei audieri, la data de 09 iulie 1997, în faţa Senatului, Louis 
Freeh, fost director al FBI, declara că tehnologia criptării şi folosirea ei necontrolată 
reprezintă un mare pericol pentru siguranţa naţională. În acest context, sublinia şi 
necesitatea includerii în legislaţia aferentă a prevederii obligatorii pentru 
producătorii din domeniu, de a introduce în structura departamentelor tehnice de 
criptare anumite caracteristici care să permită organelor de aplicare a legii 
decriptarea unor mesaje codificate, în baza unei autorizaţii emise de organele 
judiciare. 

Pentru mulţi oameni, faptul că autorităţile ar dori să aibă acces la cheile de 
criptare reprezintă un motiv de îngrijorare. Ei consideră, şi pe bună dreptate, că 
monitorizarea guvernamentală strictă asupra criptografiei ar putea reprezenta un 
pericol pentru libertăţile civile şi protecţia vieţii private, dacă este reglementată în 
aşa fel încât autorităţile să aibă acces la toate datele personale ale oricui, la fişele 
medicale, la mesajele transmise prin e-mail etc. 
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Într-un astfel de context, evoluţia prin câştig accelerat este singura 
constantă a domeniului. Ca atare, cel mai bun lucru pe care îl putem face este să 
privim înapoi în istoria criptologiei şi să medităm la ce a rămas din cifrurile 
considerate anterior „impenetrabile". În cadrul luptei nesÎarşite dintre criptografi şi 
criptanalişti, barierele ridicate de unii au fost, până la urmă, întotdeauna depăşite de 
ceilalţi. 

Poate că într-o bună zi complexitatea factorizării numerelor foarte mari, 
fizica cuantică şi teoria haosului vor părea la fel de simple viitorilor spărgători de 
coduri, precum ne pare nouă astăzi permutarea lui Cezar. 

Date fiind toate cele de mai sus, merită să ne punem întrebarea: au fost 
atinse limitele ingeniozităţii umane în domeniul păstrării secretelor? Singurul 
răspuns de bun-simţ este că nu. Câtă vreme vor exista oameni care au secrete de 
păstrat şi alţi oameni care vor să le cunoască, vor fi la mare preţ acei specialişti 
remarcabili care prin definiţie sunt condamnaţi să lucreze în anonimatul 
binecuvântat al profesiei, criptologii. 

Cursa "înarmărilor criptologice'', care se întinde de-a lungul mileniilor şi 
care ne-a dus de la cifrurile simple la paradoxurile fizicii modeme, nu dă semne că 
ar avea sfărşit. 
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TRĂDĂTORUL DIN SERVICIILE SECRETE SOVIETICE 
Nici un fel de convingeri, ci numai bani. 

„Dintre cei care au trădat serviciile secrete ale KGB in ultimul deceniu al 

secolului XX, colonelul Oleg Gordievski a fost cea mai odioasă figură " -mărturisea 

ziaristul şi scriitorul Igor Atamanenko, un excelent cunoscător al activităţii 

serviciilor secrete sovietice. El însuşi ofiţer de contrainformaţii, actualmente 

locotenent-colonelul in rezervă, I. Atamanenko a lucrat in serviciile secrete din 

Uniunea Sovietică în perioada anilor 1972-1990. Graţie profesionalismului său, ca 

şi cunoştinţe/or de limbi străine - engleză, italiană, spaniolă, - el a lucrat în ţări 

din Africa, Asia şi Europa Occidentală. A scris mai multe căr/i, devenite best-seller 

în /ara natală şi în străinătate, a publicat mai multe articole despre întâmplări şi 

fapte din perioada URSS, acum desecretizate. Relatarea ce o propunem în acest 

număr prezintă unele amănunte, mai pu/in cunoscute, despre defectarea lui Oleg 

Gordievski şi „ meritul" acestuia de a fi descoperit „ din faşă " un important 

lucrător englez din cadrul Millitary lntelligence-5, Michael Bettani, dispus să 

colaboreze cu serviciile secrete sovietice. 

Experţii KGB au analizat toate circumstanţele defectării lui Oleg Gordievski, 
din cele peste o mie de pagini ale dosarului său, şi au ajuns la concluzia că 
începutul carierei de trădător a acestuia ar putea data din timpul primei sale misiuni 
în Danemarca. După toate probabilităţile, el a intrat în vizorul contraspionajului 
danez din momentul în care a început să frecventeze cu asiduitate locurile rău
famate din Capitala daneză. Era un amănunt care nu putea fi ignorat de serviciile 
secrete. În anii '70, diplomatul sovietic O.Gordievski lucra, sub acoperire, ca 
secretar doi al ambasadei URSS la Copenhaga. 

În acei ani, scria Igor Atamanenko, cea mai puternică şi eficientă modalitate de 
a acţiona asupra persoanelor care lucrau la reprezentanţele sovietice din străinătate 
consta în diferite ameninţări, directe sau voalate, şi se ajungea, în unele cazuri, până 
la expulzarea din ţara-gazdă. Cel mai probabil, apreciază autorul articolului, 
diplomatul Gordievski, pe atunci, spion-începător, a fost pus în faţa dilemei: or 
părăseşte ţara-gazdă (ceea ce însemna distrugerea carierei sale profesionale), or 
acceptă o colaborare. Ministrul justiţiei din Danemarca, care este şi şeful direct al 
serviciilor secrete, a recunoscut, după mai mulţi ani, că Gordievski, aflat pe calea 
trădării, „ a scos castanele din foc "  pentru danezi şi numai după aceea i s-a făcut 
legătura cu englezii.  

Reacţia trădătorului a fost promptă. În mass-media occidentală, a apărut 
imediat declaraţia sa de răspuns cum că, în afară de englezi, nu ar fi propus 
nimănui serviciile sale. Acum, nici nu mai are prea mare importanţă dacă trădarea 
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acestuia a avut loc în etape sau legătura cu Military Intelligence-5 s-a făcut fără ca 
danezii să fi cunoscut acest lucru. 

Mai important este faptul că, până la fuga sa în Anglia, trădătorul a jucat unjoc 

dublu circa zece ani. Conducerea KGB consideră că prejudiciul cauzat KGB-ului de 
Gordievski nu a fost atât de mare pe cât ar fi putut fi, dacă se are în vedere 
îndelungata perioadă în care acesta a fumizat informaţii serviciilor secrete străine. 
În luna mai a anului 1 985, Gordievski a fost chemat în centrala MAE sub un pretext 
plauzibil. El a înţeles că zilele lui în libertate sunt, probabil, numărate. A reuşit să 
ia legătura cu rezidentul SIS din Moscova, aflat sub acoperire la ambsada engleză 
din capitala sovietică. În conformitate cu planul elaborat anterior de păpuşarul din 
SIS, Gordievski începea fiecare dimineaţă cu o partidă de alergat pe jos pe 
prospectul Lenin din Moscova. El a remarcat, chiar de a doua zi, că mai mulţi tineri, 
veseli şi gălăgioşi, veneau în urma lui pe patinele cu rotile. „ Cu siguranţă, o 

codită " - a intuit el. După trei zile patinatorii au dispărut, dar au apărut nişte săraci 
care cerşeau cu mâna întinsă chiar pe traseul pe care se deplasa Gordievski . Dacă 
tinerii patinatori erau în mişcare, aceştia din urmă erau amplasaţi la posturi fixe de 
observaţie. Prima bilă albă pentru Gordievski: era mult mai uşor să scapi din vizorul 
unor posturi fixe. Fortuna i-a dat o şansă trădătorului şi el s-a decis să o folosească 
imediat. 

În dimineaţa zilei de 1 9  iulie 1 985, Gordievski îşi făcea, ca de obicei, 
antrenamentul de dimineaţă. La un moment dat, a cotit în mare viteză pe o stradelă 
laterală, unde se găsea, pentru a treia zi consecutiv, un camion destul de ponosit. 
Deşi Gordievski era în ţinută sportivă, s-a repezit spre camion, a urcat şi . . .  dus a 
fost! După câteva ore, fugarul trecea frontiera sovieto-finlandeză, ascuns în 
portbagajul unui autoturism cu numere aparţinând ambasadei engleze la Moscova. 
Igor Atamanenko recunoaşte însă că aceasta este „ varianta Gordievski " relatată în 
cartea publicată în Anglia, la scurtă vreme după fuga sa. 

Care sunt actele sale de trădare? Să reamintim că, în urma denunţului său, 
treizeci şi doi de lucrători ai ambasadei sovietice în Marea Britanie au fost declaraţi 
persona non grala şi expulzaţi. Dintre aceştia, o treime erau spioni. Restul, însă, 
erau diploma/i puri, după cum îi caracterizează autorul. Dovedind exces de zel, 
Gordievski s-a străduit să umfle cât s-a putut acest număr! Cum se procedează, de 
regulă, în asemenea situaţii, 32 de membri ai ambasadei engleze la Moscova au fost 
expulzaţi din URSS. 

Cei de la MI-5 erau hotărâţi să nu se oprească aici: au pregătit o nouă listă cu 
încă vreo zece diplomaţi sovietici ce urmau să fie expluzaţi . Margaret Thatcher, 
prim-ministru la acea vreme, a înţeles că lucrurile vor ajunge prea departe, şi atunci, 
se spune, că ar fi cerut serviciilor secrete engleze să înceteze ceea ce ea numea 
„ caruselul " expulzărilor. 
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Din relatarea lui Igor Atamanenko rezultă însă că cel mai mare serviciu făcut de 
Gordievski în favoarea noilor săi stăpâni englezi l-a reprezentat informaţia că 
Michael Bettani, de la MI-5, intenţiona să lucreze în favoarea URSS, ceea ce ar fi 
adus mari prejudicii securităţii naţionale a Marii Britanii . 

CIOARA ALBĂ DE LA OXFORD 

Michael Bettani, era al unsprezecelea copil dintr-o familie muncitorească. Era 
un băieţel timid şi sfios faţă de necunoscuţi. S-a închis şi mai mult în sine după ce 
părinţii s-au despărţit. El a fost singurul copil rămas în grija tatălui său, sub 
influenţa căruia s-a aflat în permanenţă. Ronald Bettani, tatăl său, era un om 
fermecător, lipsit de griji,  considerat de vecinii şi prietenii săi drept o persoană cu 
înclinaţii spre aventură, care visa să devină celebru şi să se îmbogăţească peste 
noapte, nu se ştie cum. Numai că toate gândurile sale despre glorie şi înavuţire 
rămâneau doar în închipuirea sa. Cam în acelaşi spirit şi-a educat fiul. Pe când 
avea 1 7  ani şi cei de vârsta lui intraseră la colegii şi universităţi prestigioase sau 
înregistraseră deja primele succese în domeniul business-ului, Michael citise 
enorm de multe cărţi împrumutate de la biblioteca Muzeului Britanic. Nu mică a 
fost mirarea tatălui şi vecinilor săi atunci când el a intrat la Colegiul Oxford. 

În anii de studiu, atât profesorii, cât şi colegii de curs au remarcat cunoştinţele 
profunde ale lui Bettani în domenii din cele mai neaşteptate ştiinţe. Pe când era în 
anul doi, el a început să înveţe singur limba germană atât de temeinic, încât, după 
jumătate de an, citea pe Schiller şi Goethe în original. Nu trecuse neobservat nici 
faptul că Michael nu participa niciodată la gălăgioasele reuniuni studenţeşti care, de 
regulă, se terminau cu adevărate orgii în masă cu prostituate şi chiar perversiuni 
homosexuale El, însă, prefera singurătatea fie în biblioteca colegiului, fie în parc. 
Colegii de curs l-au poreclit Cioara albă. Nimeni nu bănuia că în sufletul acestui 
tânăr taciturn dădeau în clocot vanitatea, dorinţa de a săvârşi un gest, o faptă care 
să-l facă vestit şi să-l ajute să strângă cât mai mulţi bani. 

lată câteva fapte care ar fi trebuit să dea de gândit. 
Era într-o toamnă însorită, lucru destul de rar în Albianul mereu în ceaţă. 

Bettani se afla, ca de obicei, în parc, încercând să pătrundă sensurile operei lui 
Goethe. Radiotehnicianul Colegiului, a trecut pe lângă el şi l-a salutat scoţându-şi 
şapca. Aprofundat în lectură, Michael abia a răspuns printr-un dat anemic din cap. 
Deodată, el a observat că în momentul in care tehnicianul şi-a scos batista din 
buzunar, o cheie a căzut pe jos. Bettani se pregătea să-i atragă atenţia, dar chiar în 
clipa aceea i-a venit o idee atât de năstruşnică încât cu greu şi-a stăpânit dorinţa de a 
striga din răsputeri : .  „lată şansa de a mă acoperi de glorie. Le voi arăta de ce este 

în stare Cioara albă!" 

După câteva minute, la Centrul Colegiului de Radiotransmisiuni, Bettani 
anunţa, imitând glasul crainiculului BBC: „Armade de tancuri ruseşti, după ce au 

suferit mari pierderi, ai.1 străpuns apărarea trupelor regale şi se deplasează spre 
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Londra. Sute de avioane le vin în sprijin. Toţi studenţii şi cadrele didactice din 

Colegiu să se ascundă deîndată în adăpost! " 

Imediat au început să se audă uşi trântite şi voci precipitate. Era o panică 
inimaginabilă, o îmbulzeală de nedescris. Toţi studenţii şi cadrele didactice s-au 
repezit spre adăpost. Clădirea Colegiului a rămas pustie. Dar . . .  ce să vezi! Pe uşa de 
la intrare trona un imens lacăt. Două-trei lovituri şi accesul în adăpostul subteran 
era liber. În acest timp, Bettani ştergea cu batista microfonul şi celelalte obiecte 
atinse de el, după care o pomi agale spre parc , undeva, departe de lumea timorată, 
dezlănţuită. S-a aşezat pe o bancă şi a continuat liniştit lectura cărţii lui Goethe. 

Lucrătorii de Skotland Yard, sosiţi după o jumătate de oră, au supus unui 
interogatoriu obositor pe toţi studenţii şi cadrele didactice din Colegiu. Când 
Bettani a fost întrebat ce cunoaşte despre recentul incident, el a răspuns modest, 
lăsând privirea în jos, că nu ştie nimic întrucât el studia lucrările lui Goethe în parc. 
Poliţistul conştiincios a cerut să arate acel loc în parc unde Michael a stat, s-au dus 
până acolo, după care omul legii a mormăit ca pentru sine: „ Mda, de aici nici 

explozia unei bombe atomice nu aţi fi avut cum să o auziţi, sir! " Acesta a fost 
verdictul poliţistului. Tehnicianul a fost concediat fără preaviz, iar uşile de la 
adăpost şi Centrul de tramisiuni radio au fost asigurate cu un sistem electronic de 
închidere. 

Abia după absolvirea Colegiului, Bettani a relatat unor persoane apropiate şi 
de mare încredere, că el a stârnit panica numită de el : „Salvaţi-vă, vin ruşii! " 

Pe la mij locul anilor '90, când în mediul studenţesc din Anglia încă era la 
modă formaţia Beatles şi mişcarea hippy, Michael a dat casetofonul la maximum şi 
a început să mărşăluiască în pasul prusac de paradă prin curticica Colegiului în 
ritmul unor cântece naziste, demonstrând prin întreaga sa înfăţişare că-i ignoră şi pe 
fanii Beatles şi pe cei hippy. Prin această ieşire a sa, Michael dorea să dovedească 
colegilor de curs că el nu este nici Cioară albă şi nici şoarece de bibliotecă. Ceea 
ce el îşi dorea cu ardoare era gloria şi, în fine, părea că şansa îi va surâde. Încă mai 
studia la Colegiu pe când Bettani a încercat să intre la Foreing Office, numai că 
soarta avea să orânduiască în alt fel. 

O societate profund democratică cum este cea din Marea Britanie face ca nici 
un fel de punct de vedere sau nicio ieşire extravagantă, asemenea celor pe care le 
făcuse taciturnul Bettani, să nu constituie un impediment în cariera viitoare. Mai 
mult chiar, tocmai prin atitudinea lui ultracorectă, se prea poate să fi plăcut 
lucrătorilor din departamentul de resurse umane din SIS. Întâlnirea cu unul dintre ei 
a avut pentru Michael valoare de destin. La scurtă vreme, el a fost încadrat pe 
statele de plată ale MI-5 şi trimis să lucreze în Irlanda de Nord cu sarcina de a 
obţine un compromis cu teroriştii locali. M.Bettani s-a apucat să lucreze temeinic 
pentru a descoperi şi lămuri capii Armatei Republicane Irlandeze să colaboreze cu 
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el.  Făcea acest lucru în mod conştient, considerând comportamentul şi  ideologia 
celor de stânga demoralizatoare şi periculoase. 

Bombardând conducerea de la Londra cu informaţii şi propuneri profund 
argumentate, Michael a urcat repede pe scara profesională, ba chiar a primit şi o 
înaltă distincţie a Marii Britanii. În ascensiunea sa pe scara profesională şi socială 
nu au fost un impediment nici scandalurile tăcute la beţie din cauza cărora mai 
nimerea la secţia de poliţie. Nici pe departe ! Mai mult, el a fost avansat, a fost numit 
la secţia „K'', cea care urmărea diplomaţii sovietici acreditaţi în Anglia suspectaţi 
de a avea legături cu KGB. 

Reîntors la Londra, Bettani s-a căsătorit şi după o vreme pe lume au apărut nu 
doi, ci trei bebeluşi. Pentru el, viaţa s-a transformat într-o rutină: serviciu - casă -
serviciu. Soţia sa, Sally, era suferindă, gemenii trebuiau hrăniţi, trebuiau plătite 
studiile! Banii nu mai ajungeau. Atunci setea de bani şi de glorie a reapărut. Se 
prea poate să fi jucat un oarecare rol şi moştenirea genetică a tatălui său de visător 
şi aventurier. 

În una din nopţile anului 1 983, Michael Bettani a lăsat un bileţel în cutia 
poştală a lui Arkadi Guk, rezident KGB, care acţiona sub acoperirea de prim
secretar al ambasadei URSS la Londra. În bileţel se prezenta o propunere succintă 
de colaborare secretă. Bettani se limita să facă doar precizarea că este un ofiţer din 
cadrul MI-5. În caz de accept, el propunea ca în publicaţia ziarului Sunday Times să 
apară un anunţ de vînzare a unui imobil la adresa indicată de Bettani. Urma să se 
precizeze ora la care casa imaginară poate fi vizitată. 

Citind bileţelul, Guk presupunea că nu poate fi vorba decât de o momeală 

întinsă rezidenţei din capitala engleză ce lucra sub acoperire diplomatică cu scopul 
de a o compromite. După părerea sa, era mij locul clasic, pentru a nu spune 
varianta neroadă, ce aducea mult cu clasicul exemplu dat în ,,Îndreptarul tânărului 

cekist ". Îndoielile lui Guk erau susţinute de adjunctul său, Oleg Gordievski, care 
lucra deja ca agent pentru englezi şi care primea de la ei un al doilea salariu. 

-,,De ce oare, Arkadi Jvanovici, să înghi/im această momeală facilă? Ce, 

suntem ultimii oameni?!"  - replica plin de emfază Gordievski. 
Fără să mai aştepte apariţia anunţului în publicaţia de duminică, Michael se 

hotărăşte să facă un pas şi mai riscant. Pentru a-1 convinge pe rezidentul sovietic că 
este gata să lucreze în favoarea URSS, pentru a demonstra că are un acces nelimitat 
la informaţii confidenţiale, Bettani lasă în cutia poştală a lui Arkadi Guk un plic cu 
xerocopii după documente strict-secrete referitoare la situaţia din Irlanda de Nord, 
precum şi observaţiile şi concluziile contraspionajului englez cu privire la 
activitatea rezidenţilor sovietici. În final, numeşte câţiva englezi care îndeplinesc 
rolul de „ oameni de legătură ", prin care SIS transmitea dezinformări rezidenţilor 
sovietici. 

Guk pune pe masă poşta primită şi-i spune lui Gordievski: 
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-„Măi, descurcă-te singur cu această maculatură, pentru că eu intru de mâine în 

concediu şi plec la Moscova!" Oleg Gordievski s-a descurcat. După ce şi-a condus 
şeful la aeroport, el l-a sunat de la un telefon public pe păpuşaru/ din SIS. S-a 
întâlnit cu acesta, i-a predat plicul cu xerocopiile transmise de Bettani, după ce 
întocmise în prealabil un proces-verbal de ardere a documentelor „ care nu 

prezentau valoare operativă ". 

Când păpuşaru/ lui Gordievski a văzut documentele xeroxate, a reacţionat 
rapid: „Te felicit, dragă Oleg! O căsuţă cu etaj intr-o zonă rezidenţială din Londra 

îţi aparţine. Acest nemernic care era hotărât să submineze capacitatea de apărare 

a Angliei şi a NATO va fi chiar astăzi concediat, iar de mâine va da declaraţii din 

închisoare. Este ceea ce îţi promite un ofiţer al Majestăţii Sale Regina Marii 

Britanii. Îţi mulţumesc pentru serviciu!" . 

OMUL CARE SE TEME DE PROPRIA-I UMBRĂ 

La sfârşitul anilor '?O ai secolului trecut, pe una dintre stăzile din comitatul 
Hertfordshif, putea fi zărit, o dată la două zile, un om pricăjit, cu ochelari de culoare 
inchisă şi cu o sacoşă în mână. Privind temător în jur, el se grăbea să ajungă la 
micul magazin din apropiere, unde, după ce-şi lua pachetul cu provizii, se întorcea 
grăbit spre casă. Zărindu-l, băieţandrii de pe stradă, strigau în cor în urma lui: 
„ Tiri-tiri-tiri-bomba, Spay rus. N-ai ce căuta pe-aici! " El grăbea pasul şi cum intra 
în casă închidea uşa cu zăvorul şi încuia de două ori cu cheia. Verifica geamurile, 
trăgea storurile şi lăsa jaluzelele. Abia după aceea respira uşurat pntru că, în sîarşit, 
se putea bucura de linişte şi singurătate ! Paisprezece ani a aşteptat până când şi-a 
ispăşit pedeapsa în închisoarea pentru cei mai periculoşi infractori de stat. Petrecând 
după gratii 14 ani din cei 23 ce-i fuseseră daţi de instanţă, Michael Bettani, în vârstă 
de 48 de ani, deţinutul numărul B - 673 1 3 ,  şi-a părăsit familia şi s-a retras în 
comitatul Hertfordshif, într-o cocioabă care cu greu poate fi numită casă, unde, 
judecând după rapoartele prezentate de poliţiştii ce-l supravegheau în permanenţă, 
el îşi scria memoriile. 

Leontina Radu 

*După articolul lui Igor Atamanenko din „Nezavisimaia gazeta" 1 iunie 201 2  
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50 de ani de la criza rachetelor din Cuba 

CAZUL COLONELULUI OLEG PENKOVSKI 

Sau împlinit 50 de ani de la unul din cele mai tensionate momente 
ale Războiului Rece - Criza rachetelor din Cuba, prima 
ameninţare cu adevărat a unui posibil holocaust nuclear. 
Într-o după-amiază de octombrie a anului 1962, pe o stradă din 

Moscova, un bărbat era arestat prin surprindere de KGB. Era 
urmărit pentru suspiciunea de trădare. Astfel s-a încheiat cariera 
de spionaj în favoarea Statelor Unite şi Marii Britanii a lui Oleg 
Penkovski, considerat unul din cei mai buni agenţi din istoria 
CIA. 

Penkovski - spionul 

Penkovski, un colonel în GRU - spionajul militar sovietic -, a fost ofiţerul 
sovietic cu cel mai mare grad care a spionat pentru Statele Unite şi Marea Britanie 
în anii '60. 

Născut în anul 1 9 1 9  ca fiu al unui ofiţer al Armatei Albe, decedat în 
războiul împotriva bolşevicilor, Penkovski a păşit pe urmele tatălui său şi a intrat în 
armată, absolvind Academia de artilerie din Kiev în anul 1 939 cu gradul de 
locotenent. A participat la războiul împotriva Finlandei şi la cel de-al Doilea Război 
Mondial, ajungând la gradul de locotenent-colonel. După război a absolvit 
Academia Militară Frunze şi a intrat în GRU, unde a fost instruit pentru activitatea 
în intelligence. Penkovski a fost trimis în străinătate sub acoperirea de ataşat militar 
la ambasada Rusiei din Turcia pentru a spiona instalaţiile militare turceşti şi 
americane iar mai târziu s-a specializat în domeniul rachetelor. 

Problemele cu superiorii săi, aparent datorate trecutului tatălui său, care i-au 
blocat perspectiva promovării, au fost probabil între cauzele deziluziei în sistemul 
sovietic şi aversiunea lui faţă de politica lui Nikita Hruşciov. Dorind să ajute la 
prevenirea unui război nuclear între superputeri, el s-a angajat în mod voluntar să 
spioneze pentru Statele Unite şi Marea Britanie. 
În aprilie 1 96 1 ,  Penkovski 1-a contactat pe Greville Wynne, un om de afaceri 
britanic, iar câteva zile mai târziu, pe timpul unei călătorii la Londra, pentru a pune 
bazele unei reţele de spionaj sovietice, s-a întâlnit cu doi ofiţeri de informaţii 
american şi britanic fumizând date importante despre Uniunea Sovietică. Devenit 
agentul cu numele de cod Hero şi Yoga, Penkovski a călătorit frecvent în Marea 
Britanie şi Franţa ca reprezentant al delegaţiei sovietice de cercetări ştiinţifice şi a 
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continuat să-i întâlnească acolo pe ofiţerii săi de contact din CIA şi MI6 pentru 
discuţii amănunţite, iar la Moscova preda materialele prin contactele cu diplomaţi 
de la ambasada britanică. 

Pe timpul cât Penkovski a fumizat informaţii Statelor Unite şi Marii 
Britanii, el a a predat numeroase role de film şia prezentat fotografii ale unui număr 
semnificativ de documente secrete 

Discuţiile cu reprezentanţii CIA şi MI 6 s-au materializat în documente 
cuprinzând 1 .200 de pagini de transcrieri, la care au lucrat 30 de translatori şi 
analişti. Informaţiile colonelului au fost de o valoare imensă, ajutând la înlăturarea 
îngrijorărilor americane despre superioritatea strategică a sovieticilor, arătând că 
Statele Unite dispuneau de avantaj în sistemele de rachete. 

Prevenirea războiului nuclear 
În vara anului 1 962, Uniunea Sovietică era pe cale să desfăşoare rachete 

nucleare în Cuba. Sovieticii credeau că Statele Unite nu vor detecta rachetele înainte 
de a le instala. Penkovski a fost cel care a prezentat planurile detaliate cu descrierea 
locurilor de instalare a platformelor de rachete în Cuba. 

Pe timpul crizei cubaneze a rachetelor, Penkovski a transmis administraţiei 
Kennedy detalii tehnice despre rachetele nucleare desfăşurate în Cuba. Datorită lui 
Penkovski, Kennedy a ştiut din timp că rachetele sovietice vor fi funcţionale, 
pentru a negocia cu Uniunea Sovietică o soluţie diplomatică. Din această cauză, 
Penkovski este creditat a fi unul dintre puţinii oameni care au prevenit un război 
nuclear şi a imprimat un alt curs Războiului Rece. 

Pe lângă informaţiile despre locurile cu instalaţiile de lansare a rachetelor 
din Cuba, Penkovsli a predat CIA şi MI6 informaţii despre planurile sovietice în 
privinţa Berlinului, informaţii de mare utilitate analiştilor acestor servicii de 
informaţii. 
Arestarea, procesul şi execuţia 

În anul 1 962, KGB-ul devenise conştient de existenţa unei cârtiţe în 
comunitatea sovietică de informaţii. Şi astăzi este neclar cine a fost cel implicat în 
divulgarea lui Penkovski. Unii credeau că George Blake a fost cel care a informat 
KGB-ul despre faptul că Penkovski lucrează pentru americani şi britanici. Alţii 
susţin că un curier NSA, Jack Dunlap, ar fi fost cel care l-ar fi divulgat sovieticilor. 

În cele din urmă cercul suspecţilor s-a restrâns ajungându-se la Penkovski. 
Din acel moment KGB-ul a început să-l supravegheze îndeaproape pe Penkovski. 
Filajul KGB-ului era instalat în apartamentele de deasupra şi din jurul locuinţei sale. 
După o perioadă lungă de supraveghere, KGB-ul 1-a arestat şi 1-a trimis în judecată, 
acuzat fiind de trădare şi spionaj .  Era pe 22 octombrie 1 962, cu câteva ore înainte ca 
preşedintele Kennedy să se adreseze naţiunii în legătură cu rachetele sovieticilor din 
Cuba. 
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După un proces public, în mai 1 963 Penkovski a fost condamnat la moarte, 
fiind executat în binecunoscuta închisoare Lubianka din Moscova pe 1 6  mai 1 963. 
Se spune că cenuşa sa ar fi fost aruncată într-o groapă comună din cimitirul 
mânăstirii Donskoi din Moscova. 

* 

Aceasta este versiunea oficială actuală a CIA de prezentare a cazului Oleg 
Penkovski, însă tot Agenţia americană publică mai multe documente declasificate 
din care rezultă că Penkovski nu s-ar fi oferit în mod voluntar să spioneze pentru 
CIA şi MI6, ci că a fost constrâns prin metoda clasică a şantajului, în urma unei 
operaţiune de racolare bine realizată. 

Astfel, unul dintre noile documente declasificate despre cazul Penkovski 
reprezintă o analiză a sovieticilor din care rezultă cu claritate că el nu s-a oferit 
voluntar să spioneze din considerente politice, ci a fost atras şi a căzut în aşa-numita 
capcană cu miere. 

În documentul sovietic se arată că în cursul anului 1 958, pe când se afla la 
Viena, Penkovski s-a implicat într-o aventură amoroasă cu o femeie, Emilia 
Kohanek. O aventură pe care el a ascuns-o cu toată grija faţă de familie şi colegii de 
serviciu. Era ceea ce el îşi dorea: o femeie fermecătoare, fără pretenţii, discretă şi -
un fapt căruia nu i-a datprea mare importanţă - deosebit de inteligentă. Pe timpul 
relaţiei cu Emilia, ofiţerul sovietic nu-şi ascundea admiraţia faţă de strălucitoarea 
viaţă din Viena cu magazinele sale elegante şi restaurantele splendide, în general 
faţă de modul de viaţă occidental. 

După ce a fost mutat cu serviciul din Austria în Germania de Est, Emilia a 
început să-i scrie. Nu a pierdut prilejul să-i trimită o felicitare de ziua lui, 
reamintindu-i de zilele fericite de odinioară pe care le petrecuseră împreună la 
Viena. Alteori, scrisorile sale era triste, exprimându-şi dorinţa de a se reîntâlni 
pentru a-şi aminti de vremurile de altă dată şi a retrăi clipele fericite. 

Se pare că toate acestea l-au convins pe Penkovski să accepte o întâlnire 
secretă cu ea. S-a stabilit ca Emilia să vină în Berlinul Occidental iar Penkovski să
şi aranjeze o deplasare de serviciu în capitala ROG. 

După ce a sosit la Berlin şi s-a îmbrăcat cu haine civile, Penkovski a trecut 
în sectorul occidental al Berlinului pentru a-şi întâlni iubia. Emilia Kohanek nu a 
apărut însă la întâlnirea din locul stabilit. În schimb, s-au prezentat doi agenţi ai 
poliţiei militare care l-au arestat pe Penkovski. Ce au făcut aceştia cu el este de 
înţeles, întrucât el a revenit în Berlinul de Est ca agentul american "Max". 

Ce s-a întâmplat după ce a fost arestat de poliţia militară americană aflăm 
din interogatoriile KGB-ului care au urmat după ce a fost arestat. În timpul acestora, 
Penkovski alias "Max" a relatat următoarele: 

"În ziua stabilită, am sosit în detaşare temporară în Berlinul de Est, de 

unde m-am dus în partea occidentală a oraşului, fără a avea aprobarea 
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comandantului meu. La întâlnirea cu Emilia Kohanek, În locul acesteia s-au 

prezentat doi bărbaţi necunoscuţi în haine civile care s-au legitimat ca fiind de la 

poliţie. După ce m-au întrebat ce caut în acel loc, m-au invitat să merg cu ei. Mi-am 

pierdut capul şi m-am urcat în maşina lor, după câteva minute ajungând la sediul 

poliţiei militare americane. 

Pe timpul interogatoriului, care a durat 6 ore, americanii mi-au spus că 

fusesem prins săvârşind o infracţiune, fiind spion sovietic, şi mi-au cerut să 

cooperez cu ei. În caz contrar, m-au avertizat că deoarece am trecut .frontiera 

zonală fără aprobarea comandantului, ei ar putea declara presei că am fugii din 

URSS sau că voi fi returnat autorităţilor sovietice ca o persoană care a solicitat 

americanilor azil politic. Oricum, familia mea ar fi avut de suferit. Neavând de ales, 

am acceptat propunerea de a deveni agentul lor". 

Ofiţerul de informaţii american i-a spus lui Penkovski că sarcina lui va fi să 
adune informaţii secrete despre forţele aeriene sovietice, pe care să le predea 
ofiţerilor CIA şi MI6 cu prilejul deplasărilor sale în Occident şi printr-un sistem de 
legătură cu diplomaţi ai ambasadei bitanice din Moscova. A fost dotat cu materiale 
de scriere secretă, un cod introdus într-o ascunzătoare şi instruit în privinţa modului 
de comunicare fără a intra în atenţia contraspionajului sovietic. 

Iată cum se realiza legătura: Un diplomat al ambasadei americane la 
Moscova, Russell Lenzhelli, tatăl a trei copii, ducea o viaţă obişnuită, mergând 
dimineaţa la serviciu iar seara ieşind cu familia în oraşul pe care-l cunoştea deja 
destul de bine. Nimic nu părea să indice că ar avea şi alte preocupări faţă de cele cu 
care era acreditat. Însă câteva acţiuni ale sale observate de contraspionajul sovietic 
au convins că, sub acoperirea sa oficială, era de fapt un cadrul de informaţii al CIA. 

Într-o împrejurare, pe timpul unei inocente plimbări cu familia, s-a 
descoperit un mic conteiner conţinând instrucţiuni şi bani pentm un agent 
necunoscut, pe care Lenzhelli îl plasase sub balustrada unei scări ce cobora de pe 
colinele Lenin către râul Moscova. 

În acest fel, familia inocentului diplomat a intrat în urmărirea îndeaproape a 
filajului. Ca urmare, s-a observat că el mai făcea şi dese plimbări în timpul 
programului, fiind frecvent însoţit de soţia sa. Aceasta indica faptul că soţia sa avea 
rolul de observator, întregul ei comportament indicând aceast lucru. 

Odată, oprind maşina, Lenzhelli şi soţia sa s-au urcat în metrou deplasându
se pe un traseu complicat, fără un scop precis. Un asemenea comportament ar putea 
părea ciudat unui neiniţiat dar pentru profesionişti nu mai exista nicio îndoială. 
Lenzhelli căuta să vadă dacă este urmărit de filaj.  După ce, în cele din urmă, a ieşit 
din metrou s-a apropiat de o staţie de autobuz şi s-a oprit lângă Penkovski care 
aştepta acolo. Pentru o clipă mâinile lor s-au atins pentru a-i trece un mic pachet lui 
Lenzhelli. 
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Dar aceasta nu era suficient. Era necesar ca legătura celor doi să  fie 
surprinsă în flagrant. Cunoscându-se indignarea ce-o exprimă de obicei ofiţerii de 
informaţii sub acoperire diplomatică atunci când sunt descoperiţi şi acuzaţi de 
activităţi ilegale, erau necesare dovezi incontestabile. Şi acestea s-au obţinut rapid. 

Ca de obicei, la ora 8 dimineaţa Lenzhelli mergea către staţia de autobuz 
pentru a merge la serviciu. Penkov�ki îl aştepta în staţie. S-au urcat împreună în 
autobuzul în care s-a urcat şi un filor. În momentul în care Lenzhelli s-a îndreptat 
spre ieşire trecând pe lângă Penkovski cei doi au schimbat rapid două mici 
pacheţele. Filorul şi-a anunţat camarazii care aşteptau în staţia următoare. La 
coborârea din autobuz Lenzhelli, care avea asupra lui pachetul primit de la 
Penkovski, a fost poftit în maşina filajului. Două staţii mai departe Penkovski a fost 
şi el arestat având asupra sa materialele primite de la diplomatul american. 

Sovieticii au realizat şi un film documentar cu imagini de la întâlnirile 
dintre Penkovski şi Lenzhelli pentru a dovedi cu certitudine că ofiţerul sovietic era 
un trădător care preda date şi informaţii secrete statului american, realizând legătura 
cu acesta după metodele şi cu mijloacele specifice activităţii de spionaj .  

Astfel s-a încheiat scurta dar rodnica colaborare a colonelului Oleg 
Penkovski cu spionajul american. La 50 de ani de la consumarea acestui caz de 
spionaj,  pentru americani Oleg Penkovski este un erou, în vreme ce ruşii îl consider, 
în continare, un trădător ce şi-a meritat soarta. 

Ioan Românu 
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SIMILITUDINI POLITICO-SOCIALE PROFUND DĂUNĂTOARE 
ROMÂNIEI 

Într-un remarcabil articol intitulat "Piloţii orbi", publicat în ziarul 
"Vremea", în anul 1 93 7, marele cărturar şi filosof Mircea Eliade face o pertinentă, 
dar şi dureroasă constatare cu privire la "Starea natiunii", la aproape două decenii de 
la realizarea supremului deziderat national al românilor, Marea Unire de la l 

Decembrie 1 9 1 8 . 
Analiza filosofului Mircea Eliade incită la constatarea similitudinii 

de esenţă între starea de lucruri din România interbelică şi cea de astăzi, la un 
interval de timp apropiat, din România postdecembristă. 

Pentru a ilustra această situaţie - care atestă prin forţa lucrurilor o 
păguboasă politică românească, parcă devine un blestem ciclic - reproducem 
aproape integral, textul articolului marelui filosof şi patriot român Mircea Eliade. 

* * *  

Imoralitatea clasei conducătoare româneşti, care deţine ''puterea" 

politică de la 1918 încoace, nu este cea mai gravă crimă a ei. Că s-a furat ca în 

codru, că s-a distrus burghezia naţională în folosul elementelor alogene, că s-a 

năpăstuit ţărănimea, că s-a introdus politicianismul în administraţie şi învăţământ, 

că s-au deznaţionalizat profesiunile libere - toate aceste crime împotriva siguranţei 

statului şi toate aceste atentate contra fiinţei neamului nostru ar putea - după 

marea victorie finală - să fie iertate. Memoria generaţiilor viitoare va păstra, cum 

se cuvine, eforturile şi eroismul anilor cumpliţi 1916-1918 - lăsând să se aştearnă 

uitarea asupra întunecatei epoci care a urmat unirii tuturor românilor. 

Dar cred că este o crimă care nu va putea fi niciodată uitată: aceşti 

aproape douăzeci de ani care s-au scurs de la unire. Ani pe care nu numai că i-am 

pierdut (şi când vom mai avea înaintea noastră o epocă sigură de pace atât de 

îndelungată ? !) - dar i-am folosit cu statornică voluptate la surparea lentă a 

statului românesc modern. Clasa noastră conducătoare, care a avut frânele 

destinului românesc de la întregire Încoace, s-a făcut vinovată de cea mai gravă 

trădare care poate înfiera o elită politică în faţa contemporanilor şi în faţa istoriei: 

pierderea instinctului statal, totala incapacitate politică. Nu e vorba de o simplă 

găinărie politicianistă, de un milion sau o sută de milioane furate, de corupţie, 

bacşişuri, demagogie şi şantaje. Este ceva infinit mai grav, care poate primejdui 

însăşi existenţa istorică a neamului românesc: oamenii care ne-au condus şi ne 

conduc nu mai văd. 

29 

https://biblioteca-digitala.ro



Într-una din cele mai tragice, mai furtunoase şi mai primejdioase 

epoci pe care le-a cunoscut mult încercata Europă - luntrea statului nostru este 

condusă de nişte pi/ofi orbi. Acum, când se pregăteşte marea luptă după care se va 

şti cine merită să supravieţuiască şi cine îşi merită soarta de rob - elita noastră 

conducătoare îşi continuă micile sau marile afaceri, micile sau marile bătălii 

electorale, micile sau marile reforme moarte. 

Nici nu mai găseşti cuvinte de revoltă. Critica, insulta, ameninţarea 

- toate acestea sunt zadarnice. Oamenii aceştia sunt invalizi: nu mai văd, nu mai 

aud, nu mai simt. Instinctul de căpetenie al elitelor politice, instinctu/ statal, s-a 

stins. 

Istoria cunoaşte unele exemple tragice de state înfloritoare şi 

puternice care au pierit in mai puţin de o sută de ani fără ca nimeni să înţeleagă de 

ce. Oamenii erau tot atât de cumsecade, soldaţii tot atât de viteji, femeile tot atât de 

roditoare, holdele tot atât de bogate. Nu s-a întâmplat niciun cataclism între timp. 

Şi deodată, statele acestea pier, dispar din istorie. În câteva sute de ani după aceea, 

cetăţenii fostelor state glorioase îşi pierd limba, credinţele, obiceiurile - şi sunt 

înghiţiţi de popoare vecine. 

Luntrea condusă de piloţii orbi se lovise de stânca finală. Nimeni n

a înţeles ce se întâmplă, dregătorii făceau politică, neguţătorii îşi vedeau de 

afaceri, tinerii de dragoste şi ţăranii de ogorul lor. Numai istoria ştia că nu va mai 

duce multă vreme povara acestui stârv în descompunere, neamul acesta care are 

toate însuşirile în afară de cea capitală: instinctul statal 
Crima elitelor conducătoare româneşti constă în pierderea acestui 

instinct şi în înfiorătoarea lor inconştienţă, în încăpăţânarea cu care îşi apără 

''puterea". Au/ost elite româneşti care s-au sacrificat de bună voie, şi-au semnat cu 

mâna lor actul de deces numai pentru a nu se împotrivi istoriei, numai pentru a nu 

se pune în calea destinului acestui neam. Clasa conducătorilor noştri politici, 

departe de a dovedi această resemnare, într-un ceas atât de tragic pentru istoria 

lumii -face tot ce-i stă În putinţă ca să-şi prelungească puterea. Ei nu gândesc la 
altceva decât la milioanele pe care le mai pot agonisi, la ambiJiile pe care şi le mai 
pot satisface, la orgiile pe care le mai pot repeta. Şi nu în aceste câteva miliarde 
risipite şi câteva mii de conştiin/e ucise stă marea lor crimă, ci în faptul că măcar 
acum, când încă mai este timp, nu în/eleg să se resemneze (. .. ) 

Cred că suntem singura /ară din lume care respectă tratatele 
minorităJilor, încurajând orice cucerire de-a lor, preamărindu-le cultura şi 
ajutându-le să-şi creeze un stat în stat. Şi asta nu numai din bunătate sau prostie. 
Ci pur şi simplu pentru că pătura conducătoare nu mai ştie ce înseamnă un stat, 
nu mai vede. 

Triste/ea şi spaima mea îşi au izvorul în altă parte. Pilo/ii orbi! 
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Sunt unii, buni ''patrioţi", care se bat cu pumnul În piept şi-ţi 

amintesc că românul în veci nu piere, că au trecut pe aici neamuri barbare etc. Nu 

mai vorbiţi, deci, de cele şapte inimi în pieptul de aramă al românului. Sărmanul 

român luptă ca să-şi păstreze măcar o inimă obosită care bate tot mai rar şi tot mai 

stins. Adevărul e acesta: neamul românesc nu mai are rezistenţa sa legendară de 

acum câteva veacuri . 

.•. Dar pilo/ii orbi stau surâzători la cârmă, ca şi când nimic nu s
ar întâmpla. Şi aceşti oameni, conducători ai unui popor glorios, sunt oameni 
cumsecade, sunt uneori oameni de bună credin/ă, şi cu bunăvoin/ă; numai că, 
aşa orbi cum sunt, lipsi/i de singurul instinct care contează în ceasul de /a/ă -
instinctul statal. 

Că pilo/ii orbi s-au făcut sau nu unelte în mâna străinilor - puţin 

interesează deocamdată. Singurul lucru care interesează este faptul că niciun om 
politic român, de la 1918 încoace, n-a ştiut şi nu ştie ce înseamnă un stat. Şi asta 
e destul ca să începi să plângi. 

* * *  

O analiză fie şi succintă a perioadei postdecembriste scoate în 

evidenţă cu pregnanţă o similitudine greu de justificat. În ambele perioade reper de 

după consemnarea marilor evenimente derulate în aceeaşi predestinată lună 

Decembrie, evoluţia societăţii româneşti a fost şi este departe de a îndreptăţi 

speranţele legitime ale naţiunii privind demnitatea, prestigiul, dezvoltarea şi 

progresul ţării. 

Referirile la clasa politică şi la conducători, mai ales în condiţiile 

marii crize mondiale din anii 1 929-1 933 se aseamănă până la suprapunere cu 

aprecierea românilor la adresa politicienilor şi a conducătorilor postdecembrişti în 

etapa actualei recidivări a crizei internaţionale economico-financiare din 2008 şi în 

prezent, cu incertitudinile care o însoţesc: durata, amplitudinea, domeniile şi 

formele de manifestare din Europa în particular. 

Chiar sintagma "Piloţii orbi" îşi găseşte acum corespondenţi în 

formule similare. Nici dictatura carlistă nu este prea departe de tendinţele şi 

metehnele comportamentale ale unor lideri politici din deceniile noastre 

postdecembriste. Ignorarea voită sau din necunoaştere profundă a Constituţiei în 

special şi a legislaţiei în general, demagogia şi populismul, intoleranţa, ura şi 

înverşunarea, incompetenţa sau diletantismul, aroganţa şi cinismul, parvenitismul şi 

ipocrizia, chiar mercenariatul politic, corupţia atotcuprinzătoare, goana după putere 

nu în folosul ţării şi al poporului român ci a căpătuielii personale şi de grup, 

vulnerabilităţile dovedite pe scară tot mai largă la tentaţii şi foloase obţinute facil, 

îndeosebi în detrimentul societăţii româneşti, mergându-se până la satisfacerea unor 
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interese străine, uşurinţa pretării la acte profund defăimătoare, inclusiv de trădare a 

patriei, conturându-se tot mai evident opinia persistentă că "în România totul e de 

vânzare", că noi, românii, nu suntem buni de nimic altceva decât de înşelăciuni, 

furturi, distrugeri, haos şi infracţiuni de tot felul. 

Cu reală îndreptăţire, susţinută de experienţa sa politică la nivel 

înalt de 64 de ani şi cea de viaţă, la peste nouă decenii, Winston Churchill, 

referindu-se la politică şi la politicieni, spunea: 

"Principala calificare pentrn o Junc/ie publică este capacitatea de a 

prevedea ce o să se întâmple mâine, săptămâna viitoare, luna viitoare şi anul viitor. 

Şi a explica apoi de ce (eventual) nu s-a întâmplat. 

Politicienii se ridică prin trndă, nu prin luptă. Se aşteaptă să şi 

cadă. Nădăjduiesc să se ridice din nou". 

La rândul său Platon aprecia: "Puterea trebuie să fie întotdeauna 

încredinJată celor ce nu sunt avizi de ea". 

Astăzi asistăm cu întristare şi cu îndreptăţită dorinţă de a afla şi, mai 

ales, de a primi asigurări ferme, prin acţiuni şi măsuri concrete de diminuare 

drastică a fenomenelor de corupţie, evaziune fiscală de întindere naţională şi 

transfrontalieră, exportul de prostituţie şi carne vie, tranzitarea tot mai activă şi 

chiar producerea şi depozitarea pe teritoriul naţional de substanţe radioactive, arme 

şi droguri felurite, pătrunderea activă în mediul românesc a consumului alarmant de 

stupefiante în rândul copiilor şi tineretului. Lipsa unei perspective reale pentru o 

activitate social-economică în ţară, remunerată corespunzător, sărăcirea perpetuă a 

tot mai multor români şi abandonul şcolar în continuă creştere, slăbirea 

preocupărilor şcolii pentru procesul instructiv-educativ etc. Fenomene ce afectează 

grav securitatea naţională, securitatea sanitară, securitatea demografică şi cea 

democratică, securitatea economică şi cea ecologică, siguranţa personală şi a 

proprietăţii private, securitatea educaţională. Acest cumul îngrijorător de realităţi şi 

ameninţări, absenţa unei reacţii statale ferme, sistematice şi continue sporeşte 

pericolul disoluţiei României ca stat şi identitate naţională, pradă uşoară în mâinile 

unor interese străine gata să ne subjuge total până la dispariţie. 

Evenimentele din decembrie 1 989, indiferent cum le calificăm, ne

au deschis drumul spre un nou destin făurit înainte de toate prin forţe proprii, dar şi 

cu sprijinul "lumii democratice", care ne-a instigat anterior timp îndelungat şi 

persistent să alegem altă cale de dezvoltare şi progres. Optând pentru schimbări 

radicale care să producă evoluţii pozitive, de substanţă în viaţa ţării şi a poporului 

român, am constatat relativ repede, că am obţinut binefaceri minore cu costuri 

politice şi social-economice împovărătoare pe termen mediu şi lung, România 

plasându-se astfel în categoria ţărilor cu cele mai slabe performanţe în Europa şi în 

lume. 
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Absenţa unor specialişti formaţi în economia de piaţă şi subtilităţile 
specifice raporturilor în domeniu şi o experienţă redusă în sfera relaţiilor 
economico-financiare internaţionale, ca şi superficialitatea ori acţiunile unor 
politicieni avizi de parvenire rapidă, timorarea şi lipsa de fermitate a instituţiilor de 
stat, nerăbdarea pentru acumularea pe orice cale de averi, inexistenţa legislaţiei 
adecvate noii situaţii şi fisurile apărute în reglementările Puterii postdecembriste, au 
constituit un teren deosebit de fertil pentru activităţi antiromâneşti cu grave 
consecinţe pentru statutul noii Românii. 

Radiografia ţării româneşti arată astăzi "ca după un război".  Avuţia 
poporului, cea naţională a fost spoliată de tot ce constituie coloana vertebrală a 
economiei. Căzuţi stupid în capcana - condiţie a privatizărilor accelerate, în absenţa 
capitalului autohton capabil să participe substanţial la această acţiune, ca şi lipsa de 
documentare solidă şi de experienţă, o legislaţie schimbată de peste zece ori în 
domeniu, numirea unor demnitari incompetenţi şi vulnerabili la diverse presiuni, 
interese şi tentaţii etc.,  s-a ajuns la înstrăinarea cvasitotală a principalelor ramuri şi 
subramuri ale economiei naţionale, bogăţii ale solului şi subsolului (petrol şi gaze -
urmează aurul şi cuprul?, energia, agricultura şi zootehnia, industria grea şi uşoară, 
comunicaţiile, în special telefonice, transporturile navale şi fluviale - cu o flotă 
consistentă, dispărută în neant - urmează calea ferată şi aviaţia civilă, sistemul 
bancar ş.a.), au fost înstrăinate păgubos. Ca o consecinţă logică, astăzi nu mai 
putem vorbi de existenţa unei reale economii naţionale, statul român ajungând la 
cheremul şi bunul plac al capitalului străin, pierzându-şi de facto un element 
fundamental al independenţei şi suveranităţii României. 

Statul român a progresat în perioada postdecembristă numai pe 
planul securităţii sale exterioare prin aderarea la NA TO şi organizaţional 
economico-social prin aderarea la Uniunea Europeană (până la o integrare deplină 
mai avem mult de aşteptat şi făcut). 

Binefacerile acestor realizări sunt minime faţă de necesităţile 
presante ale dezvoltării societăţii româneşti. În loc de evoluţie am cules "roadele" 
unui regres programat sau la care ne-au expus conducătorii politici români din varii 
cauze. Am obţinut prea puţine rezultate pozitive. În schimb, pe lângă cele arătate 
succint, sunt vizibile şi se resimt puternic urmările: România a devenit un important 
exportator de forţă de muncă pregătită cu costuri mari de societatea românească şi 
oferită acum gratuit să lucreze în folosul statelor dezvoltate care devin astfel tot mai 
dezvoltate, iar România tot mai în suferinţă. Consecinţe: lipsa tot mai acută de 
personal calificat în sănătate, industrie şi cercetare, în învăţământ şi cultură, inclusiv 
cultura şi educaţia fizică (sportul). Clasarea ţării noastre în topul statelor cu cea mai 
mare rată a mortalităţii - locul 3-4 pe plan mondial la decesele cauzate de maladiile 
cardiovasculare - şi pe plan european, inclusiv cu privire la nivelul de trai, abandon 
şcolar şi analfabetism, la km de autostrăzi şi şosele naţionale, corupţie în toate 
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domeniile, număr de accidente rutiere etc. În acelaşi timp a scăzut continuu rata 

natalităţii şi a locurilor de muncă şi, implicit, a crescut exodul forţei de muncă. Dacă 

în perioada interbelică pământul agricol era lucrat în totalitate în condiţiile tracţiunii 

animale, astăzi, când există o gamă foarte largă de mecanizare a lucrărilor, rămân an 

de an sute de mii, chiar şi milioane de hectare nefolosite, adevărate pârloage. Iar 

România din exportator important de produse agro-alimentare îşi asigură, 

paradoxal, necesităţile prin importuri împovărătoare (80%), transformându-se într

un stat-debuşeu pentru produsele străinilor, în special din Occident. 

Astfel că, până şi terenurile agricole nu sunt protejate şi valorificate 

în beneficiul poporului, mai ales în perspectiva iminentei crize alimentare mondiale. 

Statul român, nu numai că nu apără acest sector fundamental, ci a permis şi permite 

încă intrarea unor uriaşe suprafeţe de teren - pe căi cel puţin dubioase, dacă nu chiar 

ilegale - circa 800 de mii de hectare, în proprietatea reală sau deghizată a unor 

persoane fizice şi juridice din alte state care le exploatează în diferite scopuri, 

inclusiv imobiliare. 

Dacă Mircea Eliade ar trăi astăzi ar fi de-a dreptul siderat de starea 

de lucruri din România. Faţă de starea naţiunii văzută de el în 1 937, situaţia de 

acum este mult mai grea şi complexă, iar perspectiva de redresare mai incertă ca 

niciodată. 

Potrivit uneia din legile lui Murphy, care parcă s-ar fi inspirat din 

realitatea românească, "Când trebuie să-Ji îndrepJi aten/ia asupra unui anumit 

lucru, este imposibil să nu apară altul care să-Ji distragă aten/ia". 

Pentru ţara noastră, este de o incontestabilă actualitate avertismentul 

marelui diplomat Nicolae Titulescu, lansat în împrejurări politice dramatice ( 1 939-

1 940) pentru România: "Problema care se pune azi României e înfricoşătoare, dar 

simplă: sau România pricepe datoria pe care i-au creat-o evenimentele în curs, şi 

atunci, istoria ei abia Începe, iar viitorul ei va fi o răzbunare prelungită şi măreajă 

a umilinjelor ei seculare; sau România, mioapă la tot ce e <mâine>, cu ochii mari 

deschişi la tot ce e azi nu pricepe, şi înlemnită stă pe loc, şi atunci istoria ei va 

înfoJişa pentru veci exemplul unic şi mizerabil, al unei sinucideri vie/uite". 

Soluţia cea mai bună, credem noi, o reprezintă acum truda pentru 

realizarea reconcilierii şi concordiei naţionale în interesul unic al României şi al 

poporului român. 

Sper să avem înţelepciunea necesară! 

Mircea Manea 
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C.I.A. - CULTURA RĂZBOIULUI RECE 

- Lichidarea elitelor în România de către cominternişti -

Hitler spera în buncăr, în ultimele sale zile, ca la întâlnirea dintre 

rasa superioară anglo-saxonă, capitalistă, apuseană cu cea inferioară, asiatică, slavo

bolşevică, lupta nu va înceta. Şi, spre surprinderea mai ales a anglo-americanilor, 

chiar aşa s-a şi întâmplat, dar nu chiar aşa cum vroia Hitler. 

Stalinismul, idealurile solidarităţii, fraternităţii, egalităţii erau 

populare în Europa devastată. Iniţiativa în lupta culturală dintre Est şi Vest era la 

început de partea marxiştilor. Aşa că Stalin, ajuns la Berlin, a început imediat 

propaganda, munca de lămurire a germanilor, italienilor, francezilor, grecilor etc. şi 

din sfera de ocupaţie anglo-americană. 

La scurt timp, însă, Truman s-a dezmeticit, începe refacerea ţărilor 

la vest de Cortina de Fier cu Planul Marshall şi ripostează slavilor cu aceeaşi 

monedă. Adică demască sclavia şi duplicitatea din lagărul bolşevic. Banii pentru 

acest mare proiect secret al C.I.A. au fost luaţi din Planul Marshall. Şi dacă slavii nu 

aveau niciun scrupul faţă de duşmanul de clasă, Radio Europa Liberă, Libertatea, 

sute de publicaţii, simpozioane şi congrese, sub patronajul C.I.A., pledau pentru 

economia de piaţă, libertatea şi democraţia de tip nordamerican. Strategia înfruntării 

secrete cultural-ideologice a anglo-saxonilor cu slavii este analizată de Frances 

Stonor Saunders în Who paid the piper (Cine plăteşte?) The CIA and the cultural 

Cold War, Londra 1999, 540 p. 

Demascarea comuniştilor în Apus a devenit facilă mai ales după 

înăbuşirea revoltei muncitorilor din Berlin - 1 953, după Budapesta - 1956 şi Praga 

- 1 968, iar activitatea ofiţerilor CIA şi a colaboratorilor lor a devenit tot mai uşoară. 
În final, Războiul Rece sau al Treilea Război Mondial, după diplomatul sovietic 

Valentin Falin, s-a încheiat cu victoria Vestului. Federaţia Rusă are azi numai 5% 

din puterea economică a Vestului, iar la mesajul eliberator marxist-leninist a 

renunţat de bună voie, chiar Moscova. 

Cam acelaşi lucru s-a întâmplat şi în România. KGB-ul a venit cu 

ofiţeri şi un grup de cominternişti pregătiţi să preia puterea şi, cu sprij inul Armatei 

Roşii, care a rămas în ţară în perioada 1 944-1 958, a exterminat fără drept de apel 

cultura română neconformă cu stalinismul. 

Mihai Ungheanu, cel mai clarvăzător şi curajos analist al generaţiei 

sale, descrie degradarea în Holocaustul culturii româneşti, 1944-1989, ed. D.B.H. 

470 p. Mai mult decât atât, continuarea procesului şi după 1 989. 
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Dacă C.I.A. se folosea de bani, organizaţii şi actori sub acoperire, 

KGB-ul la Bucureşti nu avea niciun motiv de a nu acţiona pe faţă şi cu toată 

brutalitatea, cu Morţi civile şi moartea de la Sighet, cu Echipele de epurare etc. 

Titlurile capitolelor sunt edificatoare: Execuţii rituale; Triumfători sub protecţia 

katiuşelor; Extinderea etichetelor prohibitive; Reprimarea exilului; Interzicerea lui 

Eminescu; Condamnări post-morterm - Titu Maiorescu; Metoda ţapilor ispăşitori; 

Inocenţa vinovaţilor; Eliminarea indezirabililor; Ocuparea instituţiilor; Inocenţa 

comisarilor; Lichidarea lui Mihail Manoilescu; Relansarea modelului execuţiilor 

rituale; Scenariul maniheic şi sacrificiile rituale„ .  

Titlul cărţii Holocaustu/ „ .  este o preluare de la Stephan Fischer

Galaţi şi reprezintă o slăbiciune editorială. Meritorie este reproducerea textelor celor 

care s-au pus în slujba ruşilor şi au devenit nolens-volens exterminatorii şi după 

1989: Silviu Brucan - Amănuntele unei capturi senzaţionale ( 1947); Paul Cornea -

Tendinţe În opera de artă ( 1947); Leonte Răutu - Împotriva Cosmopolitismului 

( 1 948); Mihail Roller - Să invăfăm limba lui Lenin şi Stalin ( 1948); Zigu Ornea -

Caracterul reacţionar şi diversionist al semănătorismului ( 1 96 1 )  ş.a. 

La români, o deosebire de trecutul celui de-al Treilea Război 

Mondial este greu sesizabilă. Totuşi, după lectura cărţilor lui Sauders şi Ungheanu, 

avem conştiinţa depăşirii unei epoci istorice. Din păcate, mai mult în Vest. În Est, 

Armata a 1 4-a a Rusiei pe Nistru şi una mai puţin vizibilă la Bucureşti reconstruiesc 

cu aceleaşi metode şi agenţi cultura orientală, care deja în forma ei marxist-leninistă 

sau laică, liber cugetătoare, este analizată exhaustiv şi competent. Globalizarea face 

ca lupta dintre Est şi Vest să nu mai fie sinucigaşă ca sub Hitler, nici secretă ca în 

timpul Războiului Rece şi al Cortinei de fier, ci constructivistă. Adică, acum se 

construieşte o situaţie haotică sau complexă, care duce cu necesitate la rezultatul 

dorit ca într-un Război Civil Regizat? (Redefinirea revolu/iei, de Mihai Ungheanu, 

ed. Romcartex, 1 997, 47 1 .). 

Aşadar, experienţa culturală a Războiului Rece, cu tot arsenalul 

secret şi actorii binecunoscuţi, redevine actuală. 

Prof. dr. Viorel Roman, 
consilier academic la Universitatea din Bremen, Gennania 
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COMINTERNUL ŞI DEZMEMBRAREA ROMÂNIEI 

În 1919, când a luat .fiinfă, lnternafionala (a III-a) Comunistă urma să 

devină "Statul Major" al revolufiei mondiale, prin care Lenin şi grupul lui de 

bolşevici urmăreau să impună regimul sovietelor la scară planetară. Format din 

agenfi comunişti din diferite state, Cominternul a fost, de fapt, de la început şi până 

după des.fiinfarea sa oficială, în 1943, o anexă a Partidului Comunist (bolşevic) -

mai întâi din Rusia, apoi, din 1922, al Uniunii Sovietice. Pentru a.fi mai eficientă şi, 

totodată, controlată total de Moscova, organizaţia Cominternului a fost concepută 

din start ca o structură specială a Direcfiei externe a poliţiei politice secrete 

sovietice - GPU, OGPU, NKVD, MGB . . .  

Planuril1· Comintern pentru Rom:rnia, 1 924 1 939 

Un document caii.ficat "strict con.fiden/ial ", aflat în arhiva Cominternului, 

dezvăluie "Regulile de conspirativitate ale partidului ", reprezentând un veritabil 

manual al muncii clandestine, cu reguli şi sanc/iuni severe, similare structurilor de 

securitate şi spionaj sovietice. Una din regulile de bază ale acestei munci era aceea 

a verificării militanfilor comunişti în practica luptei politice. Până la proba 

contrarie, oricine era considerat nesigur. "Simpla lipsă a unor date 

compromifătoare nu trebuie considerată ca o dovadă că se poate avea încredere în 

cineva ", stipula una din prevederile "manualului ". Se În/elege că, pornind de la 

astfel de principii, delafiunile şi rivalităfile interne erau încurajate de sus, devenind 
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o practică de masă ce a viciat profund şi definitiv fauna reprezentată de luptătorii 

pentru "cea mai dreaptă societate din lume ". Asupra acestor aspecte vom reveni in 

numerele viitoare ale revistei. 

Deocamdată, să consemnăm că, după preluarea puterii de către bolşevici 

in Rusia, in octombrie I 9 I 7, aşa-zisa revoluţie comunistă din Ungaria, din I 9 I 9, a 

reprezentat primul test serios al forţei şi capacităţii de acţiune a Cominternului. 

"Revoluţia " ungară a fost infrântă ca urmare a intervenţiei În forţă a armatei 

române, în pofida unei largi opoziţii internaţionale. Bolşevicii de la Moscova nu s

au mulţumit doar cu proteste şi critici la adresa României, ci au plănuit 

dezintegrarea sa ca stat. Minoritarii din Paridul Comunist Român, înfiinţat in 1921, 

ca şi militanţii altor "partide frăţeşti " din ţările vecine au devenit instrumentele 

unei vaste maşinării, organizată pe baze conspirative şi dirijată pentru 

destrămarea statului român. O demonstrează şi informaţiile cuprinse în 

fragmentele de mai jos, extrase din lucrarea istoricului american Larry Wats 
(Fereşte-mă, Doamne, de prieteni. Războiul clandestin al Blocului sovietic cu 
România, p. 113-117), apărută la Editura RAO în 2011, despre care revista 

noastră a mai scris În numerele anterioare. Subtitlurile apar/in redac/iei. 

Ironia istoriei a făcut ca, în timpul Marii Terori, când Stalin îşi pierduse 

total încrederea În internaţionalistul Bela Kun, fostul lider al revoluţiei bolşevice 

maghiare, acesta să fie acuzat de spionaj În favoarea Germaniei, României (? !), 

Ungariei şi Angliei, de troţkism şi plănuirea de atacuri teroriste. Arestat de NKVD 

în 1937, a/ost împuşcat un an mai târziu. 

Înfrângerea revoluţiei bolşevice din Ungaria provoacă furie împotriva 
României 

„Dominaţia sovietică aupra comunismului basarabean şi dobrogean şi 

directul control maghiar asupra stângii radicale din Transilvania s-au transformat 

într-o schemă complexă şi unică de control asupra PCR care s-a menţinut din 1 9 1 8  

până mult după venirea l a  putere a comuniştilor, după al Doilea Război Mondial. 

Situaţia s-a complicat din cauza antagonismului adesea deschis dintre „ basarabeni" 

şi „ transilvăneni", pe de o parte, şi comuniştii din Vechiul Regat, pe de altă parte. 

Conducerea Cominternului, deja iritată că singura revoluţie victorioasă dintr-o altă 

ţară fusese înfrântă de armata română, era „furioasă" că românii nu numai că nu 

duseseră la îndeplinire ordinele specifice „de a-l ajuta pe Kun şi de a sabota 

acţiunile guvernului român", ci îi averizaseră public pe comuniştii unguri asupra 

dreptului de a decide asupra destinului ţării. După cum subliniau socialiştii români 

în ziarul lor, în martie 19 17, erau avizi să-şi câştige „libertatea de a fi stăpânii 

propriului destin", pe care conducerea comuniştilor maghiari încerca să le-o nege. 
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Ulterior, comuniştilor români li s-a atribuit un statut inferior în mişcarea 

comunistă, nu mult diferit de marginalizarea şovinistă a etnicilor români din 

perioada imperiilor. Una din primele întrebări adresate românilor atunci când au 

solicitat afilierea la Comintern, în noiembrie 1 92 1 ,  a fost: „Ce au făcut în sprijinul 

Republicii Sovietice Ungare?" „Aripa transilvăneană", încă ramură a Partidului 

Comunist Ungar, a refuzat cu ostentaţie să negocieze afilierea pentru nou-înfiinţatul 

Partid Comunist Român (PCR), în timp ce partidul bulgar şi cel maghiar s-au 

angajat „într-o campanie pe termen lung împotriva României şi a clasei muncitoare, 

în interiorul Internaţionalei'', acuzând PCR de „deviaţionism social-patriotic". 

Agendele „basarabeană" şi „transilvăneană" erau destul de clar reflectate în 

linia Cominternului pentru cesiunea de teritorii româneşti cu afilierea minoritară, 

mai degrabă decât majoritară la statele vecine. Introdusă oficial la şedinţa Federaţiei 

Comuniste Balcanice din decembrie 1923 (la care au participat Rakovski, Dimitrov 

şi Stepanov), anunţarea acestei linii a coincis cu crearea organizaţiilor revoluţionare 

dobrogene şi basarabene „pentru a acţiona ca unităţi iredentiste revoluţionare". În 

iulie 1924, al 5-lea congres al Cominternului a accentuat influenţa maghiară, 

considerând ca fiind „esenţială intensificarea activităţii comuniste în rândul 

populaţiei maghiare din teritoriile anexate la Cehoslovacia, România şi Iugoslavia" 

şi determinarea „partidelor comuniste din acele ţări" să lanseze o campanie care "să 

cheme la autodeterminare şi la secesiune de statele care le anexaseră". Sloganuri 

smilare au fost adoptate pentru separarea Basarabiei, a Bucovinei şi Dobrogiei de 

România . 

. . .  În 1 924, sub mâna conducătoare a Cominternului, PCR a ţinut al 3 -lea 

congres la Viena - pe atunci sediul central al operaţiunilor de spionaj sovietice în 

Balcani - şi l-a ales în frunte pe Elek Kăblăs, veteran al campaniei din Transilvania 

a Armatei Roşii ungare şi membru recent al Partidului Comunist Ungar (PCU). 

Avertizându-i pe români că revoluţia lor şi „adevărata independenţă" necesitau mai 

presus de orice „ca eforturile minorităţilor subjugate să se sprijine pe principiul 

autodeterminării şi până la secesiunea completă de statul existent", congresul a 

exprimat totodată speranţa „ muncitorilor şi ţăranilor din Basarabia că revoluţia lor 

naţională îi va uni cu URSS". Kăblăs a condus după aceea afacerile PCR de la 

sediul din Târgu Mureş, până când, în l 925, „anchetele asupra agitaţiei 

revoluţionare din Chişinău, Basarabia" l-au lăsat descoperit". 

Dezmembrarea ţării mai presus de schimbarea regimului 
„Pentru a se asigura că PCR va trece la considerarea dezmembrării statului 

român ca fiind prioritară celei schimbării de regim, la conducerea partidului au fost 

impuşi, în unnătorii 20 de ani, cetăţeni străini, începând cu 1 924 şi până la lovitura 

internă a lui Gheorghe Gheorghiu-Dej şi a adepţilor lui în 1 944. Deşi mulţi au 

contestat etnicitatea neromânească a conducătorilor PCR, în perioada 1 924 - 1 944, 

originea etnică era de fapt mult mai puţin importantă decât faptul că toţi erau 
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reprezentanţi ai intereselor de dezmembrare a României, fără a ţine cont de vreun 
principiu umanitar sau etnic. Conducerea PCR a oscilat între aripa transilvăneană 
„Ungaria Mare" şi fracţiunea anexaţionistă bulgaro-basarabeană. În 1 933, de 
exemplu, PCR avea 440 de membri maghiari, 380 de membri din aripa basarabeană 
(bulgari, ruşi, ucrainieini şi modoveni) şi „numai" 375 erau români. Procentul era 
practic mult mai defavorabil, dat fiind că restul de 370 de membri din alte minorităţi 
ascundeau faptul că aceştia reprezentau în măsură copleşitoare agendele aripilor 
transilvăneană (maghiară) şi basarabeană (sovietică)". 

Rusia Sovietică şi Ungaria revizionistă - pe aceeaşi platformă 
împotriva României 

„Chestiunea teritorială şi revizionismul asociat acestora au aliniat Rusia 
sovietică şi interesele maghiare vizavi de România, atât la nivel de partid , cât şi de 
stat şi s-au dovedit capabile să motiveze chiar şi elitele extrem de conservatoare din 
Ungaria să coopereze cu comuniştii şi să devină ei înşişi comunişti. Alinierea în 
această privinţă a programelor comuniste şi naţionaliste în perioada interbelică a 
facilitat nu numai un nivel de comunicare excepţională între cele două părţi, dar şi 
complicitate şi coordonare cu diverse ocazii. Elek Kob!Os, de exemplu, a fost 
înlăturat de Moscova şi de aripa basarabeabă din funcţia de conducător al PCR, la al 
4-lea congres românesc de la Harkov, în 1 928, pentru „încercarea de a servi 
interesele guvernului maghiar din Budapesta şi nu pe cele ale Internaţionalei". 

Înlocuitorul lui Kob!Os, ucraineanul basarabean Vitali Holostenko, un 
protejat al lui Rakovski din Partidul Comunist Ucrainean, a condus PCR din 
Ucraina, între 1 928- 1 93 1 .  El a fost înlocuit de un membru al Partdului Comunist 
Polonei, ucraineanul polonez Alexander Daneluk-Stefanski, care a condus PCR de 
la sediul din Berlin, în perioada 193 1 - 1936. Nepotul lui Rakovski, Boris Stefanov, 
un secesionist dobrogean, a deţinut funcţia de şef al PCR între 1 936- 1 940, cu toate 
că diferiţi membri ai aripii transilvănene (Bela Brainer, Jeno Iakobovicz şi Miklos 
Golberger) au condus practic activităţile din România, în anii 1 938- 1 940, când 
Stefanov a lucrat la Moscova. Transilvăneanul Ştefan Foriş, un alt veteran al 
Armatei Roşii maghiare, a preluat conducerea în 1 940 până în aprilie 1 944, când a 
fost eliminat prin forţă". 
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ARHIVA „PERISCOPULUI" 

-Faţă în faţă: poziţiile URSS şi SUA în chestiunea basarabeană -

Revista noastră inaugurează o nouă rubrică prin care îşi propune să aducă 

în atenţia cititorilor şi colaboratorilor săi o serie de documente declasificate în 

ultimii ani, care pun într-o lumină nouă evenimente, întâmplări, decizii şi hotărâri 

care au marcat profund şi pe termen lung istoria naţională a românilor sau evoluţii 

geopolitice la scară regională şi mondială. 

Pentru început, ne-am oprit asupra a două viziuni privind aşa-numita 

chestiune basarabeană: (/) una a URSS, datând de la sfârşitul anilor 1970 

(document preluat din revista „Destin românesc", Chişinău, Nr. 3-4, 2010); (II) 

cealaltă aparţinând SUA, exprimată în 1991, în preajma destrămării Uniunii 

Sovietice (documente preluate după revista „Magazin istoric", nr. 5/mai 2012, cu 

acordul redacţiei acestei publicaţii). 

Lăsăm cititorului posibilitatea să-şi formuleze singur propriile opinii, 

puncte de vedere şi concluzii în legătură cu aspectele relatate. (LP.) 

I 

Strict secret 

CC al PC al Moldovei nr. 322c, 3 .XI. 1 978 

Conspectul 
discuţiei cu şeful sectorului România al Secţiei CC al PCUS, tov. Potapov V.I. 

La rugămintea CC al Partidului Comunist al Moldovei, la 26 

octombrie a.c. la CC al PCUS a avut loc discuţia cu şeful sectorului România al 

Secţiei CC, tov. Potapov V. I. , care m-a informat despre vizita delegaţiei PCUS în 
frunte cu membrul Biroului Politic al CC al PCUS, ministrul afacerilor externe 
al URSS, A. Gromîko, în RS România şi tratativele duse cu delegaţia PCR. 

Expunând poziţia şi schimbul de opinii ale ambelor părţi pe un cerc 

larg de probleme discutate, tov. Potapov V.I. s-a oprit mai detaliat la acea parte a 

tratativelor care ţin de problemele create artificial de români, la problema 

basarabeană rezolvată demult. 

În conformitate cu înţelegerea dintre L.I. Brejnev şi N. Ceauşescu 

privind întâlnirea bilaterală la nivelul membrilor Biroului Politic şi secretarilor CC, 

în perioada 13-14 octombrie 1978 au avut loc la Bucureşti tratativele dintre 

delegaţia PCUS şi delegaţia PCR, precum şi întâlnirea cu N. Ceauşescu. 

Conducându-se de interese legate de dezvoltarea colaborării 

sovieto-române, întărirea unităţii prieteniei socialiste, CC al PCUS a considerat 

4 1  

https://biblioteca-digitala.ro



ERISCOP Anul V Nr.3 (19) iulie-septembrie 2012 

oportun să discute sincer acele probleme, faţă de care conducerea PCR ocupă o 

poziţie specifică. Delegaţia PCUS, expunând aprecierile noastre principiale asupra 

unui cerc larg de probleme ale relaţiilor bilaterale, situaţiei internaţionale şi mişcării 

comuniste mondiale a subliniat că atitudinea separată a României într-un şir de 

probleme importante aduce prejudicii intereselor ţărilor socialiste frăţeşti. 

Partea sovietică a remarcat starea bună, în ansamblu, a legăturilor 

economice, tehnico-ştiinţifice şi culturale dintre ambele ţări, au fost trasate unele 

aspecte practice de dezvoltare ulterioară a acestora. 

S-a menţionat că este absolut necesar de îmbunătăţit colaborarea în 

sfera politică, de sporit eficienţa consultărilor în probleme de politică externă. În 
acest sens a fost subliniată, în mod deosebit, însemnătatea colaborării în cadrul 

Tratatului de la Varşovia. Delegaţia PCUS a supus criticii poziţia română care 

adeseori nu face delimitări principiale între Tratatul de la Varşovia şi NATO. S-a 

remarcat că participarea limitată a României la colaborarea militară din cadrul 

Organizaţiei Tratatului de la Varşovia prejudiciază eforturile de apărare ale ţărilor 

participante la Tratat în timp de pace şi în timp de o posibilă agresiune. 

Delegaţia PCUS a supus criticii politica duală a RSR faţă de SUA şi 

aliaţii acesteia, demonstrându-le distanţarea sa evidentă de Uniunea Sovietică şi de 

alte ţări socialiste. România nu demască acţiunile periculoase ale ţărilor imperialiste 

într-un şir de direcţii foarte importante pentru politica internaţională şi pacea în 

lume. 

Analizând unele probleme internaţionale, atenţia a fost concentrată, 

în primul rând, asupra faptului că PCR şi RSR deviază deosebit de mult de la 

poziţiile coordonate ale ţărilor socialiste. A fost arătat caracterul eronat al unor 

aprecieri române privind tendinţele contemporane ale dezvoltării mondiale 

(intensificarea luptei pentru sfere de injluen/ă, problema Jări/or bogate şi sărace, a 

marilor puteri, rezultatele întâlnirii de la Belgrad, ş.a.). Delegaţia PCUS a remarcat 

momentele serioase negative ale poziţiei României în aşa chestiuni internaţionale ca 

încetarea cursei înannării şi dezarmarea, securitatea europeană, implementarea 

Actului Final al Conferinţei privind securitatea şi colaborarea în Europa, 

colaborarea balcanică, situaţia în Orientul Apropiat şi în Africa, atitudinea faţă de 

mişcarea de nealiniere, revizuirea Statutului ONU. 

Reprezentanţii PCR au fost direct avertizaţi că suntem profund 

îngrijoraţi de caracterul relaţiilor între România şi China. Fiind adepţii nonnalizării 

relaţiilor cu RPC, noi, fireşte, nu avem nimic împotrivă ca România să dezvolte 

legături cu această ţară. Cu toate acestea, nu ne este indiferent pe ce bază se 

dezvoltă relaţiile româno-chineze actuale. Dezvoltând relaţiile sale cu România, 

Beijingul urmăreşte scopul de a crea un front interna/ional unic de luptă împotriva 
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URSS. Acest scop s-a conturat destul de clar în timpul vizitei lui Hua Guofeng în 

România. Nu înţelegem din ce cauză partea română nici nu s-a desolidarizat de slab 

camuflatele apariţii antisovietice ale chinezilor, dar şi-a declarat solidaritatea de 

luptă cu China. Ne îngrijorează deosebit de mult stabilirea colaborării militare 

dintre România şi China. 

S-a spus părţii române că poziţia ei faţă de conflictele vietnamezo

chinez şi vietnamezo-cambodgian, încheierea Tratatului de prietenie cu Cambodgia 

înseamnă, în esenţă, susţinerea politicii duse de conducerea chineză în acestă 

regiune a lumii şi a aspiraţiilor ei hegemonice. 

Delegaţia PCUS a dat de înţeles că Uniunea Sovietică speră că 

partea română va lua în consideraţie părerile noastre şi nu va acţiona în relaţiile sale 

cu China în detrimentul conţinutului şi spiritului Tratatului de prietenie sovieto

român, colaborării şi ajutorului reciproc, precum şi calităţii de membru în 
Organizaţia Tratatului de la Varşovia. A fost remarcat faptul că presa chineză 

ponegreşte prin cele mai urâte metode rezultatele Conferinţei de la Berlin a 

partidelor comuniste şi muncitoreşti din Europa; totodată, presa din RSR nu dă nicio 

ripostă acestor opinii, nu demască amestecul Beij ingului în afacerile interne ale 

altor partide şi formarea diferitelor grupări maoiste. 

În timpul schimbului de opinii privind situaţia din mişcarea 

comunistă şi muncitorească internaţională, a fost supusă criticii politica de linguşire 

a PCR faţă de diferitele curente care, într-un fel sau altul, sunt împotriva colaborării 

internaţionaliste a partidelor frăţeşti. A fost subliniat, în particular, că dreptul firesc 

al fiecărui partid la independenţă în elaborarea şi dezvoltarea politicii sale nu 

trebuie opus intereselor de consolidare a unităţii mişcării comuniste mondiale. 

A fost exprimat regretul că PCR a refuzat să adere în 1 977 la 

proiectul comun al partidelor comuniste din Europa împotriva fabricării bombei cu 

neutroni. Concomitent, delegaţia PCUS a constatat că presa românească tace atunci 

când unele partide comuniste analizează de pe poziţii critice unele probleme din 

viaţa ţărilor socialiste, experienţa acumulată. 

Partea română a fost atenţionată că trebuie să dea o ripostă fennă 

încercărilor propagandei imperialiste de a se implica în discuţiile din cadrul mişcării 

comuniste în chestiunile întăririi colaborării internaţionaliste a partidelor marxist

leniniste. Ar trebui mai activ şi perseverent să ducă lupta împotriva campaniilor 

anticomuniste, antisocialiste şi antisovietice. 

S-a atenţionat că partea română trebuie să aibă o atitudine 

principială faţă de documentele comune. În legătură cu aceasta delegaţia PCUS şi-a 

exprimat nedumerirea faţă de faptul că în presa română comunicatul comun al 
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şedinţei de la Budapesta a secretarilor CC ale partidelor comuniste ale ţărilor 

socialiste a fost publicat cu mari prescurtări. 

La tratative s-a vorbit şi despre comportarea reprezentanţilor români 

în organizaţiile internaţionale democratice. S-a spus că poziţia română, în unele 

cazuri, creează multe greutăţi la efectuarea unor paşi comuni, cum s-a îmtâmplat în 

special la cel de-al Xi-lea Festival Mondial al tineretului şi studenţilor de la Havana. 

* 

Delegaţia română, de la bun început, a declarat că, asupra celor mai 

mari probleme ale contemporaneităţii, partidele noastre fie că au puncte de vedere 

comune, fie că părerile corespund, iar divergenţele dintre ţările socialiste reprezintă 

un fenomen destul de normal. 

Partea română a subliniat de mai multe ori că dezvoltarea 

colaborării multilaterale, a relaţiilor de prietenie şi bună vecinătate cu Uniunea 

Sovietică şi alte ţări socialiste, a fost şi rămâne obiectul unei griji permanente a 

PCR. 

Cât priveşte colaborarea în cadrul Tratatului de la Varşovia, N. 

Ceauşescu a repetat de mai multe ori că România a îndeplinit şi va îndeplini 

îndatoririle sale până la desfiinţarea acestuia. Delegaţia PCR a negat că, în 

principiu, România pune pe aceeaşi tablă (tratează în mod egal, n.n.)Tratatul de la 

Varşovia şi NATO. În legătură cu manevrele militare, partea română a declarat că 

deplasarea armatelor străine pe teritoriul RSR se face doar cu aprobarea Marii 

Adunări Naţionale, că în fiecare caz separat această chestiune trebuie să devină 

obiectul unor tratative separate. În general, manevrele sunt inutile pentru instruirea 

armatei şi este importantă doar interacţiunea dintre statele-majore. România insistă 

asupra faptului că dreptul de a conduce forţele armate pe timp de pace şi pe timp de 

război este un atribut distinct al suveranităţii fiecărui stat. 

Vorbind despre colaborarea din cadrul CAER, partea română a 

declarat că în măsura posibilităţilor sale economice participă la acele activităţi 

comune, în care este interesată. În esenţă, după părerea părţii române, procesul de 

nivelare economică a ţărilor membre ale CAER nu se produce, astfel că România se 

află în cea mai rea situaţie în comparaţie cu alte ţări şi rămâne slab dezvoltată. 

Delegaţia română neagă faptul că legăturile separate ale RSR cu Piaţa Comună 

aduc prejudicii intereselor comune ale ţărilor membre ale CAER. 

Delegaţia PCR a afirmat că vizita lui Hua Guofeng în România le-a 

dat posibilitatea românilor să-l influenţeze politic pe liderul chinez, iar Hua 

Guofeng, chipurile, este adeptul normalizării relaţiilor cu Uniunea Sovietică şi, 

pentru aceasta, este nevoie doar de mici eforturi din partea ambelor părţi. 
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:ANALIZE POLITICO-STRATEGICE 

În ceea ce priveşte Orientul Apropiat, partea română încearcă prin 

orice căi să justifice activitatea lui Sadat, îndeamnă URSS să susţină Egiptul şi 

tratativele pe care le duce această ţară. 

În problema dezarmării, delegaţia română se pronunţă pentru 

consultări mai largi şi poziţii coordonate ale ţărilor socialiste. În esenţă, delegaţia 

română vrea ca propunerile noastre în forurile internaţionale să fie coordonate cu 

România. Delegaţia PCUS, desigur, nu a promis că va lua în consideraţie poziţia 

României, cu toate că, în linii generale, s-a pronunţat pentru consultări. 

Reprezentanţii PCR au încercat prin toate metodele să sublinieze 

faptul că RSR are relaţii bune cu toate ţările socialiste şi au remarcat doar că 

dezvoltarea relaţiilor cu Ungaria este periclitată, din când in când, in mod artificial, 

de unele cercuri din această ţară care ridică problema legată de situaţia populaţiei 

maghiare din România. 

Vorbind despre problemele truşcam comuniste internaţionale, 

delegaţia română a subliniat că eurocomunismul este doar o tendinţă de a căuta de 

sine stătător căile şi formele de luptă pentru socialism în fiecare ţară aparte. La fel, 

partea română nu este de acord că unele partide comuniste atacă experienţa şi 

politica ţărilor socialiste, făcând în mod evident trimitere la China; românii au 

declarat că PCR, la fel ca înainte, nu va participa la acţiunile şi declaraţiile 

împotriva unor ţări socialiste şi partide frăţeşti, făcute de organizaţiile obşteşti 

internaţionale. N.Ceauşescu s-a pronunţat pentru organizarea în timp rezonabil a 

unei noi conferinţe a partidelor europene. 

Delegaţia română s-a împotrivit cu fermitate să includă în 

Comunicatul comun despre vizita delegaţiei PCUS ideea despre posibilele eforturi 

comune ale ţărilor comunităţii socialiste în lupta pentru destindere şi însemnătatea 

colaborării multilaterale, în special în cadml Tratatului de la Varşovia. Doar după o 

discuţie îndelungată s-a ajuns la înţelegerea de a include în textul comunicatului 

aceste principii. 

Referitor la chestiunea africană, delegaţia PCR a declarat că aceasta 

trebuie rezolvată de africani, fără niciun amestec din afară. În legătură cu aceasta, 

delegaţia română s-a pronunţat din nou împotriva prezenţei armatei cubaneze în 

Etiopia. Delegaţia PCUS a declarat că majoritatea ţărilor africane sunt 

recunoscătoare Cubei pentru ajutorul acordat Angolei şi Etiopiei, că acţiunile Cubei 

au menirea de a susţine victimele agresiunii şi corespund întru totul statutului ONU. 

* 

Delegaţia PCUS i-a atenţionat în mod deosebit pe reprezentanţii 

PCR asupra faptului că românii trebuie să-şi îndeplinească angajamentele luate, 
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astfel încât în România să înceteze în cele din urmă să apară materiale care cultivă 
poporului român naţionalismul şi atitudinea duşmănoasă faţă de Uniunea Sovietică. 
Aceste materiale pot fi apreciate de fapt ca pretenţii teritoriale faţă de ţara noastră. 

Analizând problemele care împiedică dezvoltarea relaţiilor 
bilaterale, şeful delegaţiei PCUS, A. A. Gromîko, a amintit despre răspândirea în 
RSR a materialelor legate de problema teritorială. El a remarcat că această chestiune 
aparent a fost rezolvată, ţinând cont de declaraţiile lui N. Ceauşescu din iunie 1 976, 

potrivit cărora RSR nu are probleme de acest gen cu URSS. În ciuda acestei 
declaraţii ferme, suntem nevoiţi iar şi iar să atenţionăm conducerea română că 
publicarea unor astfel de materiale continuă. Aceste acţiuni ale părţii române îşi pun 
amprenta asupra relaţiilor sovieto-rornâne. Ar trebui să terminăm cu toate acestea. 
Oare nu putem să ne înţelegem odată pentru totdeauna? 

Această ternă a fost dezvoltată în continuare de C. V. Rusakov care 
a amintit cuvintele lui L. I. Brejnev adresate lui N. Ceauşescu: Desigur, nu există 

expuneri frontale la această temă, dar permanent apar diferite raţionamente 

privind legalitatea graniţelor noastre. 

C. V. Rusakov a amintit că în luna mai 1 976 secretarul CC al 
PCUS, C. F. Katuşev, a vizitat Bucureştiul. În timpul unei discuţii lungi cu N. 
Ceauşescu s-a stabilit că România va declara că nu are probleme cu Uniunea 
Sovietică, iar în publicaţiile româneşti nu se vor folosi în viitor formulări care să 
contrazică o astfel de declaraţie. Cu regret, aceasta nu s-a întâmplat. Foarte curând 
în presa românească, literatura istorică, manualele pentru elevi şi studenţi, 
manualele pentru învăţământul de partid şi alte publicaţii a reapărut terna 
apartenenţei Basarabiei. Aşa continuă până azi. 

La noi, în URSS, a subiniat C. V. Rusakov, în special în RSS 
Moldovenească, faptul că organizaţiile şi institutele voastre trimit fără nicio 
rugăminte un număr mare de ediţii de acest gen provoacă o reacţie negativă. La 
adresa CC al PCUS parvin o mulţime de scrisori în care oamenii sovietici îşi 
exprimă nedumerirea, dar şi indignarea lor. 

Dvs. declaraţi că este vorba despre cercetările istorice, dedicate 
exclusiv trecutului. Noi declarăm categoric, că este vorba despre o problemă 
politică principială, nu una istorică. Partea sovietică consideră că este inadmisibil de 
a preface o problemă rezolvată demult, cea teritorială, într-un obiect de discuţii 
directe sau voalate. Abordarea permanentă a acestei teme în presa românească poate 
forma la cetăţenii români doar sentimente duşmănoase faţă de URSS şi poporul 
sovietic, să submineze bazele unei prietenii adevărate, frăţeşti. Aceasta ne 
îngrijorează şi ne nelinişteşte. 
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C. V. Rusakov a remarcat că CC al PCUS orienteaz.ă strict presa 

noastră periodică şi ştiinţa istorică să abordeze atent din punct de vedere politic 

momentele complicate ale relaţiilor ruso-române şi sovieto-române, să pună 

accentul pe dezvoltarea colaborării şi interacţiunii dintre popoarele ţărilor noastre în 

diferite etape ale istoriei, în lupta pentru scopuri progresiste. Noi nu avem şi nici nu 

publicăm materiale duşmănoase la adresa poporului român. În RSS Moldovenească, 

savanţii elaborează istoria republicii lor. Lucrările lor nu conţin pretenţii teritoriale 

faţă de RSR nici directe, nici indirecte. Acestea nu conţin nicio teză duşmănoasă la 

adresa RSR, iar populaţia din Moldova românească este privită ca parte organică a 

naţiunii române. Cercetările savanţilor sovietici legate de formarea şi dezvoltarea 

naţiunii moldoveneşti şi a RSS Moldoveneşti confirmă fapte istorice incontestabile 

- formarea statalităţii moldoveneşti şi a suveranităţii republicii socialiste în cadrul 

URSS. 

Pentru a elimina momentele care complică relaţiile noastre, C.V. 

Rusakov a propus în continuare delegaţiei PCR să fie stopată publicarea în România 

a materialelor care cultivă cetăţenilor RSR sentimente duşmănoase faţă de Uniunea 

Sovietică. Ar fi bine, a spus C. V. Rusakov, ca într-un timp rezonabil partea română 

încă o dată să declare că în relaţiile sovieto-române nu există problema teritorială. 

El a remarcat că partea sovietică consideră că cercetările savanţilor privind 

problemele conexe relaţiilor ruso-române şi sovieto-române, manualele şi alte 

publicaţii trebuie să aibă un caracter demn şi prietenos. În acest scop, trebuie să fie 

utilizată mai productiv activitatea comisiei sovieto-române a istoricilor. 

Şeful delegaţiei PCR, membru al Comitetului Politic Executiv al 

CC al PCR, Paul Niculescu, în luarea sa de cuvânt practic a recunoscut că 

publicaţiile româneşti complică relaţiile noastre bilaterale. Totodată, a încercat să 

evite aspectul politic al acestei probleme, să-l reducă la simple disensiuni dintre 

istoricii ambelor ţări. Fără a aduce fapte concrete, acesta a afirmat că istoricii 

sovietici încalcă înţelegerea din 1 976. Ignorând existenţa problemei teritoriale în 

RSR, P. Niculescu a afirmat că istoricii sovietici prezintă într-un mod denaturat 

momente deosebit de importante din istoria României, cum ar fi formarea limbii şi a 

poporului român, neagă faptul că timp de veacuri românii au trăit pe teritoriul ţării, 

precum şi tendinţa istorică obiectivă de reunificare a principatelor româneşti în 

perioada formării statului român unitar centralizat. 

În continuare P. Niculescu a remarcat că în publicaţiile sovietice 

este prezentat într-un mod denaturat procesul de formare a statului român unitar, 

este diminuat rolul poporului român la cucerirea independenţei de stat a României, 

precum şi importanţa revoltei antifasciste armate din 23 august 1 944 şi participarea 

poporului român la lupta antifascistă. Aceste materiale, publicate în URSS, a spus 
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P. Niculescu, stârnesc nedumerirea şi reacţia corespunzătoare a savanţilor români şi 

a istoricilor. În ultimul timp, a spus P. Niculescu, într-un şir de articole ale autorilor 

sovietici se propagă cât se poate de deschis ideea că un şir de teritorii româneşti 

aparţin ilegal României. Sub pretextul criticării voievozilor români şi a politicii 

duse de cercurile de conducere ale României în timpul Primului Război Mondial şi, 

cu toate că se recunoaşte că în afara României trăiau atunci 3 milioane de români, 

procesul de formare a statului naţional român unitar este prezentat ca acaparare a 

teritoriilor străine. Astfel, în manualul universitar editat recent la Leningrad, unirea 

Transilvaniei cu România este prezentată ca acaparare a teritoriilor străine sau ca 

răsplată a României din partea statelor imperialiste. P. Niculescu a întrebat imediat: 

Ce sentimente fa/ă de poporul român pot educa la tineretul sovietic aceste 

afirma/ii? 

P. Niculescu s-a pronunţat pe marginea unui şir de momente care au 

dus pe parcursul istoriei la schimbarea graniţelor româno-ruse. El a afirmat că 

înţelegerea din 1 976 despre utilizarea formulărilor mai acceptabile privind anii 

1 8 1 2, 1 9 1 8  şi 1 940 se referă nu doar la partea română. Acelaşi angajament a fost 

luat şi de partea sovietică. Pentru a facilita tratarea acestei probleme în ambele ţări, 

delegaţia PCR a propus să fie utilizate formulări concise, lipsite de orice comentarii: 
În 1812 Basarabia a intrat în componen/a Rusiei; În 1918 Basarabia a intrat în 

componen/a României; În 1940 Basarabia a fost restituită Uniunii Sovietice. P. 

Niculescu a afirmat că partea sovietică trebuie să accepte aceste formulări, ca să nu 

complice lucrurile. P. Niculescu a subliniat că V. I. Lenin scria în lucrarea Caiete 

despre imperialism, consacrată acaparărilor coloniale şi războaielor duse de Rusia: 

Rusia ia o parte din Basarabia şi din Asia Mică. Totuşi, în URSS continuă să fie 

publicate materiale care subapreciază caracterul acaparator al politicii externe a 

Rusiei ţariste. 

În continuare, P. Niculescu a citat cuvintele lui N. Ceauşescu care a 

spus că România nu are probleme teritoriale cu Uniunea Sovietică. Noi ştim că RSS 

Moldovenească există ca parte componentă a URSS, noi o recunoaştem şi dorim să 

colaborăm cu ea în cadrul relaţiilor noastre comune cu Uniunea Sovietică. Dar 

trebuie să existe o claritate deplină şi în problema despre care a vorbit N. Ceauşescu 

cu C. F. Katuşev în mai 1 976. Sub nicio formă nu vom admite ideea că românii şi 

moldovenii sunt două naţiuni diferite, că limba română şi limba moldovenească sunt 

două limbi diferite. Aceste idei contrazic în mod revoltător adevărul istoric. 

Suntem de acord, a spus şeful delegaţiei PCR, să declarăm din nou 

că nu avem pretenţii teritoriale faţă de URSS, dar să facem aceasta reciproc, să 

terminăm cu discuţiile publice. Istoricii trebuie să discute problemele nerezolvate pe 

baze ştiinţifice, în atmosferă prietenoasă. Susţinem ideea că activitatea comisiei 

mixte sovieto-române a istoricilor trebuie activizată. Trebuie totodată să renunţăm 
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la publicarea materialelor necoordonate, iar în presă trebuie să reflectăm doar acele 

subiecte care ar contribui la consolidarea prieteniei dintre ţările noastre. 

În încheiere, A. Grornîko i-a spus lui P. Niculescu: Aţi afirmat că 

noi avem un şir de publicaţii pe care, Însă, nu le-afi numit. Dacă cineva ar fi ieşit 

cu publicaţii despre anumite pretenţii teritoriale faţă de România, despre 

nerezolvarea lor, acest autor ar fi avut probleme mari. La noi acest lucru este 

exclus. Problema respectivă se prezintă la noi ca un caz rezolvat, iar la voi, invers, 

ca o problemă nerezolvată. 

În discuţia finală, C. V. Rusakov a subliniat că România trebuie să 

înceteze publicarea materialelor duşmănoase în privinţa acelor date şi evenimente, 

care au devenit politice - 1 9 1 8  şi 1 940. De asta depinde dispoziţia oamenilor 

noştri. Noi declarăm categoric:  noi nu avem probleme duşmănoase, teritoriale fată 

de RSR. 
* 

Tov. Potapov V. I. a informat că partea română s-a referit din nou la 

problema extinderii legăturilor comerciale în zona de frontieră şi a simplificării 

trecerii frontierei pe o distanţă de 1 5  Km de graniţă, amintind că această chestiune 

este rezolvată demult cu alte ţări socialiste. Partea sovietică a răspuns că această 

chestiune se studiază, dar sunt puţine şanse că va fi rezolvată pozitiv, deoarece 

URSS nu practică o asemenea modalitate de legături frontaliere cu alte ţări 

socialiste şi nu va fi corect să se facă excepţie pentru o parte. 

În concluzie, a spus la finalul discuţiei noastre tov. Potapov V. I., 

CC al PCUS consideră că tratativele au fost utile ca o formă de lucru cu conducerea 

PCR, schimbul de opinii ne-a ajutat să scoatem la iveală un şir de probleme care 

trebuie analizate în viitor. Totodată, tratativele au confirmat o dată în plus că există 

disensiuni în problemele importante ale relaţi ilor bilaterale şi ale politicii mondiale. 

CC al PCUS speră că liderii români vor ţine cont de propunerile delegaţiei noastre. 

Şeful Secţiei informaţii şi relaţii internaţionale 

a CC al PC al Moldovei, V. Andruşciak 

27 octombrie 1978 

II 
BASARABIA ŞI SENATUL S.U.A. 

Sfârşitul anului 1 99 1  aducea şi sfârşitul U.R.S.S., unul dintre cei doi semnatari ai 

înţelegerii cunoscute în istorie sub numele de Pactul Ribbentrop-Molotov, după 

numele miniştrilor de Externe care îl semnaseră, la 23 august 1 939. Pe parcursul 

anului, cele patru victime ale Pactului îşi declaraseră independenţa: Lituania la 4 
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februarie, Estonia la 20 august, Letonia la 2 1  august ş i  Republica Moldova la 27 

august. Exista o diferenţă majoră: în vreme ce primele trei state îşi recâştigau 

independenţa pierdută în 1940, Republica Moldova apărea ca o creaţie nouă, pe cea 

mai mare parte a teritoriului impropriu nwnit Basarabia, anexat de la România de 

U.R.S.S . ,  în iunie 1 940. Bucovina de Nord şi partea de sud se aflau acum în 

componenţa altui stat, şi el născut din fosta U.R.S.S., Ucraina. 

A existat dintotdeauna o diferenţă de abordare a puterilor occidentale faţă de cele 

două categorii de teritorii anexate în urma Pactului Ribbetrop-Molotov. Reunirea 

Basarabiei, prin voinţa Sfatului Ţării, cu România, la 27 martie/9 aprilie 1 9 1 8, 

fusese recunoscută prin tratatul încheiat la Paris, la 28 octombrie 1 920, şi semnat de 

marile puteri învingătoare în Primul Război Mondial: Franţa, Marea Britanie, Italia 

şi Japonia. Statele Unite ale Americii refuzaseră să semneze tratatul, pe motiv că 

Rusia nu fusese prezentă la Conferinţa de Pace. În fapt, tratatul nu a intrat niciodată 

în vigoare, pentru că Japonia, care spera un tratament preferenţial din partea Rusiei 

sovietice în problema insulelor Kurile, a refuzat să ratifice documentul. Fără 

ratificarea de către toţi semnatarii, el nu intra în vigoare. Aşa cum cititorii vor vedea 

în continuare, şi senatorul Jesse Helms sublinia în luarea sa de cuvânt din 27 iunie 

199 1  politica diferită a Guvernului S.U.A. �aţă de aceste teritorii. 

Totuşi, în anul 1 99 1 ,  cu două luni înainte de puciul din 1 9-2 1 august de la 

Moscova contra lui Gorbaciov, Senatul american adoptă o primă rezoluţie care 

restabileşte adevărul istoric în privinţa soartei românilor dintre Prut şi Nistru şi a 

nedreptăţii comise împotriva lor în iunie 1 940 . .  La 27 iunie 199 1 ,  senatorii Larry 

Pressler şi Jesse Helms introduceau în Senatul american Rezoluţia nr. 184 privind 
autodeterminarea poporului din Republica Moldova. Aveau să revină, la 1 9  

noiembrie acelaşi an, alături de senatorul Dennis DeConcini, cu o nouă Rezoluţie, 
nr. 222, privind libertatea şi independenţa Moldovei. Cele două rezoluţii nu au 

avut urmări practice, ceea ce nu le scade cu nimic valoarea ca documente istorice şi 

juridice. Dacă în 1 99 1 ,  mai ales în condiţiile puciului eşuat de la Moscova, apoi ale 

dezmembrării U.R.S.S . ,  se putea obţine mai mult, constituie o temă de dispută, atâta 

vreme cât arhivele unde se află cea mai mare parte a răspunsurilor rămân închise. 

Sigur este că, fără curajul şi inteligenţa oamenilor politici de la 1 9 1 8, şi Unirea de 

atunci putea fi ratată. 

Reproducem în continuare textul Rezoluţiei nr. 1 84 a Senatului Statelor Unite 

ale Americii, marcând diferenţele faţă de textul Rezoluţiei nr. 222. Valoarea acestor 

documente este subliniată de unul dintre iniţiatori, senatorul Helms, a cărui 

intervenţie în sprij inul Rezoluţiei nr. 1 84 o reproducem, de asemenea: „ Rezolu/ia dă 

justificare legală cererii românilor din Moldova la autodeterminare şi 

recunoaşterea teritoriului lor ca fiind unul ocupat de sovietici ". Erau incluse în 

Actele Congresului, la cererea senatorului Larry Pressler, şi Declaraţia celei de a 

doua Mari Adunări Naţionale de la Chişinău, din 1 6  decembrie 1 990, şi Declaraţia 
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de independenţă a Republicii Moldova, 27 august 199 1 .  Traducerea am făcut-o 

după Congressional Record 1 02nd Congress. 1 99 1 - 1 992 (Actele celui de al 1 02-lea 

Congres. 1 99 1 -1 992). 

Rezoluţia Senatului nr. 184 privind autodeterminarea poporului din 
Republica Moldova (Senat - 27 iunie 1991). 

[pagina S9009] 

,, Întrudt Principatul român al Moldovei a apărut ca un stat independent. in 

secolul al XIV-iea; 
Întrucât Moldova a/ost invadată în 1806 de armata rusă şi anexată de Imperiul 

Rus în 1812, ca urmare a tratatului ruso-turc de la Bucureşti; 
Întrucât la 15 noiembrie 191 7 Guvernul sovietic a proclamat dreptul popoarelor 

din Imperiul Rus la autodeterminare şi stabilirea unor state separate; 
Întntcât la 2 decembrie 191 7  Sfatul Ţării, adunarea constituantă aleasă în mod 

democratic a Moldovei, a proclamat Moldova o republică independentă [în 

Rezoluţia nr. 222 acest pasaj este reformulat corect: , , Întrucât la 24 ianuarie 1918 

Sfatul Ţării, adunarea constituantă aleasă în mod democratic a Moldovei, a 

proclamat Moldova o republică independentă; de fapt, la 2 decembrie 191 7, s-a 

proclamat Republica Populară (Democratică) Moldovenească Autonomă, ca parte 

componentă a unei federaţii de state democratice, ce urma să fie creată pe teritoriul 

fostului Imperiu Rus - n.trad.]; 
Întrucât la 9 aprilie [27 martie, pe stil vechi - n. trad.] 1918 Adunarea 

Constituantă a votat unirea Moldovei cu Regatul României; 
Întrucât Statele Unite, Franţa, Italia, Marea Britanie, Japonia şi celelalte state 

aliate au sanc/ionat în mod specific şi au recunoscut reunirea Moldovei cu 

România prin Tratatul de Pace de la Paris, din 28 octombrie 1920; 
Întrucât forţele armate ale Uniunii Sovietice au invadat Regatul României la 28 

iunie 1940 şi au ocupat Moldova de Est şi Bucovina de Nord şi Her/a, contravenind 
Cartei Ligii Naţiunilor; Tratatului de la Paris din 1920; Tratatului general de 

renunţare la război din 1928; Pactului mutual de asistenţă dintre România şi 

UR.S.S., din 1936; Convenţiilor pentru definirea agresiunii din 1933; şi 

principiilor general recunoscute ale legii internaţionale; 
Întrucât anexarea Moldovei, Bucovinei de Nord şi Herţei [în Rezoluţia nr. 222 

nu mai sunt menţionate Bucovina de Nord şi Herţa - n. trad.] fusese agreată în 

perspectivă în anumite protocoale secrete ale unui tratat de neagresiune încheiat 

între Guvernul Uniunii Sovietice şi Reichul german la 23 august 1939; 
Întrucât între 1940 şi 1953 sute de mii de români din Moldova şi Bucovina au 

fost deportaţi de către UR.S.S. în Asia Centrală şi Siberia; 
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Întrucât Guvernul Statelor Unite a declarat în mod repetat că refuză să 

recunoască preluarea cu for/a a teritoriilor în urma aşa-numitului Pact Stalin

Hitler, inclusiv anexarea Estoniei, Letoniei şi a Lituaniei; 
Întrucât Guvernele Marii Britanii, Uniunii Sovietice şi Statelor Unite sunt părţi 

ale Cartei Atlanticului din 14 august 1941, prin care semnatarii au declarat 

„ dorinţa lor de a nu se produce modificări teritoriale care nu ar fi În acord cu 

dorinţa liber exprimată a popoarelor interesate " şi şi-au afirmat dorinţa „ de a 

vedea restaurate drepturile suverane şi autoguvernarea celor care au fost lipsiţi cu 
for/a de ele " în timpul celui de Al Doilea Război Mondial [în Rezoluţia nr. 222 

lipseşte acest paragraf- n.trad.]; 
Întrucât la 31 august 1989 Sovietul Suprem al Republicii Moldova [Parlamentul 

- n.trad.] a deciarat româna limbă oficială a Republicii şi a restabilit alfabetul 

latin, interzis de Guvernul sovietic în vremea ocupării Moldovei drept alfabet al 

românei scrise; 
Întrucât în martie [în Rezoluţia nr. 222 apare februarie; practic, alegerile au 

avut loc în februarie-martie 1991 - n. trad.] 1990 poporul român din Moldova a 

putut să voteze în alegeri libere şi corecte pentru deputaţii Sovietului Suprem al 

Moldovei; 
Întrucât la 27 aprilie 1990 Sovietul Suprem al Moldovei a restabilit drapelul 

României drept drapel oficial al republicii; 
Întrucât la 23 iunie 1990, Sovietul Suprem al Moldovei a declarat Republica 

Moldova stat suveran; 
Întrucât la 16  decembrie 1990 mai mult de 800.000 de români s-au adunat în 

cea de a doua Mare Adunare Naţională în capitala moldoveană Chişinău pentru a 

declara independenţa naţională a românilor din teritoriile ocupate; 
Întrucât popula/ia din Moldova a refuzat să participe la referendumu/ sovietic 

din 3 martie 1991, în ciuda eforturilor guvernului sovietic de a ameninfa şi intimida 

poporul moldovean să accepte un nou tratat unional [în Rezolu/ia nr. 222 lipseşte 

acest paragraf. dar apar următoarele, ce reflectă schimbările survenite după 27 

iunie, data Rezoluţiei nr. 184: ,, Întrucât la 27  august 1991 Parlamentul Republicii 

Moldova a adoptat declara/ia de independenţă a Republicii Moldova; 
Întrucât Republica Moldova s-a angajat să adere la toate acordurile 

internaţionale privind respectarea drepturilor omului şi ale minorităţilor, inclusiv 

Actul Final de la Helsinki şi Carta Nafiunilor Unite - n.trad.]; 
Întrucât statele semnatare ale Actului Final de la Helsinki au acceptat principiul 

drepturilor egale ale popoarelor şi dreptul lor la autodeterminare; 
Întrucât în conformitate cu articolul 8 al Actului Final de la Helsinki „ Toţi 

oamenii au întotdeauna dreptul, în deplină libertate, să determine, atunci când şi 

dacă doresc, statutul lor politic intern şi extern, fără interferente din exterior, şi să 

urmeze cum doresc dezvoltarea lor politică, economică, socială şi culturală ": 
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Acum, prin urmare, să fie decis că este judecata Senatului că Guvernul Statelor 

Unite ar trebui 

1) Să sprijine dreptul la autodeterminare a poporului din Moldova şi Bucovina 

de Nord ocupate de sovietici şi să dea o declaraţie în acest scop; 

2) Să sprijine eforturile viitoare ale Guvernului Moldovei de a negocia paşnic, 

dacă aşa doreşte, reunificarea Moldovei şi Nordului Bucovinei cu România, aşa 

cum s-a stabilit prin Tratatul de Pace din 1920, normele acceptate ale dreptului 

internaţional şi în conformitate cu principiul 1 al Actului Final de la Helsinki " 

[acest paragraf lipseşte din Rezoluţia nr. 222 - n.trad.]. 

Intervenţia senatorului Jesse Helms pe marginea Rezoluţiei nr. 184, aflată 
la pagina S91 13, cu titlul A patra victimă a Pactului sovieto-nazist. 

- Domnule preşedinte, sunt bucuros să susţin rezoluţia senatorului din Dakota 

de Sud [Larry Lee Pressler] - o rezoluţie care recunoaşte pe cea de a patra victimă 

a Pactului nazisto-sovietic din 1939, adică teritoriile româneşti ale Basarabiei şi 

Bucovinei de Nord sau Moldova. Chiar dacă pactul Stalin-Hitler a fost semnat de 

emisarii lui Stalin şi Hitler înainte de Al Doilea Război Mondial, efectele acestui 

pact sunt puternic resimţite astăzi de către popoarele din Ţările Baltice şi Moldova. 

La 23 august 1939, cei mai răi şi cruzi tirani ai secolului au ruinat vieţile a 

milioane de oameni şi cursul istoriei. Mii de oameni din Lituania, Letonia Estonia 

şi Moldova au fost deporta/i În Siberia. Cei care au supravieţuit şi descendenţii lor 

au fost obligaţi să trăiască sub jugul comunist. 

Domnule preşedinte, constat cu bucurie că aceste popoare luptă în mod paşnic 

pentru a-şi recâştiga libertatea. Statele Baltice au ales în mod democratic guverne 

care merită sprijinul, asistenţa şi recunoaşterea noastră. Astăzi, ele sunt într-o 

bătălie diplomatică pentru îndepărtarea forţelor sovietice de pe teritoriul lor. 

Statele Unite nu au recunoscut vreodată încorporarea Statelor Baltice în Uniunea 

Sovietică. 

Situaţia din Moldova ocupată de sovietici este la fel de tragică. Totuşi, potrivit 

politicii Statelor Unite, Moldova nu se află În aceeaşi categorie legală precum 

Statele Baltice, deşi şi ea, de asemenea, a fost ocupată în mod ilegal de Uniunea 

Sovietică. Documentele pe care le voi cita arată cum Moldova a/ost răpită cu/or/a 

României în 1940. 
În urmă cu doi ani, la 1 O mai 1989, prezentam Senatului, pentru prima oară, 

Pactul nazisto-sovietic, protocoalele sale secrete şi documente diplomatice în 

legătură cu acestea pe care le-am găsit în arhivele germane, britanice şi 

americane. Aceste documente au/ost distribuite În Lituania, Letonia şi Estonia. 

Câteva luni mai târziu, Guvernul sovietic central a recunoscut în sfârşit 

existenţa pactului, cu precizarea că Statele Baltice au cerut să fie membre ale 
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Uniunii Sovietice. Domnule preşedinte, această afirma/ie este ridicolă şi  respinsă 

de faptul că nu am recunoscut niciodată politica de anexiune sovietică. 

Domnule preşedinte, Statele Baltice nu au fost de ajuns pentru tiranii care au 

redactat Pactul. Hitler şi Stalin au mai avut o victimă în minte - provincia 

românească a Moldovei. Potrivit protocolului suplimentar secret al Pactului 

nazisto-sovietic, Germania nazistă şi-a declarat dezinteresu/ pentru Basarabia. 

Articolul 3 al protocolului secret spune: În ceea ce priveşte Europa de Sud-Est, se 

subliniază interesu/ sovietic pentru Basarabia. Partea germană declară lipsa 

oricărui interes în acele zone. 
În iunie 1940, Uniunea Sovietică şi-a plasat trupele pe frontiera provinciei 

române Basarabia. La 26 iunie, ministrul român la Moscova, George Davidescu, a 

fost chemnat la ministrul Molotov. I s-a înmânat un ultimatum prin care se făceau 

două cereri. Prima privea retrocedarea cu orice preţ a Basarabiei către Uniunea 

Sovietică, iar cea de a doua Bucovina de Nord. 

Domnule preşedinte, ambele cereri erau lipsite de orice ra/iune şi gratuite. 

Basarabia şi Bucovina de Nord sunt pământuri româneşti tradiţionale. Locuitorii 

din Basarabia şi Bucovina de Nord vorbesc limba română, care este de origine 

latină. Ei nu reprezentau vreo amenin/are la adresa Uniunii Sovietice. 

Ultimatumu/ mai afirma: În 1918, profitând de slăbiciunea militară a Rusiei, 

România a luat de la Uniunea Sovietică o parte a teritoriului ei, astfel încălcând 

unitatea seculară a Basarabiei, populată în principal cu ucraineni, cu Republica 

Sovietică Ucraineană. 

Domnule preşedinte, . această afirma/ie este departe de realitate. Potrivit 

statisticilor demografice din 1930, românii reprezentau 56% din popula/ia 

Basarabiei, ruşii 13% şi ucrainenii 12% Procentajul de români din Basarabia 

scăzuse semnificativ fa/ă de recensământul din 181 7, potrivit căruia românii 

reprezentau 87% din populafie. Rusificarea intensă din perioada 1812-1862 a 

contribuit la aceasta. Procentajul de moldoveni s-a diminuat cu 30% în perioada 

181 7-1930. 

Na/iunea română, mai mică, nu a avut de ales şi a trebuit să capituleze În fa/a 

cererilor mult mai puternicului vecin. Martori de curând la ocupaţia brutală a 

Lituaniei, Letoniei şi Estoniei şi la lipsa de reacţie a naţiunilor aliate, liderii români 

au În/eles brutalitatea regimului sovietic. Pentru a preveni vărsări mari de sânge, 

Guvernul român a acceptat să evacueze Basarabia. Tocmai începea coşmarul 

pentru. românii din Basarabia. 

Domnule preşedinte, Rezoluţia introdusă astăzi este un document istoric. 

Rezoluţia dă justificare legală cererii românilor din Moldova la autodeterminare şi 

recunoaşterii teritoriului lor ca fiind unul ocupat de sovietici. 

Mâine, moldovenii vor comemora pentru a 51 oară această zi tristă din istoria 

lor. Aceşti oameni au dreptul să îşi determine viitorul. Eu le acord sprijinul meu. 
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Larry Pressler, membru al Partidului Republican, a fost senator din partea 

statului Dakota de Sud între 1 979-1 997. Din 1 975 până în 1 979 fusese membru al 

Camerei Reprezentanţilor. A condus mai multe comitete ale Senatului, între care şi 

pe cel al Relaţiilor Externe. Este singurul senator care a refuzat să primească mită 

de la agenţi FBI sub acoperire şi a raportat imediat tentativa autorităţilor. 

Jesse Helms a fost membru al Partidului Democrat ( 1 942- 1 970), apoi al 

Partidului Republican ( 1970-2008). A fost senator din partea statului Carolina de 

Nord între 1 973-2003. A condus multă vreme Comitetul Senatului pentru Relaţii 

Externe. A murit în anul 2008. 

Dennis DeConcini, membru al Partidului Democrat, a fost senator de Arizona 

între 1977- 1995. 
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ORIENTUL MIJLOCIU DE ASTĂZI ŞI  NOUA ORDINE 
MONDIALĂ DE MÂINE 

Rezumat: Orientul Mijlociu se transformă, tot mai mult într-un vulcan care 

acumulează poten/ial eruptiv îngrijorător. Se va ajunge la o asemenea finalitate? 

Probabil că numai în măsura în care Washingtonul şi Moscova vor conveni 

concesii reciproce pentru evitarea unei asemenea alternative pe cât de păguboasă, 

pe atât de periculoasă pentru ambele părţi. 

Competi/ia pentru acapararea Orientului Mijlociu dovedeşte fără tăgadă că faza 

care va succeda actualelor etape de tranzi/ie va fi una a crizelor şi a gestionării 

acestora pe o durată de timp dificil de întrevăzut. 

I 

Vocabularul aseptizat la care, de peste 1 8  luni, recurg cancelariile influente 

ale lumii contemporane, de conivenţă cu diSCl;ll"SUl emoţional-umoral al actorilor 

direct implicaţi în ceea ce a fost numit cu sintagma de "primăvară arabă" - un 

apelativ intrat, de multă vreme, în desuetudine - şi apoi în evoluţiile actuale care se 

desfăşoară pe o amplă coordonată ce merge de la calmul de butaforie pe care îl 

afişează unele state arabe ocolite de valul protestatar, până la dramaticele acte de 

violenţă revoluţionară din Siria, soldate cu un număr de morţi care se îndreaptă 

vertiginos către cifra de 25.000 de oameni - un asemenea vocabular discursiv face 

foarte greu comprehensibilă realitatea nudă a ceea ce se petrece astăzi în lumea 

arabă a Orientului Mijlociu. Ceea ce nu înseamnă că această realitate este 

inexistentă. Se cuvin arătate aici doar câteva dintre adevărurile care nu se spuri sau 

sunt rostite cu jumătate de gură. 

I .Războiul civil sirian - căci despre un război civil este vorba şi nu doar 

despre o confruntare între un regim "tiranic şi opresiv" şi o revoluţie animată 

exclusv de puritatea sentimentelor patriotice, naţionale, reformiste şi democratice -, 

este o manifestare deosebit de complexă care nu poate fi redusă, superficial, la o 

lichidare de conturi între regimul baasist al lui Bashar Al-Assad şi o aşa-numită 

Armată Liberă Siriană opusă acestuia. Există, desigur, pe de o parte, regimul de la 

Damasc, dar există şi aliatul său iranian decis să îl susţină până la ultimul om şi 

până la ultimul glonţ, din convingerea Teheranului şiit că o prăbuşire a lui Bashar 

Al-Assad ar implica o ofensivă sunnită majoră în Irakul vecin, declanşarea de 

tulburări în rândul aceleiaşi etnii existentă pe teritoriul Siriei (cca. 2 milioane de 

oameni) şi aruncarea Libanului într-un nou haos al războiului civil. Regimul sirian 

actual beneficiază şi va beneficia, până la capăt, şi de susţinerea necondiţionată din 

partea Federaţiei Ruse şi aceasta nu atât din teama Moscovei pentru pierderea unei 
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prezenţe militare modeste pe litoralul mediteranean sirian - baza navală din portul 

Tartouss - cât, cu deosebire, din preocuparea faţă de posibilitatea ca eventuala 

victorie a islamiştilor sunniţi sirieni să conducă la o recrudescentă primejdioasă a 

jihadismului militant la periferiile Federaţiei Ruse. Este aceeaşi raţiune pentru care 

şi China sprijină regimul preşedintelui Al-Assad, căci Beijingul priveşte cu 

îngrijorare populaţiile musulmane din regiunea autonomă Xinjian, gata să urmeze 

exemplul "prinăverii arabe". In acest context, Bashar Al-Assad este decis ca, la 

nevoie, să şteargă de pe harta ţării oraşul Alep unde se dau violente şi sângeroase 

lupte. Căderea Alepului în mâinile rebelilor va însemna începutul sîarşitului pentru 

regimul de guvernare în Siria. 

De cealaltă parte, aşa-numita Armată Liberă Siriană se prezintă ca un 

conglomerat plurimorf care adună sub acelaşi stindard ofiţeri şi soldaţi dezertori din 

armata naţională, vechi militanţi islamişti care au combătut în Afghanistan, Irak şi 

în spaţiul ex-iugoslav, j ihadişti din filialele reţelei Al-Qaida şi din alte grupuscule 

ale islamismului radical, şi chiar mercenari şi infractori de drept comun eliberaţi din 

închisorile siriene. 

În prezent, toate aceste entităţi sunt dominate de prezenţa Mişcării Fraţilor 

Musulmani al căror obiectiv, mai mult sau mai puţin declarat, este acela de a instala 

la conducerea Siriei un guvern islamist de confesiune sunnită şi de coloratură 

qaidistă virulent ostilă confesiunii minoritare alaouite (din care provine clanul 

Assad) şi comm1ităţii creştinilor sirieni. Statele Unite, Marea Britanie, Franţa, 

Arabia Saudită şi statul Qatar finanţează şi înarmează copios efectivele rebele ale 

rezistenţei anti-Assad. 

O soluţie de compromis este deja vetustă, dacă nu chiar utopică. A dovedit

o eşecul fostului secretar general al ONU, Kofi Anan care şi-a anunţat oficial eşecul 

şi renunţarea la misiunea de mediator încredinţată de ONU şi de Liga Arabă. 

Succesorul său, algerianul Lakhdar lbrahimi şi-a manifestat, la rândul său, 

scepticismul profund cât priveşte reuşita misiunii sale într-o ţară în care unica 

deviză la care aderă ambele tabere este exprimată succint : " to kilt or to be killed". 

O intervenţie internaţională iese din discuţie, iar una din partea Europei ţine de 

domeniul imaginarului.Viitorul situaţiei din Siria rămâne, cel puţin într-o 

perspectivă vizibilă, în mâinile Statelor Unite şi ale Federaţiei Ruse. De tranzacţia la 

care vor ajunge aceste două superputeri jucându-şi cărţile fie pe pluşul verde al 

mesei, fie pe sub masă depinde viitorul sirienilor, inclusiv în mult-aşteptata "eră 

post-Bashar Al-Assad". Deocamdată, scenariul cel mai plauzibil pentru 

deznodământ constă într-o prelungire sângeroasă a confruntărilor şi transformarea 

acestora într-un împovărător război de uzură şi fragmentarea Siriei în mai multe 

mini-state alcătuite pe baze etnice şi confesionale. 

2. Iranul parcurge o situaţie destul de precară, ceea ce impune o 

radicalizare vizibilă a discursului oficial. Programele nucleare au intrat într-o fază 
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accelerată dar, în pofida declaraţiilor populiste, Teheranul nu doreşte să posede un 

arsenal nuclear pentru a ataca Israelul, ci pentru a-şi confecţiona o aură de sacraliate 

de care are nevoie atât pentru a continua exportul de revoluţie şi finanţarea 

radicalismului regional, cât şi pentru a putea contracara eventualele consecinţe pe 

care le-ar genera căderea regimului baasist din Damasc. Este îndoielnic că, aşa cum 

perorează mass-media de pretutindeni, SUA sau Israelul vor decide un atac 

împotriva Iranului, cel puţin nu înainte de luna noiembrie, când urnele vor decide 

cine va fi viitorul preşedinte al SUA. 

3. Gravul atentat terorist-jihadist executat în oraşul egiptean Rafah, de la 

frontiera cu Fâşia Gaza, pune în discuţie o serioasă problemă de securitate în 

Peninsula Sinai care, în ultimul timp, a devenit un fief puternic fortificat al 

mişcărilor j ihadist --qaidiste în faţa cărora armata naţională egipteană se dovedeşte 

neputincioasă atâta vreme cât, prin prevederile Tratatului de Pace cu Israelul de la 

Camp-David ( 1 979) are interdicţie de a se desfăşura pe un teritoriu -<:el al 

Peninsulei, care ţine de suveranitatea naţională egipteană. Or noul preşedinte 

islamist al Egiptului, Mohammed Morsi, meditează serios, având şi susţinere din 

partea opiniei publice, la o revizuire a Acordurilor de Pace care să îi permită 

exercitarea prerogativelor de suveranitate naţională pe întregul teritoriu al 

Peninsulei, inclusiv prin desfăşurarea în această regiune a armatei naţionale. Or o 

asemenea perspectivă, privită din puncţ de vedere al securităţii, oferă multe migrene 

politicienilor de la Tel-Aviv. 

Orientul Mijlociu se transformă, tot mai mult într-un vulcan care 

acumulează potenţial eruptiv îngrijorător. Se va ajunge la o asemenea finalitate? 

Probabil că num în măsura în care Washingtonul şi Moscova vor conveni concesii 

reciproce pentru evitarea unei asemenea alternative pe cât de păguboasă, pe atât de 

periculoasă pentru ambele părţi. Orientul Mijlociu trebuie păstrat nu numai din 

motive strategice, ci şi din considerente economice, dacă se are în vedere, de pildă, 

că în Siria au fost decoperite zăcăminte de petrol şi gaz natural care, odată 

exploatate, ar plasa această ţară chiar înaintea marilor producători saudiţi, libieni, 

irakieni, cu o producţie estimată la 500.000 m.c. de ţiţei pe zi. 

II 

Ce spun Federaţia Rusă şi SUA? 

De-a lungul perioadei de demersuri internaţionale destinate gasmt unei 

soluţii negociate a crizei din Siria, observatorii politici, dar şi cancelariile oficiale 

din lumea arabă şi, cu deosebire, din arealul occidental, au constatat cu surprindere 

şi cu o iritare greu de ascuns, atitudinea de opozant categoric pe care Federaţia Rusă 

(şi, din raţiuni proprii) a Chinei faţă de toate tentativele pe care 'Statele Unite şi 

restul membrilor occidentali permanenţi ai Consiliului de Securitate de a impune 

rezoluţii internaţionale pentru înăsprirea şi diversificarea sancţiunilor colective 
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împotriva regimului sirian în semn de condamnare a "atrocităţilor" pe care acesta le 

comite în reprimarea mişcărilor protestatare din ţară. Federaţia Rusă, secondată de 

China au făcut de trei ori uz de dreptul de veto împotriva unor asemenea măsuri, 

stârnind nemulţumire nu doar în cadrul Consiliului de Securitate, dar şi în lumea 

arabă ale cărei relaţii prezente cu Moscova sunt tensionate şi cunosc o diminuare 

fără precedent Rusia este acuzată de cârdăşie cu regimul totalitar din Damasc, dar 

şi de coalizare cu "conspiraţia planetară" (aşa cum o numea patetic şeful diplomaţiei 

siriene, Walid Moallem) împotriva poporului sirian şi a unităţii şi integrităţii 

teritoriale şi sociale a ţării sale. "Rusia recurge la vechile practici expansioniste 

promovate, anterior, de către defuncta Uniune Sovietică'', s-a spus la Ryad, la Doha 

şi în alte capitale ale monarhiilor petroliere din Golful Arabo-Persic aliate Statelor 

Unite şi occidentului „democratic". Rusia s-a opus aplicării de penalităţi 

internaţionale colective împotriva regimului sirian, s-a opus mai recentelor măsuri 

(susţinute cu patetic entuziasm de părintele teoriei "zero probleme cu vecinătatea 

imediată" elaborată şi promovată de ministrul de Externe al Turciei, Mehrnet 

Dafudoglu), s-a opus oricărei intervenţii militare externe în Siria, indiferent de 

pretextul acesteia şi, mai recent, a respins ideea de instituire a unor zone de 

interdicţie în spaţiul aerian sirian, sub pretextul protejării civililor sirieni de raidurile 

aviaţiei de război siriene. 

Răspunsurile date unor asemenea nedumeriri privind deciziile Kremlinului 

au fost fie superficiale, fie lipsite de credibilitate. S-au invocat interesele economice 

şi, mai ales, cele din domeniul comerţului militar. Un argument greu sustenabil în 

condiţiile în care livrările de armament rusesc către Siria nu depăşesc 5% din totalul 

exporturilor de material militar ale Federaţiei Ruse către diverse ţări ale lumii. S-a 

vorbit de preocuparea pentru menţinerea ultimei baze militare pe care ruşii o mai 

deţin în Marea Mediterană - este vorba de baza navală din portul sirian Tartous 

destinată, însă, doar aprovizionării şi reparaţiilor pentru vapoarele ruseşti care 

patrulează în Marea de Mijloc. 

Meritau aceste două atuuri ca Rusia să-şi sacrifice relaţiile cu restul 

Orientului Mijlociu Arab şi să-şi încordeze relaţiile cu comunitatea occidentală? 

Este adevărat că, pentru Federaţia Rusă, Siria reprezintă ultimul cap de pod pe care 

Moscova îl mai are în Orientul Mijlociu, iar pierderea Siriei, incusiv a tranzacţiilor 

militare şi a bazei navale de la Tartous, înseamnă, simbolic, încheierea, de facto, a 

prezenţei şi influenţei ruseşti în regiunea strategică a Orientului Mijlociu. Răspunsul 

cel mai la îndemână la aceste speculaţii a fost plasat, de regulă, în contextul unor 

cauzalităţi ţinând de competiţia acerbă între Rusia (şi China), pe de o parte, şi 

comunitatea Occidentală, în frunte cu SUA, pentru asigurarea controlului, 

influenţei şi a beneficiilor strategice şi geopolitice, asupra Siriei şi, la o scară mai 

amplă, asupra întregii zone sensibile a Orientului Mijlociu. Răspunsul nu este lipsit 

de îndreptăţire, dar nu este suficient pentru a lămuri şi aspectele profunde şi mai 
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puţin vizibile ale realităţii care îndeamnă la constatarea faptului că poz1ţ1a 

Federaţiei Ruse faţă de "primăverile arabe" şi, apoi, faţă de conflictul care, de peste 

un an şi opt luni, răvăşeşte Siria, nu este, aşa cum s-a mai spus, o simplă 

reminiscenţă atitudinală nostalgică moştenită din perioada Războiului Rece şi chiar 

de la mentalul politic al fostei Uniuni Sovietice, ci rezultă dintr-o analiză profundă a 

noului echilibru planetar de forţe şi a perspectivelor de evoluţie şi reconfigurare a 

lui. Nu au fost puţine analizele şi opiniile care, într-o perioadă avansată a revoltelor 

siriene, au mizat pe convingerea că Moscova îşi va revizui atitudinea faţă de Siria şi 

va reveni la poziţiile pe care le-a adoptat în cazul altor revolte "primăvăratice" - cea 

libiană îndeosebi, când diversele coaliţii internaţionale - cu sau fără binecuvântarea 

anchilozatei Organizaţii a Naţiunilor Unite - au invadat Irakul şi au "făcut ordine în 

Libia" rară ca Federaţia Rusă să fie nu doar angrenată în operaţiuni, dar să nu fie 

nici informată sau consultată în legătură cu oportunitatea şi legalitatea acestora. 

Privind lucrurile dintr-o dublă perspectivă, intuitivă şi logică, concluzia la 

care se ajunge este aceea că, prin prisma precedentelor din lumea contemporană, 

Rusia nu îşi mai poate permite să dea înapoi din simplul, dar foarte importahtul 

motiv că, în confruntarea sa cu Statele Unite şi Europa, evoluţiile din Orientul 

Mijlociu oferă premiza "de aur" a trecerii la cristalizarea unei noi ordini mondiale 

(dacă ordine se poate numi) fundamental diferită de cea care a prevalat după 

prăbuşirea Uniunii Sovietice şi în climatul noului Război Rece care a succedat 

acestui moment - adică ordinea lumii unipolare care tinde, tot mai vizibil, să-şi 

regăsească bipolarismul. Şi, se poate spune, nu numai bipolarismul, dar şi, într-o 

perspectivă deductibilă, chiar multipolarismul, dacă avem în vedere ambiţiile şi 

aspiraţiile puterilor emergente, cum ar fi cele care alcătuiesc Grupul BRICS 

(Brazilia, Rusia, India, China şi Africa . de Sud), militante pentru respingerea 

oricăror atentate externe la suveranitatea statelor independente şi a ingerinţelor de 

orice fel, inclusiv a acelora susţinute de pretexte "umanitare". Este ideea pe care, la 

1 4  ianuarie 2012,  o sublinia Vladimir Putin atunci când afirma că, în în prezent, 

„asistăm la apariţia unei noi lumi şi a unei noi ordini multipolare mondiale, diferită 

de cea care a succedat dispariţiei de pe harta politică a fostei Uniuni Sovietice". 

Ceea ce, tradus, semnifică faptul că Federaţia Rusă este decisă să meargă până la 

capăt în contracararea oricărei tentative de stopare a acestui proces, chiar cu riscul 

implicării sale într-un conflict major. O dovedeşte, între altele, şi o declaraţie a 

şefului diplomaţiei ruse, Serghei Lavrov, potrivt căruia "Occidentul ar comite o 

gravă eroare imaginându-şi că poate să atace Iranul'', declaraţie urmată de o nouă 

intervenţie a preşedintelui Putin care declara că, în cazul în care acelaşi Occident ar 

proceda la o acţiune unilaterală pe eşichierul internaţional, Moscova nu va rămâne 

indiferentă şi va răspunde în consecinţă cu maximă hotărâre. 

Este vorba, în definitiv, de un ultimatum prin care Moscova avertizează că 

nu mai este dispusă să se tocmească şi să cedeze, aşa cum a făcut în cazul Irakului şi 
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al Libiei - un ultimatum survenit într-un moment în care preşedintele Barack 

Obama a anunţat reducerea de la 750.000 la 490.000 a efectivelor armatei 

americane şi o diminuare a bugetului militar la 450 miliarde dolari. 

Pentru Statele Unite aceasta este şi o confirmare a convingerii în incapacitatea 

lor de a mai purta simultan două sau mai multe războaie distincte şi marchează, în 

acelaşi timp, începutul unei confruntări cu China în regiunea Asiei de Sud-Est, la 

care Beijungul a replicat, declarând că "Washingtonul nu mai poate să împiedice 

răsăritul Soarelui chinezesc". După toate aparenţele, Statele Unite sunt tentate de o 

nouă aventură conflictuală cu China, după pierderea mai multor bătălii cu Federaţia 

Rusă, fie că este vorba de miza controlului asupra gazelor naturale din 

Turkmenistan, de Iran sau de coastele orientale ale Mediteranei, regiune a cărei 

securitate şi stabilitate Washingtonul s-a angajat să o "protejeze". 

Pentru ce este atractivă, din alt punct de vedere, Siria? Aşa cum am precizat 

mai înainte, pe teritoriul Siriei au fost descoperite recent zăcăminte de petrol şi gaze 

naturale care, puse în exploatare, ar detrona marii producători regionali de resurse 

energetice convenţionale şi ar face din acestă ţară un prim jucător pe piaţa 

internaţională a energici. 

Comentând pe marginea noii strategii a Federaţiei Ruse, Vladimir Putin 

afirma că "lumea se pregăteşte să intre într-o lungă şi dureroasă zonă de turbulenţe". 

Departe de a face un simplu demers ţinând de calcule electorale, Putin spunea, fiiră 

echivoc, că Rusia nu este interesată de obiectivul iluzoriu al unei dominaţii 

unipolare a lumii şi că Moscova nu este dispusă să garanteze menţinerea securităţii 

şi stabilităţii în lume atâta vreme cât celelalte centre de putere nu par dispuse să 

participe la această sarcină colectivă. Altfel spus, astăzi ne aflăm în pragul unei 

îndelungate perioade de confruntare şi opoziţie faţă de sistemul unipolar. 

De obicei, Statele Unite se retrag vremelnic atunci când perspectivele lor de 

succes nu sunt nici apropiate, nici sigure. Dar îşi plasează reluarea ofensivei într-un 

context ulerior mai sigur. De cealaltă parte, Federaţia Rusă invită Consiliul de 

Securitate, ONU, grupurile G8 şi G20 să renunţe la orice veleităţi de a crea tensiuni 

pe baze etnice şi sociale sau acţiuni distructive de natură să ameninţe securitatea şi 

pacea internaţională. Un semn că Moscova nu va face economie de eforturi pentru a 

descuraja tendinţele politice, curentele etnice sau grupările înarmate, create şi 

fidelizate de către Statele Unite şi aliaţii occidentali şi arabi pentru contracararea 

aspiraţiei la multipolarism a altor puteri tradiţionale sau emergente, sub pretextul 

"intervenţiei umanitare" sau a implementării democraţiei contemporane. Este, şi 

acesta, un alt semnal că Rusia nu va mai fi dispusă să accepte tentativele 

occidentale, fie că este vorba de Statele Unite, de Franţa sau Marea Britanie, de a 

înlocui principiul suveranităţii cu cel al ingerinţelor ascunse sub false argumentaţii 

sau al exportului de democraţie. 
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Dictonul potrivit căruia „marile puteri nu mor în propriul pat" invită la 

prudenţă, mai ales atunci când una dintre superputeri se vede eliminată din sistemul 

cu care a fost obişnuită după ultimul Război Mondial şi când are de ales între a face 

război sau a înfierbânta tensiunile din zonele de influenţă ale celeilate superputeri. 

Iar o asemenea „încălzire" se poate realiza prin recursul la conflicte şi confruntări 

desfăşurate prin interpuşi, aşa cum se întâmplă astăzi în regiunea Orientului 

Mij lociu. Există, desigur, şi regula că „o superputere poate să fie învinsă, dar este 

preferabil ca acest lucru să nu se întâmple". Dacă aşa stau lucrurile şi dacă, în 

condiţiile de astăzi, o nouă Yalta sau a altă Malta nu mai sunt de imaginat, ce se 

poate spune despre configuraţia viitorului? In domeniul politicului nimic nu este şi 

nu trebuie să fie exclus şi, din acest punct de vedere, este previzibil că vom asista la 

o lume bi-sau multi-polară în care polii vor coabita lovindu-se pe la spate şi 

zâmbindu-şi în faţă pentru a salva aparenţele. 

Competiţia pentru acapararea Orientului Mijlociu dovedeşte fără tăgadă că 

faza care va succeda actualelor etape de tranziţie va fi una a crizelor şi a gestionării 

acestora pe o durată de timp dificil de întrevăzut. Mai pernicios, din acest punct de 

vedere, ar fi să se încerce rezolvarea viitoarelor crize prin crearea unora noi, ceea ce 

ar însemna, în cazul de faţă, că Orientul Mij lociu, Mediterana şi Asia de Sud-Est 

sunt primele care riscă să devină zone de agitaţie cronică. 

Desigur, nici Statele Unite nu vor renunţa la prezenţa în zonele 

problematice, între care se situează, pe un prim plan, regiunea Orientului Mijlociu. 

Ceea ce nu exclude continuarea unui război rece între cei mari. Şi nici nu poate 

nega realitatea că de acum înainte vom trăi, dacă nu într-o lume bipolară sau 

multipolară realizată pe termen scurt, atunci ne vom afla, cu siguranţă, într-o lume 

mai puţin unipolară, a cărei viitoare morfologie se decide sub i;>chii noştri. 

Ambasador prof. Dumitru Chican 
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REPUBLICA FEDERALĂ GERMANIA ŞI UNIUNEA EUROPEANĂ 

Republica Federală Germania, denumită pe scurt, Germania a jucat un rol 

important în formarea şi consolidarea structurilor politice, economice, militare etc. 

la nivel european . Ideea unităţii europene este mai veche ,ea a început să preocupe 

statele europene în etapa în care S.U.A. şi Japonia se manifestau pe primul plan al 

politicii mondiale cu statut de mare putere. În acest context, poziţia Europei 

devenea dependentă de ideea unirii ei sub conducerea unei mari puteri europene. 

Această idee a constituit, în sensul cel mai larg, esenţa celor două războaie mondiale 

începute în Europa. Încercările aristocraţiei germane şi ale lui Hitler de a impune 

Unitatea Europei prin forţă au eşuat. Eşecul se explică prin faptul că puterile 

mondiale ale vremii Anglia, Statele Unite ale Americii şi U.R.S.S. nu aveau 

interesul ca Europa să intre în scenă, unită ,cu statut de mare putere. Însăşi Europa 

nu era pregătită să accepte această formă de integrare şi unificare. Erau însă voci 

care preferau unificarea sub hegemonie germană decât decăderea Europei datorată 

lipsei de unitate. 

Sfârşitul celui de al Doilea Război Mondial consemna destrămarea 

înţelegerilor dintre S.U.A., U.R.S.S. şi Anglia, concomitent cu apariţia vechilor 

suspiciuni. Relaţiile dintre U.R.S.S. şi Occident au devenit treptat foarte tensionate. 

Europa intra astfel, într-o nouă etapă ,denumită sugestiv „războiul rece", o perioadă 

care a durat 43 de ani .În mai multe rânduri „războiul rece" a părut că tinde către un 

„război cald" însă, un echilibru, deşi precar, între cele două sisteme politice şi 

economice a asigurat pacea. Confruntările s-au manifestat pe multiple planuri: 

politic, economic, tehnologic, ideologic, propagandistic. Ambele superputeri şi-au 

alăturat diverşi aliaţi între 1 945 - 1948 ,U.R.S.S. a adus în orbita sa cele mai multe 

dintre ţările răsăritene, pe măsură ce au fost impuse la putere guverne comuniste în 

Polonia, Ungaria, Bulgaria, România, Iugoslavia, Albania, Cehoslovacia, R. D. 

Germană. De asemenea, un guvern comunist a fost instalat la putere şi în Coreea de 

Nord. Blocul comunist s-a întărit în I 949 când Mao Tse Tung a obţinut în cele din 

urmă victoria în războiul civil din China. Pe de altă parte, S.U.A. au grăbit refacerea 

Japoniei şi au întărit-o transformând-o într-un aliat puternic. De asemenea 

americanii au cooperat cu Marea Britanie şi cu alte 1 4  ţări, printre care R. F. 

Germania şi Turcia, oferindu-le un important ajutor economic cu scopul de a se 

reuni într-un bloc anticomunist. 
În 1 945, după război, cea mai mare parte a Europei era o ruină. Ea decăzuse 

mult odată cu principalele ţări fanion Germania, Anglia, Franţa şi Italia. În această 

situaţie, mulţi oameni au conştientizat că Europa putea fi reconstruită numai printr

un efort comun în plan militar, economic şi politic. Astfel că mişcarea pentru 
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integrarea europeană a devenit o modalitate previzibilă de a se scăpa de formele 
extreme de naţionalism care au devastat continentul de două ori în acelaşi secol. 

Aşa-numiţii părinţi fondatori ai integrării europene au fost Jean Monnet 
,Robert Schuman, Konrad Adenauer şi Alcide Gaspari. Monnet a fost „inspiratorul" 
şi „vizionarul", iar ceilalţi, reprezentanţii „voinţei politice" cu privire la integrare. 

Primii paşi concreţi în direcţia integrării au fost: 
- înfiinţarea Uniunii Benelux , convenită în 1 944 de către guvernele în exil 

ale Olandei, Belgiei şi Luxemburgului. Era o asociaţie vamală şi comercială care a 
devenit operativă în 1 947; 

- semnarea la Bruxelles în 1 948 a Tratatului de aderare prin care Marea 
Britanie şi Franţa s-au alăturat celor trei ţări pentru a promova colaborarea 
militară ,economică ,socială şi culturală dintre ele; 

- înfiinţarea în 1 949 a N.AT.O., ca urmare a colaborării eficiente pe plan 
militar între ţările respective; 

- realizarea în 1 95 1  a Comunităţii Europene a Cărbunelui şi a Oţelului 
(CECO). Această realizare era concretizarea planului Schuman, după nu�ele 
ministrului francez de externe, care dorea implicarea R. F. Germania în 
îmbunătăţirea relaţiilor franco-germane aflate încă în faza neîncrederii reciproce şi a 
spori eficienţa industriei europene. 

Succesele obţinute de CECO au determinat pe cei şase membri ai săi să 
lărgească sfera de activitate. Astfel că, în 1 957 la Roma, s-a semnat înţelegerea 
privind înfiinţarea Comunităţii Economice Europene ( CEE ), care a intrat în 
vigoare la 1 ianuarie 1 958.Era evident faptul că liderii celor şase ţări aveau în 
vedere realizarea în viitor a ceva mai mult decât o Piaţă Comună. 

De la început, R. F. Germania s-a aflat în nucleul construcţiei europene. 
Împreună cu Franţa a încercat să creeze un model de relaţie nouă între ţări vecine 
,care să elimine sau măcar să estompeze neînţelegerile istorice dintre cele două ţări. 

Către sfărşitul anilor '60, în parte şi cu sprijin american (vezi planul 
Marschal), R. F. Germania ajungea la o dezvoltare economică remarcabilă. Însă, 
dorinţa sa era să joace şi un rol politic pe măsura forţei sale economice. Acest lucru 
nu era posibil la acea vreme datorită situaţiei sale de ţară încă ocupată şi cu un statut 
incert. Europa Unită reprezenta forul din interiorul căruia putea să-şi îndeplinească 
această dorinţă, bazându-se tocmai pe potenţialul său economic. Avea însă de 
înlăturat unele obstacole, ca de exemplu, imensa culpă morală ce apăsa pe umerii 
cetăţenilor săi pentru declanşarea celui de-al Doilea Război Mondialşi Holocaust 
care, după cum se cunoaşte, a avut drept urmare un număr impresionant de victime 
omeneşti şi uriaşe distrugeri materiale. Un program financiar articulat, destul de 
generos, a condus la plata unor sume de miliarde de dolari drept despăgubiri 
victimelor nazismului înregistrate în cel de-al Doilea Război Mondial. Printre 
beneficiari au fost evrei , ţigani şi alte naţionalităţi care au avut de suferit. Astfel, 
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pas cu pas, R. F. Germania trecea obstacol după obstacol în drumul său pentru a 
ajunge naţiunea conducătoare în Europa. O politică extrem de inteligentă a dus faţă 
de R. D. Germană. Din punct de vedere economic, R. F. Germania nu a recunoscut 
niciodată existenţa R. D. Germană, fapt ce a însenmat mari avantaje economice 
pentru aceasta din urmă, întrucât a beneficiat de toate facilităţile membrilor de drept 
în Piaţa Comună. Atât în organismele internaţionale, cât şi în luări de poziţie 
politice, guvernul federal a militat permanent pentru reunificarea Germaniei. R. F. 
Germania a recunoscut, de drept, târziu, R.D. Germană iar relaţiile diplomatice 
dintre ele au rămas la nivel de reprezentanţă până la reunificare. Această poziţie a 
R. F. Germania s-a dovedit până la urmă realistă şi de succes. 

În 1 973, Comunitatea Economică Europeană s-a lărgit prin includerea 
Danemarcei, Irlandei şi Marii Britanii . Grecia a aderat în 1 98 1 ,  Portugalia şi Spania 
în 1 986. În 1 985 Acordul de la Schengen a condus la crearea spaţiului european, 
fără controale vamale, între cele mai multe state membre şi câteva state din afara 
CEE. După 1 990, odată cu extinderea către fostele state comuniste din Estul 
Europei au fost convenite criteriile de la Copenhaga pentru statele candidate. 

Uniunea Europeană a fost înfiinţată formal la 1 noiembrie 1 993, odată cu 
intrarea în vigoare a Tratatului de la Maastricht, iar în 1 995 Austria , Finlanda şi 
Suedia au aderat la nou-înfiinţata UE. 

În 2002 bancnotele şi monedele euro au înlocuit monedele naţionale din 1 2  

state membre. De atunci, „zona euro" s-a extins la 1 7  state. În 2004 , UE  a cunoscut 
cea mai mare expansiune din istorie, prin aderarea simultană a 1 0  ţări: Cipru, Cehia, 
Estonia, Lituania, Letonia, Ungaria, Malta, Polonia, Slovacia şi Slovenia. La 1 

ianuarie 2007 România şi Bulgaria au devenit cele mai noi state membre. Numărul 
de state membre ale Uniunii au crescut de la şase la douăzeci şi şapte, atâtea câte 
sunt în prezent, prin extinderi succesive şi renunţare la o parte din suveranitatea lor 
pentru a obţine reprezentativitate în instituţiile Uniunii. 

Aşa cum menţionam mai sus, Germania, prin acţiuni bine gândite, bazate 
pe potenţialul său economic şi mai ales pe contribuţia însemnată la bugetul UE, a 
devenit „motorul principal al integrării europene" , deci cea mai importantă ţară a 
Uniunii. 
Criza economică care a lovit ţările europene, ineficienţa măsurilor de redresare 
economică luate până acum, mai ales în cazul Greciei, Spaniei şi Irlandei, au 
determinat pe mulţi europeni să afirme că Uniunea Europeană se află în faţa 
dezintegrării. Un val de euroscepticism a cuprins Europa. Criza a avut urmări 
negative şi asupra monedei europene care nu reuşeşte să se stabilizeze. 

Politicieni şi persoane publice din propria ţară, dar şi din alte ţări membre 
ale UE au exprimat critici serioase Ia adresa cancelarului german Angela Merkel 
pentru eşecul măsurilor de redresare luate până în prezent. Unii dintre ei au afinnat 
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că,, locomotiva Germania dă semne de oboseală ,gâfâie şi este pe cale să-şi piardă 

vagoanele". 

Unul dintre cei mai vehemenţi critici ai Angelei Merkel este dr.Matthias 

Rath,reprezentant al societăţii civile din Germania care în apelul său către poporul 

german şi popoarele Europei rostit la Berlin în 1 3 .03.20 1 2  spunea: 

- când agenţii politici ai cartelului de la Bruxelles vorbesc despre democraţie, de 

fapt spun dictatură, iar când vorbesc despre apărarea păcii în Europa, ei deja se 

pregătesc să-şi consolideze scopul de dominare prin mij loace militare; 

- în decursul istoriei noastre, naţiunea germană a permis de două ori să fie înrobită 

de interese economice a.I căror scop declarat era cucerirea Europei şi a lumii prin 

forţă; 

- a trecut vremea când puteaţi (adresare directă către Angela Merkel) înşela poporul 

şi cetăţenii Europei cu sloganuri ca "dacă moneda euro cade, Europa cade odată cu 

ea".Vă spunem dvs. ,  d-nă Merkel, ca şi marionetelor politice ale cartelului, că 

această Europă modernă pe care încercaţi să ne-o băgaţi pe gât nu miroase prea 

bine; 

- vă spunem că nu va mai exista niciodată o Europă în care oamenii să fie 

subjugaţi timp de generaţii intereselor financiare ale companiilor multinaţionale. 

Spunem apăsat, d-nă Merkel, nu ne trebuie euro al vostru. Această valută are o 

singură funcţie, aceea de lanţuri pentru înrobirea milioanelor de europeni sub 

dictatura dvs. economică. 

În cuvântarea sa, dr. Rath face şi alte îndemnuri către europeni: să nu 

permiteţi să se facă presiuni asupra voastră ,îndemnurile pentru economisire ale 

Angelei Merkel nu vor duce niciodată la schimbări în bine etc. 

Critici la adresa Angelei Merkel au fost făcute şi de preşedintele Comisiei 

parlamentare a Budestagului german Tom Konigs şi a europarlamentarului Werner 

Schulz, cât şi a mai multor politicieni, chiar din cadrul partidului său, Uniunea 

Creştin Democrată, sau a aripii sale bavareze, Uniunea Creştin Socială. 

Evoluţia evenimentelor din Uniunea Europeană va confirma sau infirma 

atât criticile, cât şi eventualele rezultate pozitive. 

Ion Dridea 
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Seminar internaţional: 
„RĂZBOI. PACE. UNIUNEA EUROPEANĂ - PREZENT ŞI VIITOR" 

- Corespondenţă specială din Germania -

Între 6 - 13 mai 2012 a avut loc sesiunea nr. 14500 a Asocia/iei 

lnterna/ionale Sonnenberg (ISA) la sediul său central de la lnternational Haus -

Sonnenberg din Oberharz Germania. 

Conferin/ele şi dezbaterile în plenum şi pe grupe de Jări s-au desfăşurat în 

fa/a participanţilor din mai multe Jări europene, printre care şi România. Ţara 

noastră a fost reprezentată de către Nicolescu Cornel, jurist din Bucureşti şi de 

către subsemnatul, ambii fiind membri fondatori ai filialei „Amicii Sonnenberg în 

România ". 

În zilele de 7 şi 8 mai a.c. s-au ţinut conferinţe în plenum şi discuţii în grupe 

pe tema războaielor şi păcii, în general, şi a celor din Europa în special. Conducerea 

Sonnenberg a prezentat teze fundamentate teoretic, însoţite de imagini filmate, 

încercând să răspundă la întrebări simple la prima vedere, dar complicate în esenţa 

lor, cum ar fi: 

-cine declanşează războaiele? 
-cine participă la ele şi luptă pe front? 
-cine suferă de pe urma lor? 
-cine profită de pe urma lor? 
-ce înseamnă război? 
-este războiul o stare de lucruri sau un proces dialectic complex? 
-câte feluri de războaie a cunoscut Europa de-a lungul istoriei sale? 

• războaie tribale; 
• războaie de cotropire şi acaparare de noi teritorii ;  
• războaie cu caracter religios (cruciadele, războiul de 30 ani ( 1 6 1 8-

1 648) declanşat de contrareformă şi încheiat cu pacea de la 
Westfalia Miinster); 

• războaie pentru dobândirea de colonii, surse de materii prime şi 
pieţe de desfacere a produselor; 

• războaie civile (Rusia, Spania etc.); 
• două războaie mondiale care au pricinuit imense pagube materiale 

şi jertfe umane şi care au lăşat urme adânci în conştiinţa multor 
generaţii. 

-ce înseamnă pace? 
-cum influenţează vieţile oamenilor pacea pe o perioadă lungă de timp? 

Exemplul: ,„pax romana"; 
-ce au învăţat omenirea şi politicienii după Primul Război Mondial? Dar după 

al Doilea Război Mondial? (să sperărri că au tras mai multe învăţăminte 
utile decât după primul) ; 
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-focare de conflicte încă existente în Europa, Orientul Apropiat şi alte zone ale 
lumii (Balcani, Irak, Afganistan, Iran, Siria, Israel, Palestina); 

-starea tensionată creată de către Coreea de Nord prin înarmarea ei excesivă, 
autodeclarată putere nucleară; 

-producţia de război/armament/muniţii şi comerţul cu acestea periclitează pacea 
în lume; 

-de către cine şi ce măsuri se iau pentru atenuarea stării de conflict şi 
zădărnicirea izbucnirii războaielor. 

Istoricul Dr. Thomas Dahms din Salzgitter - Ostwestfalia a reluat această 

temă în ziua de 1 1 .05. a.c. şi în conferinţa sa a pus accentul pe situaţia actuală din 

Europa, pe activitatea ONU şi pe rolul defensiv al NA TO (Scuturile antirachetă 

instalate pe teritoriul Poloniei şi al României). 

Ziua de 09.05 .20 1 0  - Ziua Europei - a fost consacrată studiului unor 

documente privind Uniunea Europeană, prezentată ca model de succes pentru 

crearea şi consolidarea unei păci durabile, cu posibilitate de extindere şi dezvoltare. 

Documentul de bază (361 pagini în limba germană) distribuit spre studiu 

participanţilor a fost 20 10/C 83/0 1 :  Ediţie revăzută, actualizată/consolidată la 

nivelul datei de 30.03.20 1 0  a „Tratatului Uniunii Europene şi a Tratatului asupra 

modului de lucru în cadrul Uniunii Europene". Această ediţie include şi prevederile 

Tratatului de la Lisabona, intrat în vigoare la data de 0 1 . 12.2009, precum şi 65 

declaraţii ale diverşilor şefi de state care au semnat tratatul. 

Ediţia respectivă cuprinde noua numerotare a articolelor la nivelul datei de 

30.03.20 1 0  cuprinse în tratatul respectiv. 

Dl. Lutz Heinke, din conducerea Sonnenberg a clarificat compunerea şi 

atribuţiile a două organe principale ale Uniunii Europene, care se confundă adesea 

din cauza asemănării denumirii lor, precum şi cauza traducerii necorespunzătoare 

în l imba germană a articolelor din Tratatul Uniunii Europene privitoare la ele. 

Aceste organe sunt: Consiliul European şi Consiliul. În documentul mai 
sus amintit, pag. 23 Titlul III - Organele Uniunii Europene, la articolul 15, 

punctele 1 şi 2 se prevede: 
Punct 1): Consiliul European dă impulsurile necesare dezvoltării 

Uniunii Europene şi stabileşte telurile/obiectivele de 
politică generală, precum şi priorităţile măsurilor ce 
trebuie luate În scopul realizării acestora. El nu are 
activitate legislativă. 

Punct 2): Consiliul European se compune din: şefii de stat şi şefii de 
guverne ai ţărilor membre ale Uniunii Europene; 
Preşedintele Consiliului European (Nota traducătorului: 
În prezent, dl. Herman Van Rompery din Danemarca); 
Preşedintele Comisiei (Nota traducătorului: Se are În 
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vedere Preşedintele Comisiei Europene, funcţie deţinută 
în prezent de dl. Jose Manuel Barroso); Înaltul 
Reprezentant al Uniunii Europene pentru politică externă 
şi securitate ia parte la lucrările Consiliului European. 

La art. 16, punctele 1) şi 2) din acelaşi document, pag. 24, se prevede: 
Punctul 1): Consiliul, împreună cu Parlamentul European, desfăşoară 

activitate legislativă şi exercită împreună cu acesta, 
funcţii legate de bugetul Uniunii Europene. În atribuţiile 
sale intră stabilirea/fixarea politicii Uniunii Europene, 
precum şi coordonarea activităţii în cadrul Uniunii 
Europene în conformitate cu tratatele încheiate. 

Punctul 2): Consiliul se compune din câte un reprezentant al fiecărui 
stat membru al Uniunii Europene la nivel de miniştri, 
Împuternicit de către guvernul respectiv să acţioneze şi 
să-şi exercite dreptul de vot. 

Celelalte prevederi din articolele 1 5  şi 1 6, precum şi din articolul 1 7  

(privitoare l a  Comisia Europeană a celor 2 7  comisari ş i  la Preşedintele ei) sunt clare 

şi nu necesită nici un comentariu. 

Remarcăm, în final, următoarele două amănunte: 

a) România va deţine preşedinţia în Consiliul European în perioada 07 -
12. 20 1 9; 

b) În prezent, pentru perioada 201 O - 20 14 România este reprezentată în 
Comisia Europeană („Comisia celor 27 comisari") de către dl. Dacian 
Cioloş - Comisar pentru agricultură şi dezvoltare rurală. 

Tot spre studiu în limba germană a fost distribuit şi documentul 20 1 0/C 

83/02, Charta drepturilor de bază (constituţionale) ale Uniunii Europene, cuprinzând 

1 3  pagini. 

Documentele respective sunt din seria C - destinată cercurilor largi, inclusiv 

mass-mediei şi reprezintă probleme de interes general (tratate, comunicate etc.), 

fiind editate într-o limbă la alegere şi nu în 22 limbi ca majoritatea altor documente. 

Ele pot fi cumpărate de la editura EUR - Lex 2985 Luxemburg sau on-line: eur

lex.europa.eu 

Tot spre studiu şi comentariu în cadrul grupelor au fost distribuite pliante în 

limba germană cu aspecte punctuale criticate deja în mass-media germană şi 

franceză din activitatea Uniunii Europene în domenii ca: 

1. Organizare 
1 . 1 .  Schimbarea alternativă a locului unde se ţin şedinţele Parlamentului 

Europei determină cheltuieli suplimentare (când la Strasbourg, când la 
Bruxelles) 

2. Finanţe 
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2. 1 .  Îndatorarea excesivă a unor state (cazul Greciei, iar în viitor şi a altor state 
europene); 

2.2. Se fac uneori cheltuieli publice nenecesare; 
2.3.  Problema subvenţiilor (ex. în agricultură şi zootehnie); 
2.4.Prea mare diversitate în sistemul bancar (multe bănci). 

3. Politica internă a Uniunii Europene 
3 . 1 .  Nu există o politică a Uniunii Europene comună privind minorităţile Sinti şi 

Roma, cu privire la imigrarea lor ilegală (Notă: Sinii şi Roma - cea mai 
mare minoritate etnică din Europa, cunoscută şi sub denumirea generală de 
„ţigani" - vezi site-ul europa.eu) 

3 .2.  Nu se exercită critici privitoare la politica internă a statelor membre ale 
Uniunii Europene; 

3 .3 .  Nu există un management comun de criză pentru toată Uniunea Europeană. 
4. Alinierea generală la o politică unitară 

4. 1 .  Ţeluri greşite (Ex. creşterea economică cu orice preţ, punând pe locul 
secund latura socială) 

4.2. Prea marea extindere a Uniunii Europene 
4.3. Lipsa de standardizare a impozitelor pentru toate ţările Uniunii Europene 
4.4. Lipsa conceptelor de mobilitate şi comunicare 
4.5. Reacţia prea înceată şi incompetentă a schimbărilor survenite pe parcurs 

5. Probleme juridice 
5. 1 .  Pedepse cu amenzi prea diferite (3%, 60%, etc.) 
5.2. Corupţia încă mai există în justiţie. Justiţia nu trebuie să depindă de politic. 
5 .3 .  Până în prezent nu există o constituţie a Uniunii Europene. 
5 .4. Nerespectarea legilor Uniunii Europene de către ţările membre. 
5 .5 .Nu sunt urmăriţi cei care încalcă legile şi directivele în vigoare (cazul unor 

imigranţi de etnie romă, în Franţa). 
5 .6. Crearea unui stat de drept în toate ţările Uniunii Europene. 

6. Economie 
6. 1 .  TV A diferite 
6.2. Privatizarea cu orice preţ nu este benefică. Tendinţa greşită de a privatiza 

numai sursele de venituri/profit, iar cele cu pierderi să rămână de stat. 
6.3. Politică agrară greşită. 
6.4. Nu există monedă unică în toate ţările Uniunii Europene. 
6.5. Criză economică accentuată. 
6.6. Politica Uniunii Europene faţă de IMM (între 2002-2008 ele au creat 9,4 

milioane locuri de muncă). Plăţile către IMM din partea beneficiarilor 
publici pentru lucrările/serviciile prestate să se facă în termen de cel mult 
30 zile. 

7. Democraţie 
7. 1 .  Referendum pentru alegerea preşedintelui Comisiei Europene şi a celor 27 

de comisari. 
7.2. Lipseşte coparticiparea (Mitbestimmung) în pregătirea actelor legislative. 

Comisarii nu sunt aleşi . 
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7.3. Distribuirea nedemocratică a drepturilor între statele mici şi mari ale 
Uniunii Europene. 

7.4. Democraţie deficitară în unele sectoare ale Uniunii Europene. 
8. Politica externă a Uniunii Europene 

8. 1 .  Mai există încă graniţe interne. 
8.2. Deficienţe în politica comună de apărare a Uniunii Europene. 
8.3 .  Idem în politica externă. 
8.4. Nu există o politică comună privind graniţele Uniunii Europene. 

9. Educaţie/Instruire. Probleme sociale. Protecţia mediului 
9. 1 .  Şomaj accentuat în rândul tinerilor absolvenţi de şcoală (exemplu: lipsa 

planificării învăţământului profesional). 
9.2. Declin social al unor pături ale populaţiei, aflate la pragul de subzistenţă. 
9.3. Deficienţe în sistemul educaţional european. 
9.4. Politică greşită în domeniul pescuitului oceanic. 
9 .5 .  Politică greşită privind protecţia mediului (exemplu: tăierea ilegală a 

pădurilor, degradarea solurilor). 
9.6. Prea mare diferenţă de salarii în diverse ţări ale Uniunii Europene (salarii 

mari chiar în unele ţări cu productivitate mică). 

În ziua de l O mai a.c. a fost organizată o excursie cu autocarul spre 

Nordhausen I Thiiringen la expoziţia permanentă „K Z Mittelbau Dora 1 943- 1945", 

situată nu departe de lagărul de exterminare de la Buchenwald (lângă oraşul 

Weimar). 

„K Z Mittelbau Dora" este în prezent un complex muzeal aflat în incinta 

fostului lagăr SS de muncă forţată ce a funcţionat aici în ultimii ani de război. 

După bombardamentele aliaţilor din primăvara anului 1 943 asupra bazei de 

cercetare amplasată la sol în Penemiinde, fabrica de rachete V 2 a fost mutată în 

secret într-un timp record într-un complex de galerii subterane săpate pe 

amplasamentul actualului muzeu. 

Aici s-au fabricat între iulie 1 943 şi până în mai 1 945 rachete supersonice 

V2 şi avioane militare cu reacţie marca „Junkers". Atât la executarea lucrărilor 

miniere de săpare în rocă dură a 2 galerii principale de coastă, a unui complex de 

camere transversale şi intersecţii impresionante ca dimensiuni spaţiale, cât şi la 

procesul de producţie în uzina subterană pentru rachete V 2 şi pentru avioane militare 

cu reacţie, a fost folosită forţa de muncă forţată a deţinuţilor specialişti de diverse 

meserii selectaţi din rândul prizonierilor de război din ţările ocupate. Aparatul 

administrativ şi cel tehnico-ingineresc era format numai din cetăţeni germani loiali 

regimului nazist, care lucrau în 2 schimburi şi locuiau în alte condiţiuni, 

incomparabil mai bune decât cele ale deţinuţilor din lagăr. 

Orice încercare de evadare a deţinuţilor era pedepsită pe loc cu moartea, 

incinta fiind împrejmuită cu 2 rânduri de sârmă ghimpată aflată sub tensiune. 
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Ghidul muzeului, care ne însoţea, ne-a arătat la faţa locului mărturii clare 

ale existenţei lagărului de muncă forţată de la Mittelbau-Dora: 

barăci din lemn pentru deţinuţi, din care doar una se mai păstrează 
intactă: 
resturi din clădirea închisorii şi a locului de tortură; 
locul de adunare/apel al deţinuţilor; 
crematoriul lagărului; 
platforma gării care făcea legătura cu lagărul de exterminare de la 
Buchenwald (lângă Weimar); 
cantina, infirmeria şi bordelul lagărului; 
magazia de alimente, cinematograful şi baia cu sala de dezinfecţie 
şi depozitare; 
clădirea pentru trupele SS şi comenduire; 
stâlpii din beton armat al porţii de intrare în lagăr. 

Deosebit de impresionantă a fost vizita noastră în subteran, chiar în fosta 

fabrică de armament, unde şi astăzi se mai văd resturi din avioane cu reacţie şi din 

rachete V2. 

Aceste imagini inedite se află imprimate pe 2 DVD-uri şi anume: 

l .  ,,A/Ies war moglich. . .  " (Totul a fost posibil . . .  ). 
Lagărul de muncă forţată de la Mittelbau-Dora şi fabrica subterană 

pentru rachete V2 - Un film produs de TRION-Berlin I 1 99 1  în 

limbile engleză, germană şi franceză. 

2.  ,,Das unterirdische Reich" (Imperiul subteran sau lumea secretă a 
naziştilor). 
Un film color în l imba germană produs în 2003 de către editura 

„Spiegel" din Hamburg, care poate fi difuzat şi în ţara noastră, 

eventual cu o scurtă prezentare în limba română. 
Începând cu primăvara anului 1 944, deţinuţii care lucrau şi locuiau efectiv 

în galerii, au fost mutaţi treptat în barăcile construite la suprafaţă, deoarece 

condiţiile din subteran deveniseră insuportabile, atât pentru deţinuţi, cât şi pentru 

personalul german, inclusiv pentru soldaţii SS de pază. 

Lucrările de construire a uzinei secrete subterane şi a complexului 

întregului lagăr au fost conduse de către generalul SS Hans Kammler, ajungând în 

primăvara anului 1 945 să aibă capacitatea de 40.000 deţinuţi, din care, se estimează 

că doar jumătate au supravieţuit. 

Aici a lucrat şi echipa condusă de renumitul fizician şi constructor de 

rachete Wemher Freiherr von Braun, născut în provincia Posen la 23 .03 . 1 9 1 2. 

Acesta a fugit de aici în primăvara anului 1 945 împreună cu echipa sa şi cu 

principalele documente secrete de fabricaţie a rachetei V 2 în munţii Bavariei. Acolo 

a fost depistat şi arestat împreună cu echipa sa de către serviciile secrete americane 

şi trimis în SUA. 
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La scurt timp după terminarea războiului, gurile de acces ale galeriilor de 

coastă au fost dinamitate de către aliaţi . 

După reunificarea Germaniei, în anul 1 990, odată cu amenajarea muzeului 

respectiv, s-a executat o nouă gură de galerie de coastă în munte, făcându-se 

joncţiunea cu vechiul sistem de galerii .  

După întoarcerea din excursie, a avut loc o scurtă întrunire în plenum, unde 

s-a prezentat impresii/păreri ale participanţilor la excursie, cu care ocazie, toţi au 

condamnat ororile săvârşite de nazişti, chiar şi în ultimele clipe, când era clar pentru 

oricine că Germania va fi învinsă de către aliaţi . 

Pe data de 12.05.20 12, conducerea Sonnenberg a anunţat unele măsuri 

organizatorice, menite să impulsioneze activitatea ISA şi în alte ţări europene în 

afara Germaniei. 

S-a anunţat faptul că recent s-a desfăşurat cu succes sesiunea Sonnenberg de 

la Praga, iar între 1 .07 - 06.07 a.c. va avea loc în Danemarca, pe insula Bomholm o 

altă sesiune internaţională Sonnenberg organizată de către filialele daneză şi 

suedeză. 

S-a adus la cunoştinţa celor prezenţi că în programul pentru anul 20 13  a fost 

inclusă o sesiune Sonnenberg în cadrul Universităţii din Kent - Canterbury I Marea 

Britanie, având tema: ,,Încotro Uniunea Europeană? Speranţe şi temeri de viitor". 

Cei interesaţi pot primi noi amănunte pe e-mail: elinbomemann@yahoo.co.uk 

Perspectiva organizării unei sesiuni Sonnenberg în Delta Dunării în 
toamna anului 2013 

În ultimii ani, la solicitarea conducerii Sonnenberg, autorul acestui reportaj 

a trimis către ISA mai multe materiale documentare despre Delta Dunării, trezind 

un larg interes. 

Drept urmare, ISA a hotărât să analizeze oportunitatea includerii în 

programul său 7 zile din prima jumătate a lunii septembrie 20 1 3  a unei sesiuni 

Sonnenberg la Tulcea, cu participarea a circa 50-60 oaspeţi din ţările UE. Deoarece 

se aşteaptă la o participare mai mare din partea ţărilor nordice şi vest-europene, s-a 

stabilit drept punct de adunare şi plecare aeroportul Frankfurt/Main cu destinaţia 

România/Otopeni. Transferul se va face cu autocarul direct din Otopeni la hotelul 

cu locuri rezervate din Tulcea. 

Masa se va servi la restaurantul hotelului şi se va plăti individual. Tot 

individual se vor plăti şi excursiile în deltă de către toţi participanţii. 

După terminarea sesiunii Sonnenberg, unii participanţi îşi pot prelungi 

sejurul în hotel pe cont propriu, fără sprijinul filialei „Amicii Sonnenberg în 

România". 
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De comun acord cu autorul prezentului articol, conducerea Sonnenberg a 

trasat şi tematica celor 2 conferinţe preconizate a se tine la Tulcea: 

1 )  România. Date cu caracter istoric, geografic, politico-administrativ, 
economic, cultural, militar, etc. în ansamblul NATO şi UE. 

2) Eforturile României de a îndeplini obiectivele pentru anul 2020 
ale Uniunii Europene, definite succint de către dl. Jose Manuel 
Barroso, preşedintele Comisiei Europene, prin cele 5 obiective
ţintă: 1). 75% din populaţia UE cuprinsă între 20 şi 64 de ani să 
aibă un loc de muncă; 2). 3% din PIB-ul statelor UE să fie alocat 
cercetării şi dezvoltării; 3). emisiile de gaze cu efect de seră să 
scadă cu 20%. Rata energiei regenerabile în totalul de energie 
consumată să crească la 20%. Eficienta energetică să ajungă la 
20%; 4). rata abandonului şcolar trebuie micşorată până la I 0%, iar 
minimum 40% din generaţia tânără să aibă studii superioare 
absolvite; 5). numărul persoanelor ameninţate de sărăcie în UE 
trebuie să scadă cu 20 milioane. 

Considerăm că ar fi oportun în scopul unei obiectivităţi şi transparente mai 

mari, includerea în tematica conferinţei şi a unor aspecte punctuale, specifice ţării 

noastre, cum ar fi: 

criza actuală din Uniunea Europeană şi în special din sistemul bancar 
EURO (vezi cazul Greciei) şi felul cum România încearcă să iasă din 
ea: 

măsuri de austeritate impuse populaţiei (reducerea numărului 
salariaţilor bugetari şi reducerea cu 25% a salariilor acestora, 
îngheţarea pensiilor, mărirea TV A, reducerea deficitului 
bugetului public şi menţinerea acestuia sub cota impusă de 
Uniunea Europeană, creşterea gradului de colectare a taxelor şi 
impozitelor, mărirea gradului de impozitare pentru cei bogaţi -
măsură aflată încă în faza dezbaterilor publice), măsuri pentru 
combaterea inflaţiei şi menţinerea echilibrului monedei 
naţionale, măsuri de combatere a şomajului şi eradicarea 
sărăciei din unele zone ale ţării, măsuri de îmbunătăţire a 
asistenţei medicale şi sociale aşa cum este cazul şi în unele sate 
din Delta Dunării, aflate iama în situaţii disperate, etc. 

slaba absorbţie a fondurilor europene de către ţara noastră, atât de 
necesare pentru eradicarea sărăciei populaţiei şi modernizarea tării. 
Există pericolul ca aceste fonduri să se piardă, fiind redistribuite în alte 
ţări. 
Investiţiile realizate cu aceste fonduri în Delta Dunării sunt un început 

promiţător, dar trebuie continuate la o scară şi mai mare, având în 

vedere potenţialul turistic al zonei; 

schimb de experienţă cu participanţii din alte ţări europene privind 
eradicarea corupţiei la toate nivelele şi în toate domeniile, combaterea 
mitei electorale cu pedepse penale; 
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introducerea unor criterii ale Uniunii Europene ferme de selecţie pentru 
cei ce candidează la funcţia de parlamentar european, în scopul 
eliminării încă din start a celor necorespunzători; 
primirea tării noastre în spaţiul Schengen, care, din păcate, din motive 
nejustificate, întârzie încă; 
popularizarea în cadrul simpozionului din anul 20 13 ,  a patrimoniului 
turistic existent al Deltei Dunării, precum şi a principalelor proiecte din 
zonă. 

În afara cadrului oficial, pe terasa sălii de conferinţă, la o cafea, înarmat 

doar cu harta turistică a Deltei Dunării şi a oraşului Tulcea, autorul prezentului 

articol a iniţiat în rândul celor prezenţi un adevărat „concurs internaţional de idei" 

pe marginea proiectului „Reconstrucţia ecologică a polderului Zaghen din Tulcea". 

La terminarea lucrărilor, lacul Zaghen va avea un volum de apă de 4 milioane m.c. 

cu un luciu permanent de apă de 20 ha, cuprins într-o incintă îndiguită de 200 ha, în 
imediata vecinătate a zonei estice a oraşului 1 .  

La discuţii au participat mai întâi cetăţeni germani, cunoscători ai Deltei 

Dunării încă de pe vremea când aici activa firma Balzer, ce promova intens turismul 

specializat (pescuitul sportiv şi vânătoarea). 

Aceştia au fost de părere că viitorul lac Zaghen trebuie să devină în primul 

rând o zonă de agrement urban şi de sport de masă (înot, caiac/canoe), aşa cum este 

cazul lacurilor Baldeneysee în Essen sau Duisburg pe Ruhr/Rhein, sau lacul Masche 

în Hannover. Adevăraţii iubitori ai Deltei, odată ajunşi în Tulcea vor să se 

aventureze în inima ei, departe de zgomotul produs de oameni, iar construcţiile 

hidrotehnice complexe prevăzute în proiect nu se vor putea amortiza dacă nu se 

creează şi un complex de bazine de înot în aer liber („piscina populară"), bazine cu 

instructori de înot, având taxe modice, înconjurate de terase de unde se poate admira 

panorama oraşului, etc.2 

Veniturile din încasările respective trebuie să se regăsească direct în bugetul 

primăriei care a cofinanţat investiţia în mare parte, din taxele şi impozitele colectate 

de la populaţie. 

Alţii, mai optimişti (sociologi, activişti ai partidului de orientare stânga 

„Linke'', precum şi „verzi") au fost de părere că dreptul omului la un mediu curat 

este un subiect de drept public şi că în probleme de protecţia mediului trebuie găsite 

1 În România, la Târgu-Mureş funcţionează Complexul de agrement şi sport „Mureşul", 
având un luciu de apă de 4,7 ha într-o inci ntă de 40 ha. El a fost preluat în anul 2001 de la 
MApN de către autorităţile locale. Aici se practică în proporţie de masă toate sporturile 
nautice la preţuri rezonabile. 

2 În Germania, copiii, adolescenţii şi tinerii până la vârsta majoratului nu învaţă să înoate în 
fluvii şi în râuri, ci în bazine de înot acoperite sau descoperite în aer l iber, administrate de 
primării, accesul făcându-se pe baza unei legitimaţii ce face dovada că părinţii lor nu au 
restanţe la p lata taxelor şi im pozitelor locale. 
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soluţii pentru o abordare complexă şi completă a tuturor funcţiunilor majore 

preconizate: 

- funcţii ecologice; 

- funcţii socio - economice; 

- funcţii sanitar - igienice; 

- funcţii estetic - peisagistice; 

- funcţii hidrologice. 

Un inginer specialist în construcţii hidrotehnice din zona Mittellandkanal 3 a 

remarcat faptul că tehnologia şi materialele actuale permit crearea unui zid 

despărţitor, dublat de o perdea de arbori cu funcţiune de protecţie fonică între cele 2 

zone, cu activităţi diferite: cea de agrement urban, şi cea estică, în care se urmăreşte 

în special refacerea habitatului pentru plante şi animale specifice deltei (a 

ornitofaunei, în primul rând). 

Cea mai bună sugestie a dat-o însă un profesor ajuns la vârsta înţelepciunii, 

fiind un vechi cunoscător al oraşului Tulcea şi al Deltei Dunării, dl. Rupert 

Alterskye din Marea Britanie, care a concluzionat într-o germană aproximativă, dar 

de toţi înţeleasă: 

„Domnilor, ne revedem anul viitor pe o terasă la Monumentul 

Independenţei din Tulcea să admirăm panorama oraşului şi a viitoarei „minidelte", 

inspiraţi de priveliştea minunată de acolo, cu acordul autorităţilor locale şi poate, 

împreună cu ele, vom putea dezbate mai departe această generoasă temă. 

AufWiedersehen in Tulcea!" 

Pentru conformitate, 

Petre Repcaru 

3 Zonă în care a lucrat şi subsemnatul în perioada 1998 - 2000, în calitate de inginer 
constructor, cunoscător de limbă germană, pe şantierul Expo 2000/ Autostadt 
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RUSIA SUB LUPA STRATFOR 

,,Pentagonul a renunţat la achiziţionarea a 2.861 tablete Apple iPad2, 

care urmau să intre în dotarea Detaşamentului pentru Operaţiuni Speciale 

din cadrul Forţelor Aeriene ale SUA, deoarece autorul aplicaţiei 

GoodReader este rusul furi Se/iukov. Acest program permite citirea 

fişierelor redactate în format PDF, TXT, DOC, PPT şi XLS - în care sunt 

întocmite instrucţiunile şi hărţile de zbor electronice destinate să 

înlocuiască documentele pe hârtie - a fost considerat de autorităţile de la 

Washington ca reprezentând un pericol potenţial la adresa securităţii 

americane." 

Postul de Radio Vocea Rusiei, din 27.02.20 1 2. 

Înţelegerea lumii în care trăim, a afacerilor interne şi externe ale naţiunilor 

nu a fost niciodată o chestiune simplă, iar în contextul actualului proces de 

globalizare pe care-l parcurgem lucrurile par mai complicate ca oricând. Prin 

urmare, este de înţeles tendinţa oamenilor de a manifesta interes pentru reţete 

simplificate sau chiar panacee universale cu ajutorul cărora să încerce să se 

orienteze în hăţişul de pericole tot mai complex care ne înconjoară. Americanul 

George Friedman a perceput această aspiraţie naturală şi a înfiinţat Stratfor4, după 

modelul agenţiilor de rating, care pun la dispoziţia companiilor private şi de stat, 

precum şi guvernelor evaluări şi previziuni financiar-economice. 

La începutul lunii martie 20 1 O, Stratfor a furnizat beneficiarilor produselor 

sale5 o serie de patru analize intitulate ,,Expansiunea influenţei Rusiei" 6, în care 

examina acţiunile Moscovei dincolo de frontierele sale. Ideea centrală a acestei 

interesante şi, până la un punct, lăudabile iniţiative, era că implicarea Statelor Unite 

în Orientul Mijlociu - războaiele din Irak şi Afganistan, precum şi impasul din 

4 Stratfor - companie privată înfiinţată în anul 1996, cu sediul  în oraşul a merican Austin -
Texas, care furnizează contra cost informaţii, analize şi previziuni geopolitice unor clienţi 
formaţi din persoane fizice, companii private, organizaţii şi instituţii de stat, precum şi 
mass-media, în special din SUA, dar şi din întreaga lume. Activitatea acesteia se bazează pe 
o reţea globală de surse u mane şi exploatarea informaţiilor disponibile pe I nternet. A fost 
denumită de prestigiosul săptămânal american Barron's - „CIA din umbră". S-a remarcat 
îndeosebi ca urmare a publicării unor analize pertinente în timpul acţiunilor militare 
intreprinse de NATO în fosta I ugoslavie, în anul  1999. (http ://www.bbc.co.uk/news/world
us-canada-17 176602) 
5 Conform propriilor estimări există peste un milion de utilizatori ai  produselor agenţiei, 
dintre care circa 150.000 sunt clienţi plătitori. ( http://www.stratfor.com/about_stratfor) 
6 http://www.stratfor.com/theme/russias_expanding_influence_special_series (inclusiv, în 
continuare, citatele din acesta) 
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PERISCOP Anul V Nr.3 (19) iulie-septembrie 2012 

relaţiile cu Iranul - a oferit Rusiei ocazia de a-şi reface influenţa în fostul spaţiu 

sovietic. Era relevat faptul că Moscova obţinuse unele succese în consolidarea 

controlului asupra unor state ex-sovietice şi acţiona energic pentru diminuarea 

influenţei Occidentului în regiune, înainte ca atenţia Washingtonului să revină în 

Eurasia. 

De asemenea, atrăgea atenţia, ceea ce analiştii de la Austin au prezentat ca 

fiind planul Rusiei de reafirmare în calitate de putere regională, o ierarhizare a 

statelor care şi-au (re)dobândit independenţa după prăbuşirea URSS. Astfel, acestea 

erau împărţite în patru categorii. Prima („Cei care sunt necesari"), era formată din 

statele în care Rusia percepe că trebuie să-şi reconsolideze pe deplin influenţa sa: 

Belarus, Kazahstan, Ucraina şi Georgia. Acestea pot proteja Rusia din direcţia Asiei 

şi Europei şi să-i asigure accesul la Marea Neagră şi Marea Caspică. De asemenea, 

constituie puncte cheie care fac parte integrantă din inima (heartland) industrială şi 

agricolă a Rusiei. Fără aceste patru ţări, Rusia este neputincioasă - concluziona 

analiza Stratfor. A doua categorie („Cei care sunt doriţi"), respectiv Estonia, 

Letonia, Lituania, Azerbaidjan, Turkmenistan şi Uzbekistan, în care Rusia ar dori 

să-şi reconsolideze influenţa înainte ca Washingtonul să-şi concentreze din nou 

atenţia asupra Eurasiei. Rusia nu are nevoie de aceste ţări pentru a fi puternică, dar 

fără ele Occidentul ar fi prea aproape pentru ca Rusia să se simtă confortabil. 

Moscova se va ocupa de aceste ţări doar după ce îşi va realiza obiectivele în ce 

priveşte cele 4 state prioritare. A treia categorie („Cei care sunt bineveniţi"), o 

reprezintă ţările care nu sunt critice din punctul de vedere al Kremlinului, dar pe 

care Moscova percepe că le poate controla cu uşurinţă datorită vulnerabilităţilor lor. 

R.Moldova, Kîrgîstan, Tadj ikistan şi Armenia nu sunt importante geografic, politic 

sau economic, dar sunt atât de instabile că Moscova îşi poate consolida rapid 

influenţa asupra lor. Ultima categorie (,,Jucătorii importanţi"), este formată din 

ţările care nu au făcut parte din imperiul sovietic, dar pe care Rusia consideră că le 

poate atrage sub influenţa sa. Acestea sunt Germania, Turcia, Franţa şi Polonia, 

puteri regionale (sau viitoare puteri regionale) din Eurasia, care ar putea complica 

eforturile Rusiei. Moscova consideră că are nevoie de relaţii strânse sau, cel puţin, 

de o înţelegere cu acestea privind dominaţia sa în spaţiul ex-sovietic. 
În acelaşi timp, unele evaluări şi concluzii ale experţilor americani, erau 

mai mult decât discutabile. Astfel, deşi considerăm corectă aprecierea acestora 

conform căreia perioada de consolidare pe care o parcursese Rusia în prima parte a 

anilor 2000, a coincis cu angajamentul tot mai pronunţat al Statelor Unite în lumea 

islamică, era cel puţin ciudată premisa invocată de analiştii Stratfor, respectiv că: 

,,Problema vitală cu care se confruntă Rusia este imposibilitatea geografică a 
acesteia de a se apăra. Rusia nu are râuri, oceane, mlaştini, munţi sau alte 
obstacole naturale care să o protejeze în mod real Pentru a compensa această 
vulnerabilitate, de-a lungul istoriei sale, Rusia a trebuit să facă două lucruri: să 

78 

https://biblioteca-digitala.ro



se consolideze în plan intern, concomitent cu stoparea influenţei în exterior şi să 
se extindă pentru a-şi crea zone tampon de-a lungul graniţelor sale." 

Pentru ca să nu existe nici un fel de dubii cu privire la poziţia mai mult 

decât concesivă faţă aspiraţiile de imperiale actuale ale Rusiei analiştii americani 

susţineau nici mai mult nici mai puţin că ,,Kremlinul nu intenţionează să refacă 
Uniunea Sovietică. Mai degrabă, Moscova a făcut un pas înapoi din acest punct 
vedere şi este preocupată doar de ce este imperativ necesar pentru viitorul unei 
Rusii stabile şi care să se afirme în calitate de putere regională."Pe de altă parte, 

în contradicţie cu această atitudine, concluzia seriei de analize elaborate de Stratfor 

n 20 1 0  era că ,.,Succesele înregistrate de Rusia în realizarea obiectivelor sale se 
datorează faptului că Statele Unite au fost preocupate de alte probleme, dar 
Moscova este conştientă că Washingtonul intenţionează să pună capăt implicării 
militare americane în Irak şi Afganistan şi va avea mână liberă în alte zone de 
interes. Fereastra de oportunitate a Rusiei se apropie de sjărşit." 

Dacă „extinderea puterii Rusiei în Eurasia constituie o ameninţare 
directă la adresa capacităţii SUA de a-şi menţine dominaţia globală" 7 , ne 

întrebăm de ce este acceptat, ba chiar am putea spune promovat cu insistenţă de 

către Stratfor, conceptul conform căruia un asemenea comportament ar fi o condiţie 

a supravieţuirii Rusiei? Ce s-ar întâmpla dacă toate popoarele lumii ar fi evaluate 

prin prisma criteriului îndoielnic al existenţei sau inexistenţei unor bariere naturale 

care să le delimiteze arealul exercitării suveranităţii lor naţionale? Constatăm însă 

că experţii Stratfor aplică selectiv acest principiu, recunoscându-i valabilitatea doar 

pentru a justifica aşa-zisul drept al unor state de a domina alte state. Iar în cazul 

Rusiei, acest drept este acordat cu largheţe, cu atât mai mult cu cât sunt încă 

proaspete rănile profunde şi hidoase relevate nu cu mult timp în urmă de ultima 

formă de manifestare a imperialismului rus - Uniunea Sovietică. Este evident că 

premiza de la care se pleacă, respectiv a legăturii determinante dintre geografie 

(bariere naturale) şi construcţia imperială, este falsă. Nu barierele geografice 

îngrădesc expansiunea unui stat, ci rezistenţa pe care pot să o opună vecinii 

acestuia. Nici un fel de bariere naturale nu pot înfrâna un stat să-şi proiecteze forţa 

sa în direcţia altui stat atunci când între acestea există un dezechilibru evident de 

putere. 8 De altfel, majoritatea dicţionarelor care definesc noţiunea de barieră 

naturală, prezintă în acest sens exemplele: Munţii Himalaia, Marele Canion sau râul 

7 Reconstrucţia unui imperiu, atâta timp cât se mai poate,din 31 .10.2011 
(http ://www. stratfor .co m/weekly /20111031-russi a-rebui ldi ng-e m p ire-wh i le-it-
ca n ?utm _so urce =free Ii st
f&utm_medium=email&utm_campaign=20111101&utm_term=gweekly&utm_content=rea 
dmore&elq=64609d39ac0344789ec5b14e9bf7280b) 
8 Echilibrul ameninţării şi echilibrul de putere, din noiembrie 2011, de Teodor Frunzeti 
(Sesiunea anuală de comunicări ştiinţifice a CSSAS) 
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Misissipi, Marea Moartă şi Canalul Mânecii. Aceste redutabile bariere naturale nu i

au împiedicat însă pe Alexandru Macedon să cucerească India, pe americani să se 

extindă în vestul continentului nord-american, pe israelieni să ocupe malul de vest 

al Iordanului şi Peninsula Sinai, pe romani sau normanzi să invadeze insulele 

britanice sau pe englezi să ocupe o lungă perioadă o mare parte din Franţa. 

La începutul lunii februarie 2012,  problematica extinderii influenţei Rusiei în 

vecinătatea sa apropiată a fost reluată de Stratfor, sub forma unei noi serii de 

analize, intitulată „Următoarea etapă a renaşterii Rusiei". 9 

Accentul fiind pus acum pe fenomenul ,,R.enaşterii Rusiei, caracterizat de 
iniţiative îndrăzneţe în domeniul politicii externe şi reasumarea rolului de putere 
regională." Experţii americani se limitează să constate că ,,Moscova şi-a concentrat 
energia, în special în zonele de periferie ale spaţiului ex-sovietic: statele din 
Europa de Est, respectiv Ucraina, Belarus şi Moldova; Statele Baltice (Estonia, 
Letonia şi Lituania); cele din Caucaz (Georgia, Armenia şi Azerbaidjan), precum 
şi statele din Asia Centrală (Kazahstan, Uzbekistan, Turkmenistan, Kîrgîstan şi 
Tadjikistan)." Ca urmare, nu este surprinzătoare previziunea conform căreia „Rusia 
se pregăteşte pentru etapa următoare a renaşterii sale. Această nouă fază va 
include instituţionalizarea poziţiei Rusiei ca centru de putere regional, precum şi 
folosirea unor pârghii de influenţă mai subtile în zonele pe care Moscova doreşte 
să le menţină sub controlul său, deşi o parte din aceste eforturi vor întâmpina 
rezistenţă." 

Un exemplu semnificativ al felului cum sunt promovate poziţiile Moscovei, 

este modul în care analiştii Stratfor tratează R. Moldova10• 

În primul rând, atrage atenţia felul în care definesc poziţia geopolitică a acestui 

teritoriu: ,,Amplasarea Moldovei este importantă pentru Rusia. Aceasta este 
situată în coridorul basarabean (Bessarabian Gap) situat între Munţii Carpaţi şi 
Marea Neagră, o rută tradiţională de invazie dinspre sud-vest şi statele balcanice. 
Este aproape de portul strategic Odesa şi de Peninsula Crimeea, unde este 
staţionată Flota Rusă din Marea Neagră şi constituie o parte a sistemului de 
tranzit al resurselor energetice care leagă Rusia cu Europa şi Turcia." Din punct 

de vedere istoric sau „tradiţionaI'' cum le place celor de la Stratfor să spună, marile 

invazii în direcţia Rusiei nu s-au produs dinspre sud-vest şi statele balcanice. Din 

nou, dacă privim orice hartă a principalelor rute de transport de resurse energetice 

provenind din Rusia o să vedem că acestea fie tranzitează în cea mai mare parte 

Câmpia Europeană Nordică, fie mai nou Marea Baltică (Nord Stream), Marea 

Neagră (South Stream) sau Caucazul (Baku - Ceyhan). Ceea ce este însă mai mult 

9 http://www.stratfor.com/analysis/next-stage-russias-resu rgence-introduction ( inclusiv, în 
continuare, citatele din acesta) 
10 http://www.stratfor .corn/ an alysi s/ next-stage-ru ssi as-re su rgence-u kra i ne-belarus-an d
moldova 
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decât evident, este faptul că R. Moldova (şi România) sunt ocolite de asemenea 

magistrale energetice, deşi traseul cel mai judicios, ca să nu spunem economic, spre 

Balcani şi o parte semnificativă din Europa Centrală ar fi fost într-adevăr logic să 

traverseze acest teritoriu. 

În al doilea rând, atunci când sunt menţionate pârghiile de acţiune ale Rusiei în R. 

Moldova, referitor la cele politice se afirmă că: „Fostul preşedinte moldovean 
Vladimir Voronin şi formaţiunea pe care acesta o conduce - Partidul 
Comuniştilor din R. Moldova11 au un parteneriat cu Moscova. De asemenea, 
Moscova are legături cu liderii Alianţei pentru Integrare Europeană (AIE/1, 
inclusiv primul ministru moldovean şi preşedintele în exerciţiu, la vremea 
respectivă, Marian Lupu. Este mai mult decât notabil că Rusia subvenţionează 
conducerea din regiunea secesionistă Transnistria." 

Referitor la pârghiile sociale se afirmă că: , ,Doar 6% din populaţia 
moldovenească este constituită din etnici ruşi, deşi în Transnistria această 
proporţie este de 30% (şi alte 30% o reprezintă ucrainenii} '1• Aproximativ 11% 
din moldoveni consideră rusa caftind limbă maternă şi circa 16% declară că rusa 
este principala limbă de comunicare 14• Majoritatea locuitorilor sunt creştini 

11 Partidul Comuniştilor din Republica Moldova ( PCRM) - în opoziţie după alegerile din 
29.07.2009. Deţine 48 mandate (44.69%) în Parlamentul de la Chişinău, urmat de Partidul 
Liberal Democrat ( 16.57%, 18 mandate), Partidul Liberal ( 14.68%, 15 mandate), Partidul 
Democrat ( 12.54%, 13 mandate) şi Alianţa "Moldova Noastră" (7.35%, 7 mandate). 
Preşedintele acestuia este Vladimir Voronin. În august 1991, după puciul eşuat de la 
Moscova, R. Moldova şi-a declarat independenţa iar Partidul Comunist a l  Moldovei a fost 
scos în ilegalitate. La 22 octombrie 1993 a avut loc o conferinţă pentru reînfi inţarea unui 
partid comunist în Republ ica Moldova, care să continue ideile partidului comunist sovietic. 
Printre autorii ideii şi primii membri se numără: Vladimir Voronin, Eugenia Ostapciuc, Victor 
Stepaniuc şi profesorul universitar I l ie Ion Lupu. 
1 2  Alianţa pentru Integrare Europeană - coaliţie de partide din Republica Moldova, 
constituită după alegerile anticipate din iul ie 2009, formată din:  Partidul  Liberal Democrat, 
Partidul Liberal, Partidul Democrat şi Alianţa „Moldova Noastră". 
13 La 1 ianuarie 2008 populaţia Republicii Moldova era 3.573,7 mii de oameni (exclusiv 
teritoriul  transnistrean şi oraşul Tighina). Conform recensământului din anul 2004, 76,2% s
au declarat moldoveni, 8,3% - ucraineni, 5,9% - ruşi, 4,4% - găgăuzi, români - 2,2%, bulgari 
- 1,9%. (http://ro.wikipedia.org/wiki/Demografia_Republicii_Moldova ) 
14 Conform recensă mântu lui din anul  2004 (fără regiunea transnistreană), 60% au declarat 
limba moldovenească ca limbă maternă şi că aceasta este l imba în care vorbesc de obicei, 
16.5% au susţinut că au limba română ca l imba maternă şi că aceasta este l imba în care 
vorbesc de obicei. Ruşii, ucrainenii, găgăuzii şi bulgarii au indicat ca l imbă maternă, 
respectiv l imbile rusă, ucraineană, găgăuză şi bulgară. Doar 5% din Moldoveni au declarat 
că vorbesc de obicei l imba rusă. Dacă circa 380.000 de cetăţeni ai  Repu blicii Moldova 
declară limba rusă ca limbă maternă, peste 500.000 persoane declară rusa ca l imba pe care 
o folosesc de obicei, indiferent că se declară moldoveni, ucraineni, găgăuzi, români sau 
bulgari. (http://ro.wikipedia.org/wiki/Demografia_Republicii_Moldova) 
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ortodocşi, dar sunt împărţiţi între ortodocşi români şi ortodocşi ruşL" Din nou 

suntem puşi în faţa unui exemplu tipic de manipulare. Cu alte cuvinte, în opinia 

Stratfor, ceea ce caracterizează R. Moldova din punct de vedere social este că 6% 

din populaţia acesteia o formează etnicii ruşi, care însă în Transnistria sunt 30% 

(cărora li se adaugă 30% ucraineni) .  Nu se pomeneşte nimic însă despre restul 

populaţiei. Probabil pentru că atunci ar trebui să menţioneze originea etnică a 

acestora. Cu alte cuvinte, când vrei să ascunzi ceva ce nu-ţi convine, te faci că 

plouă . . .  De-a dreptul halucinante sunt însă datele prezentate privind limba pe care o 

vorbesc moldovenii (termenul de români este evitat din nou cu grijă) .  Ni se prezintă 

cu seninătate că 1 1  % din etnicii moldoveni au ca limba maternă rusa, iar 16% 

folosesc tot rusa ca limbă de comunicare principală. Trecând peste faptul că nu 

înţelegem cum poate avea un român (mă rog, moldovean) rusa ca limba maternă, ne 

întrebăm retoric ce ar însemna dacă ne-am imagina că 27% din francezi ar declara 

fie că limba lor maternă este germana, fie că principala lor limbă de comunicare este 

tot germana? Nu cumva ar fi vorba de un pronunţat proces de deznaţionalizare? 

Desigur, se pare că acest lucru poate fi valabil pentru francezi sau alte popoare, nu 

şi pentru români. Oare ce ar spune cei ,,peste un milion de beneficiari'' ai studiilor 

elaborate de experţii Stratfor, dacă atunci când ar prezenta enclava rusă Kaliningrad 

s-ar limita doar la afirmaţia că populaţia acesteia este formată exclusiv din etnici 

ruşi, fără să pomenească nimic de faptul că este vorba de o fostă provincie istorică 

germană, care a fost ocupată de URSS în 1 945, iar populaţia autohtonă a fost în 

întregime expulzată sau exterminată. 

În al treilea rând, mai atrage atenţia şi evaluarea poziţiei şi strategiei R. 

Moldova: „La fel ca şi Ucraina, Moldova este slabă şi divizată. Spre deosebire de 
Ucraina, Moldova nu are legături tradiţionale sau etnice cu Rusia. Moldova este 
din punct de vedere etnic şi lingvistic românească. Aceasta, la care se adaugă 
dimensiunile mici şi poziţia strategică, constituie principalul factor al slăbiciunii 
statului şi al capacităţii sale de a menţine un echilibru între puterile exterioare. " 
Interesantă este şi atitudinea analiştilor americani privind interesul puterilor 

exterioare din regiune, altele decât Rusia: „Pe prim plan din acest punct de vedere 
se află România. Nu numai că Moldova şi România împărtăşesc legături etnice şi 
lingvistice, dar în plus teritoriile din care sunt constituite Moldova şi Transnistria 
(la fel ca şi părţile vestice ale Ucrainei) au aparţinut provinciei româneşti 
Moldova, înainte ca Rusia să anexeze acest teritoriu şi să-l transforme într-un 
bastion de apărare. Cu toate acestea, România nu este suficient de puternică 
pentru a ameninţa din punct de vedere militar prezenţa Rusiei în Moldova şi 
având în vedere că Moldova este cea mai săracă ţară din Europa şi este îngrădită 
substanţial de prezenţa şi influenţa Rusiei, este extrem de puţin probabil ca 
aspiraţiile sale de aderare la UE să se realizeze pe termen scurt sau mediu" . 
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ANALIZE POLITICO-STRATEGICE 

În alte analize, Stratfor, atrage atenţia fără echivoc asupra pericolului 

reprezentat de tendinţele expansioniste ale Rusiei. (,,Planul Rusiei de a submina 

relaţiile dintre SUA şi Europa", din 13 . 1 2.20 1 1 ,  Reconstrucţia unui imperiu atâta 

timp cât se mai poate, din 3 1 . 1 0.20 1 1 )  De menţionat că această atitudine nu se 

manifestă doar în ce priveşte R. Moldova, ci şi Statele Baltice, care în evaluările 

Stratfor din „Următoarea etapă a renaşterii Rusiei" sunt şi ele plasate într-o 

posibilă şi „necesară" sferă de influenţă a Rusiei, iar argumentele în acest sens sunt 

preluate exclusiv din panoplia celor cu care Moscova îşi justifică ambiţiile neo

imperiale. 

Cotidianul New York Times, într-un articol intitulat Spooky1 5  semnalează 

faptul că „George Friedman a angajat un fost colonel rus în calitate de director al 
informaţiilor, cunoscut doar sub numele de Victor. Victor nu spune ce a făcut în 
trecut, dar cunoaşte JO limbi străine şi a petrecut o perioadă destul de mare din 
viaţă acţionând în ţări ca Irak, Iran şi Afganistan, aşa că ne putem imagina cu 
cine avem de-a/ace". Mai puţin misterios, Austin Weekly, într-un material intitulat 

Este cunoaşterea putere? 16  prezintă activitatea Stratfor şi pe principalii ei angajaţi. 

Printre aceştia, este evidenţiat Viktor Gobaev - „directorul departamentului de 
gestionare a informaţiilor, un fost ofiţer sovietic, care a lucrat în GRU". 
Semnificativ pentru poziţia pe care acesta o deţine în cadrul companiei este şi faptul 

că în cuprinsul articolului sunt inserate două fotografii ale acestuia. 

Prezenţa acestui personaj în cadrul Stratfor este menţionată şi în mass

media din Rusia. Astfel, publicaţia Trud atunci când a difuzat un comentariu 

întitulat Nu va mai fi un nou Afganistan17, în care era dezminţită informaţia (lansată 

de Stratfor) cu privire la o posibilă trimitere de trupe ruseşti în aceasta ţară, făcea 

următoarea precizare: ,,Interesant este faptul că activitatea operativă a agenţiei 
americane de informaţii şi analize strategice Stratfor este condusă de Viktor 
Gobaev,/ost ofiţer de sovietic." 

La sfărşitul anului 20 1 0, directorul Stratfor, George Friedman a vizitat 

România, Moldova, Turcia, Ucraina şi Polonia, iar impresiile culese au fost 

sintetizate într-un serial intitulat Călătorie geopolitică, în care era analizată situaţia 

fiecărei ţări şi a contextului regional din punct de vedere al perspectivelor pe termen 

scurt şi mediu. Pentru mulţi, a fost enigmatică ultima frază din monografia privind 

ţara noastră: „Plec din România dezorientat. Românii aud lucruri pe care eu nu le 
pot auzi."1 8 

A.Botez 

15 http://www.nytimes.com/2003/04/20/magazine/20ENCOU NTER.html?pagewanted=l 
16 http://www.austinchronicle.com/gyrobase/lssue/story?oid=oid%3A82941 
17 http://www.trud.ru/article/22-07-2004/74698_vtorogo_afgana_ne_budet/print 
18 http://www.stratfor.com/weekly/2010111S_geopolitical_journey_part_3_romania 
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UN PERICOL ÎNCĂ IGNORAT: NEOREVIZIONISMUL MAGHIAR 

În ultimii ani, asistăm la recrudescenţa unui fenomen care, în mod normal, ar fi 

trebuit să-l mai găsim citat doar în cărţile de istorie: neorevizionismul maghiar, cu 

toată cohorta lui de provocări şi ameninţări ce aparţineau, definitiv credeam noi, 

trecutului. Pentru că, revendicările teritoriale, ura interetnică, separatismul şi 

segregarea nu au nimic comun cu respectul diversităţii culturale şi al valorilor 

democratice specifice noilor organiza/ii europene şi euroatlantice din care, 

împreună, români, maghiari, germani şi toate celelalte naţiuni facem parte. lată 

însă că nu este aşa. Ne-o dovedesc şi informaţiile pe care ni le aduce grupajul de 

texte de mai jos, apărut sub titlul „Adevăr integral" În cel mai recent număr al 

cunoscutei reviste BALCANII ŞI EUROPA, Nr. 127/septembrie 2012, pe care-l 

reproducem cu acordul conducerii acestei publicaţii. În comparaţie cu reacţiile 

altor state, politicienii din România nu doar că ignoră, cel puţin deocamdată, 

această ameninţare, dar în unele cazuri chiar par să lase impresia că ţara ar fi un 

„sat fără câini ". (Redac/ia) 

Iredentism„.artistic 

Asociaţia "Tineretul Maghiar Ardelean" (Erdelyi Magyar Ifjak -

EMij a organizat o nouă tabără în România, invitaţii principali fiind membrii 
trupei iredentiste maghiare „Karpatia". 

Formaţia rock care concertează fără probleme în România, a provocat 

controverse cu puţine luni în urmă, când a cântat într-o tabără a extremiştilor 

maghiari organizată în apropiere de Târgul Secuiesc. Atunci solistul s-a adresat 

spectatorilor în mai multe rânduri şi a promovat deschis dezmembrarea teritorială a 

ţării-gazdă prin mesaje de genul "Aici e Ardealul! România e mai încolo!". 
Personaje binecunoscute pentru declaraţiile lor antiromâneşti sunt invitate să ţină 

prelegeri. Printre aceştia se numără Csibi Bama sau liderul Jobbik din Ungaria, 

Vana Gabor. O serie întreagă de organizaţii extremiste maghiare, unele dintre ele 

neînregistrate legal, folosesc acest tip de evenimente pentru a atrage noi militanţi ai 

ideologiei iredentiste maghiare. Trupa, care este interzisă în Slovacia tocmai din 

cauza cântecelor instigatoare, promovează reîntregirea Ungariei Mari, denunţă 

„Tratatul de la Trianon" prin care Ardealul a revenit României după Primul 

Război Mondial şi cheamă maghiarimea la luptă împotriva "asupritori/or". 

"Szekely Sziget " este, de asemenea, o manifestare dedicată exclusiv 

tineretului maghiar şi care are în centrul său ideea anulării Tratatului de la Trianon 

şi refacerea Ungariei Mari. 
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Mesajul politic al mitingului maghiar 

"Dura lex, sed lex"("Legea e dură, dar e lege")! Se pare că acest 
străvechi dicton latinesc nu este priceput de către unii cetăţeni ai ţării noastre. Altfel 

nu poate fi interpretat mitingul 
(organizat recent, n.n.) la care 
au participat mii de maghiari 
drept protest la adresa justiţiei 
din România care, potrivit 
organizatorilor mitingului, a luat 
o decizie care nu le convine. În 
mod evident este vorba despre 
anularea de către Judecătoria 
din Buzău a actului de 
retrocedare a colegiului Szekely 
Miko din Sfăntul Gheorghe 

către parohia reformată din Ardeal şi a condamnat la pedepse cu închisoarea pe 
membrii comisiei de retrocedare. O agitaţie deosebită s-a desfăşurat în timpul 
acestui miting la care au participat maghiari din toate colţurile Transilvaniei, 
precum şi oameni politici veniţi din Ungaria. În mod special s-a evidenţiat grupul 

Consiliului Naţional Secuiesc cu o pancardă imensă pe care scria "Autonomie 

pentru Ţinutul Secuiesc". De o deosebită hărnicie au dat dovadă televiziunile ungare 
EchoTV, HirTV şi Duna TV. Primarul oraşului Sfăntul Gheorghe, Antal Arpad, în 
discursul său s-a lansat în afirmaţii cel puţin riscante: " . . .  membrii comunităţii 

noastre sunt ameninţaţi cu închisoarea şi vor să ne ia drepturile prin metode 
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ilegale . . .  Graniţele -au schimbat însă noi am rămas aici ". La rândul său s-a 
evidenţiat cu un discurs toxic europarlamentarul Tokes Laszlo, care nu a pierdut 
prilejul de a atrage atenţia manifestanţilor, că la aceeaşi oră, la Kosice, în Slovacia 
are loc un protest al comunităţii maghiare împotriva legii care îi privează de 
cetăţenia slovacă pe cei care au dobândit şi cetăţenia maghiară. 

Mai amintim că mitingul s-a încheiat cu intonarea imnurilor Ungariei şi 
al Ţinutului Secuiesc, în timp ce la Budapesta, în faţa Ambasadei României, 
demonstrau câteva sute de persoane sub aceleaşi imperative. 

Ce să ne mai ascundem după plop, obsesia Trianonului şi a "Naţiunii 
Maghiare Reunite" se transformă, tot mai des, în acte reprobabile naţional, care 
aduc vrajbă între ţări vecine şi partenere în NATO şi UE . . . (C.R.) 

\\ 

Oprelişti slovace 
De remarcat poziţia intransigentă, corectă şi europeană în care Slovacia a înţeles 

să rezolve problema neo-revizionismului maghiar intern, care ameninţă siguranţa sa 
naţională. 

Rememorarea acţiunilor statului slovac împotriva neo-revizionismului 
practicat şi inspirat de Ungaria se impune a fi evidenţiată. Măsurile luate de 
Slovacia ne prezintă modul în care această ţară a ştiut să se protejeze. Amintim, în 
acest sens, refuzul autorităţilor slovace de a permite, în august 2009, intrarea în ţară 
a preşedintelui Ungariei, Laszlo Solyom, care dorea să inaugureze o statuie a „Sf. 
Ştefan" în localitatea Komarno, în care trăiesc mulţi etnici maghiari. Refuzul 
Slovaciei a avut o motivare inatacabilă, anume că vizita preconizată coincidea cu 
împlinirea a 4 1  de ani de la invazia trupelor Tratatului de la Varşovia, între care şi 
cele ale Ungariei, în Cehoslovacia. Întrucât Laszlo Solyom nu a vrut să ţină seama 
de anunţul făcut pe căi diplomatice, că „vizita nu este binevenită", acesta a fost oprit 
la graniţa statului slovac, fiind nevoit să se întoarcă şi, mai mult decât atât, a fost 
declarat ,.persona non grata" ! 

Prin decizia lor, autorităţile slovace au preîntâmpinat organizarea, pe 
teritoriu slovac, a unor manifestări cu caracter revizionist, ce urmau să aibă loc cu 
prilejul acestei vizite. Un alt act semnificativ: Slovacia a făcut faţă cu succes 
intenţiei Ungariei de a acorda cetăţenia ungară etnicilor minoritari maghiari de pe 
teritoriul naţional slovac, prin adoptarea, de către Parlamentul ungar, a unei legi în 
acest sens (în luna mai 20 I O). Reacţia a fost una la fel de fermă, neezitantă şi 
perfect legală, prin adoptarea legii care prevede că în acest caz se interzice dubla 
cetăţenie, iar etnicii maghiari care deţin cetăţenia ungară nu pot ocupa funcţii 
publice în Slovacia. Cu atât mai mult cu cât politica Ungariei faţă de Slovacia este 
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una revanşardă, de revizuire a tratatelor de pace de după Primul Război Mondial. 
Semnificativă în această situaţie a fost solidarizarea cu Slovacia a lui Vaclav Klaus, 
preşedintele Cehiei. 

La fel, în baza aceluiaşi principiu al primordialităţii interesului 
naţional, autorităţile slovace au implementat regionalizarea respingând organizarea 
administrativ-teritorială pe criterii etnice şi evitând, astfel, apariţia acelei „mici 
Ungarii" pe teritoriul său, subordonată total intereselor Budapestei (a se vedea şi 
cazul altor state, printre care România, Ucraina, Serbia etc ., în care există o 
minoritate maghiară . . .  ). Deosebit de consecvent în planul contracarării acestor 
acţiuni de amestec în problemele sale interne, iniţiate chiar şi în prezent de Ungaria, 
statul slovac a interzis desfăşurarea pe teritoriul său, la Komarno, în ziua de 27 iunie 
20 1 2, a şedinţei unei comisii a Parlamentului Ungariei. Şi în acest caz, ca şi în 
altele, Ungaria a intenţionat organizarea şedinţei menţionate fără a consulta, în 
prealabil, autorităţile slovace. 

În acest context, se relevă fapul că trupa rock „Karpatia", din Ungaria, 
este interzisă pe teritoriul Slovaciei, datorită mesajelor extremiste cuprinse în 
repertoriul ei. O menţiune reţine atenţia: amintitele măsuri aplicate de Slovacia nu 
au fost criticate de ţări membre ale Uniunii Europene, nefiind considerate nici 
nelegale, nici antidemocrate, nici antieuropene, nici antimaghiare! 

Fie şi la o simplă privire, este evidentă asemănarea izbitoare a modului 
de acţiune practicat de Ungaria în cazul Slovaciei şi al României . Toate situaţiile 
din Slovacia, enumerate mai sus, s-au petrecut, copie la indigo, şi în România. 
Trebuie remarcat, însă, că în timp ce Slovacia a rezolvat ferm, logic, fără ezitare, în 
favoarea sa această situaţie, România a trecut destul de uşor peste acest gen de acte 
incriminante, destul de numeroase, poate că şi dintr-o evaluare greşită a acţiunilor 
de sfidare faţă de ţara noastră. Slovacia dovedeşte Europei şi lumii întregi că, deşi 
este un stat mic ca teritoriu şi populaţie, posedă o splendidă calitate, specifică numai 
statelor puternic consolidate ca democraţii, anume aceea a unei impresionante 
demnităţi naţionale şi, prin aceasta, că este un stat mare. (Balcanii şi Europa) 
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CRIZA UNIUNII EUROPENE ŞI  EXTINDEREA ÎN BALCANI 

I. Consideraţii generale 

În momentul de faţă se poate spune că situaţia din Europa şi în mod deosebit 
criza economică financiară a amânat aderarea statelor nemembre din Balcani în 
Uniunea Europeana. Dacă până în anii trecuţi, obiectivele prioritare ale ţărilor din 
Europa de Sud-Est erau includerea în NATO şi UE, astăzi au rămas aceleaşi, dar cu 
speranţe reduse pentru îndeplinirea în perioada imediat unnătoare. Imaginea plină 
de prosperitate şi siguranţă înfăţişată de UE la începutul acestui secol este puternic 
marcată de situaţia de astăzi. Într-un raport al Băncii Mondiale intitulat 
„Finanţarea dezvoltării mondiale 2009 " ( Global Development Finance 
Report ) se arată că "dintre toate regiunile în curs de dezvoltare, Europa şi Asia 
Centrală au fost lovite cel mai dur de criza mondială economică şi financiară" Criza 
economică s-a dovedit a fi cea mai mare provocare pentru Uniunea Europeană, 
oferind celor interesaţi posibilitatea de a aprecia că " alianţa a început să dea greş ".  
Se configura ideea, că liderii europeni s-au concentrat prea mult pe politicile 
interne, ignorând găsirea măsurilor necesare combaterii crizei la nivel european . 
Grecia se află în faţa falimenentului şi sol icită sprijin financiar comunităţii pentru 
salvare , Italia şi Spania au perspective asemănătoare, restul ţărilor membre UE 
cu excepţii puţine," trăiesc cu grija zilei de mâine". Şi atunci care este 
perspectiva extinderii pentru ţările balcanice ? 

Cu toată îngăduinţa pentru creionarea unui scenariu optimist privind 
integrarea europeană a ţărilor balcanice nemcmbre, tabloul obţinut nu este 
încurajator. Croaţia va adera la UE la 0 1 .07. 20 1 3 , după care o nouă aderare este 
greu de anticipat, Macedonia are statut de ţară candidată din 2005, iar finalizarea 
este legată de condiţia rezolvării disputei cu Grecia privind numele statului. 
Indiferent de si tuaţia din ţară, grecii nu vor renunţa la pretenţiile lor fără garanţii 
internaţionale, Muntenegru a făcut paşi spre aderare, dar se luptă greu cu trecutul, 
Serbia a obţinut un important punct către integrarea europeană în martie 2012 dar 
totul este conectat la problema Kosovo , Bosnia şi Herţegovina au o situaţie mai 
complicată pentru că înainte de aderare au nevoie de un model naţional de stat cu 
adevărat independent şi suveran, desprins de statutul de protectorat din prezent. 

Ori în condiţiile de mai sus, este foarte greu de crezut că problema stabilităţii 
şi siguranţei în regiunea balcanică poate fi atinsă la cotele normalităţii aşteptate de 
locuitorii zonei şi, de ce nu, şi de Europa. 

Raportele Comisiei Europene ( CE ) din ultima perioadă privind 
perspectivele de aderare a statelor balcanice au fost primite fără prea mari iluzii, 
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pentru că se înţeleage tot mai mult că prioritatea UE, în această perioadă tulbure 
economic, nu mai este extinderea. 

Pierre Manent aprecia încă în 2006 într-o lucrare intitulată " Raţiunea 

naţiunilor " că, din punct de vedere al filosofiei politice, criza Uniunii Europene 
"este o criză de fond'', deoarece nu este în măsură să propună un sistem capabil să 
depăşească asemenea momente, mai mult Uniunea Europeană se află în pericol de 
dizolvare geografică pentru că nu-şi defineşte limitele, iar politic situaţia este şi mai 
delicată pentru că guvernarea se "decuplează" de cetăţean în favoarea globalizării. 

În acest context apariţia crizei economice a devenit şi mai delicată iar visul 
unei Europe mari, unite şi puternică economic se indepărtează. Şi asta pentru că au 
apărut mai multe neconcordanţe. În statul membru al UE ,individul este cetăţean, în 
schimb în cadrul Uniunii Europene nu are statut real în ciuda cetăţeniei europene. 
Deşi se bazează pe cedarea unei părţi din suveranitatea naţională, UE nu încearcă 
nici o relaţie (cu excepţia trecerii frontierei) cu cetăţeanul care o compune. 
Democraţia , adică ceea ce ar trebui să creeze condiţiile raportării individului la 
organismul supranaţional, nu există încă. 

Spaţiul balcanic resimte încă gravele frământări din fosta Jugoslavie şi de 
aceea pentru aderarea la UE are nevoie de un sistem bazat pe cel puţin două 
elemente : 

- construirea unui nou cadru instituţional şi juridic compatibil cu o 
societate democratică în contextul înlocuirii instituţiilor vechi cu unele noi; 

- reaş�zarea economică pe elemente modeme, care să permită 
evitarea disfuncţionalităţilor sociale. 
Ori fără un sprijin calificat din partea comunitaţii europene, aceste aspecte 

vor fi greu de realizat şi de durată. 

In prezent, în Balcani, există două gândiri, una care apelează la sentimentele 
naţionaliste şi argumente istorice pentru justificarea greşelilor socio-politice din 
trecut, iar cealaltă doreşte o construcţie socială ruptă de trecut, bazată pe cooperare 
europeană . 

In aceste condiţii percepţia nationalistă la fel ca şi tensiunile etnico
religioase, specifice regiunii, sunt puternic marcate de dificultăţile economice care 
în condiţiile crizei au un teren favorabil de manifestare. 

Persistenţa viziunii naţionaliste este departe de a se limita, mai mult a 
sprij init situaţi i precum cea creată în Serbia după ultimele alegeri . 

Dificultăţile şi contradicţiile economice şi politice din Balcani au creat în 
fostul spaţiu iugoslav stări conflictuale pentru a căror aplanare se mai lucrează . 

Şi asta pentru că alăturarea factorului religios de cel etnic se menţine ca 
motor al disputelor în Balcani, unde confluenţa a adus în acelaşi spaţiu creştinismul 
ortodox şi catolic alături de cel islamic . 
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Conflictul iugoslav a pus în evidenţă o sursă de instabilitate, ca urmare a 
apariţiei curentului fundamentalist islamic organizat în Balcani. Acesta nu numai că 
s-a opus Occidentului dar a devenit şi o ameninţare la adresa securităţii euro
atlantice, obligând instituţiile de securitate europene să monitorizeze atent situaţiile 
create. 

Aceasta este şi explicaţia construirii de către NATO a unor strategii 
adecvate situaţiilor de criză şi prevenirii repetării lor în condiţiile în care era 
necesară sporirea rolului UE în Europa de Sud-Est pentru asigurarea stabilităţii şi 
securităţii economice. 

Evoluţiile după al IV-iea val de extindere au generat şi dezacorduri între 
unii membrii UE ,care au înţeles diferit rolul pe care UE trebuia să-l joace în 
probleme de securitate. Au apărut neînţelegeri între SUA şi principalii lideri 
europeni în privinţa unficări i Europei, dictate în principal de nevoia realizării unui 
parteneriat între cele două părţi, şi nu de competiţie. 

După unii analişti, această situaţie ar favoriza scindarea paradigmei Europa 
Unită în două paradigme antagoniste: Vechea Europă şi Noua Europă. Pericolul 
scindării a dus la adâncirea dezechilibrelor economice şi sociale deja existente între 
Europa Occidentală şi Europa Răsăriteană, formată din fostele state comuniste. 

Criza financiară actuală din Europa a scos la iveală o serie de aspecte cu rol 
destabilizator în politica economică europeană. Percepţia crizei în UE şi procesul 
extinderii au intrat într-o fază primejdioasă în Balcani pentru că imaginile de la 
început carecterizate de bunăstare şi securitate regională au început să fie estompate 
de neputinţa liderilor europeni de a preveni şi soluţiona prompt disfuncţionalităţile 
economice ale Uniunii. 
II. Tendinţe specifice Europei de Sud-Est importante pentru relaţia cu UE. 

Tendinţe geopolitice 

In condiţiile noilor dezvoltări din Europa, precum şi a crizei financiare, 
poziţia strategică a Balcanilor a rămas cu mici nuanţe la fel . 

Criza actuală a plasat însă, ţările aspirante din regiune pe o poziţie de 
aşteptare care nu convine. Singura care a profitat de situaţia economico-financiară 
din UE a fost Turcia, membră NA TO şi aspirantă UE, care şi-a dezvoltat economia 
ce i-a permis revenirea politică în Balcani. In acelaşi timp, Grecia trece prin 
momente politice şi economice contradictorii cu urmări dificil de evaluat . 

Tot în context geopolitic este evidentă tendinţa de cristalizare a influenţei 
SUA în spatiul tampon dintre Rusia şi Gennania cu urmări în ecuaţia socio
economică în zona Balcani - Marea Neagră. 

Tendinţe geoeconomice 

În momentul de faţă, statele balcanice depind de asistenţa economică 
occidentală fără de care nu ar fi posibil procesul de construire a bazei socio
economice necesară unui stat democratic . Obstacolele în calea acestui proces nu 
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sunt de loc uşoare şi pornesc de la mentalităţi vechi, dominate de o democraţie 
firavă . 

Apariţia " armei " energetice folosită din plin de Rusia îndeosebi ofensiva 
companiilor energetice ruse în Balcani de "a cumpara tot ce se poate cumpăra" a 
adus în UE o altă percepţie privind situaţia economică a regiunii 

Un cuvânt de spus în problema energetică este Turcia, care prin proiectele de 
transport al petrolului şi gazelor spre Europa devine un partener important pentru 
bătranul continent. 

Dezvoltarea inegală, din punct de vedere economic, a ţărilor din Balcani a 
devenit în momentul de faţă impedimentul cel mai important al colaborării cu 
Europa. 

Tendinţe geostrategice 

Zona Balcanilor a avut dintotdeuna o valoare geostrategică aparte, fiind 
prezentă aproape continuu pe agenda marilor puteri.Importanţa strategica a spaţiului 
balcanic explică şi prezenţa militară NATO şi americană în această regiune. 

Complexul de securitate din Europa de Sud-Est a trecut după 90 printr-un 
proces deosebit de restucturare militară, economică şi politică care a vizat integrarea 
în structuri regionale, europene şi euro-atlantice, prevenirea, stoparea şi gestionarea 
conflictelor armate şi politice, democratizarea ţărilor acestui spaţiu, dezvoltarea 
economiilor de piaţă şi a societătii. 

Tendinţele geopolitice, geoeconomice şi geostrategice specifice zonei 
balcanice arată complexitatea " tabloului" acestei regiuni care doreşte să fie 
integrată în UE, dar care nu a găsit încă modelul viabil de dezvoltare . 

După aprecierea a o serie de politologi, extinderea în condiţii de criză 
trebuie să rămână pe agenda UE nu numai declarativ, ci şi practic. 

Despre Uniunea Europeană se spunea că este o soluţie economică la o 
posibilă criză politică, mai mult " emisfera politică " a creierului european a fost 
trezită din amorţire de Balcanii de Vest , mai exact de conflictele care s-au derulat 
în ultimul deceniu al sec. XX. Statele balcanice cunosc variantele extinderii care 
pornesc de la planul de introducere a Balcanilor în politica europeană de bună 
vecinătate şi ajung la planul de a avea relaţii speciale cu UE ca în cazul Elveţiei. 
Rămâne o întrebare: este posibil ca datorită crizei, UE să schimbe orientările 
privind extinderea ? Cu siguranţă, evoluţiile următoare crizei vor înfăţişa şi alte 
situaţii . 

Potrivit revistei "Spiegel", Nikcolaus Meyer-Landrut, consilierul 
cancelarului german pentru politica UE, a subliniat în cazul discuţiilor de la 
Bruxelles că este nevoie de un nou tratat până la sfărşitul acestui an care în opinia 
Angelei Merkel ar pregăti drumul pentru acentuarea integrării europeane şi ar crea o 
nouă bază legală pentru UE . Liderul german consideră că tratatele UE îngrădesc 
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politica fiscală comună, iar în politica naţională a statelor membre se poate interveni 
numai cu recomandări. 

În acest moment este clar că îngrijorarea UE privind evoluţiile finaciare şi, 
implicit, cele economice devine tot mai presantă, iar găsirea soluţiilor nu mai poate 
aştepta. 

Există tot mai multe voci pentru crearea unei baze legale care ar da Curţii 
Europene de Justiţie jurisdicţie pentru "monitorizarea bugetelor şi penalizare a 
ţărilor care nu respectă regulile privind deficitul. 

Lipsa unei poziţii comune i-a făcut pe liderii Germaniei şi Franţei, importanţi 
susţinători ai unui nou tratat şi unor reguli financiare drastice, în cadrul UE, să 
avanseze ideea unei platforme comune pentru un nou tratat european între cele 1 7  
state membre ale zonei euro, dacă celelalte nu vor să se alăture. 

Ce se va întampla în perioada următoare este dificil de prezis, pentru că 
pactul fiscal care prevede reguli bugetare comune este deja aprobat de 25 din cele 
27de ţări membre, ratificarea fiind în curs. 

In faţa acestor probleme dificile care stau în faţa UE, în ţările nemembre din 
Balcani apar tot mai multe întrebări care au în vedere poziţia lor viitoare în spaţiul 
european . 

In condiţiile unui nou tratat european şi a unor reguli fiscale cu şanse 
dificile de aplicare în economiile balcanice, şi aşa şubrede, în Balcani se diminuează 
vizibil entuziasmul începutului în ceea ce priveşte integrarea europeană. Relaţiile 
dintre statele balcanice şi UE vor determina ritmul şi succesul creşterii şi 
dezvoltării regiunii, dar cu amprenta că aceasta va depinde mai mult de nevoile UE 

decât de nevoile şi obiectivele naţionale ale statelor balcanice. In faţa acestei 
perspective, statele balcanice au şansa să devină, datorită atributelor lor geografice, 
structurii şi posibilităţilor, periferia superputerilor economice ale Europei. 

Nu este o concluzie definitivă, dar posibilă. 

Ambasador dr. Vasile Leca 
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EVOLUŢII PE CONTINENTUL SUD-AMERICAN 
- Corespondenţă specială din Columbia -

Remaniere guvernamentală 
l .  In seara zilei de 04 septembrie a.c., la Palatul Narino din Bogota, cei 6 

noi miniştri numiţi au depus jurământul de loialitate şi credinţă în faţa 

Preşedintelui Santos. 
Cele mai semnificative schimbări sunt cele de la Ministerul de 

Interne /noul ministru, FERNANDO CARR.Il.,LO fiind un jurist cu recunoaştere 
internaţională/, Finante, Mine şi Energie, Transporturi, Sănătate şi Mediul 
Ambiant, ministere care vor avea sarcina, deloc uşoară, de a pregăti şi prezenta 
legislativului proiecte de legi vizând reforma justiţiei, a sistemului 
carceral, sistemului naţional de pensii şi protecţie socială, a celui de sănătate şi 
asistenţă medicală, precum şi elaborarea unui nou Cod minier şi protecţie a 
mediului înconjurător şi a recunoscutelor parcuri şi rezervaţii naţionale, de floră şi 
faună exotică. 

De asemenea, se aşteaptă noi măsuri de creştere economică, diminuare a 
sărăciei extreme şi numărului de şomeri (cca 2,3 milioane persoane), precum şi 
diversificarea exporturilor, în prezent centrate pe materii prime (petrol, cărbune 
termic, metale preţioase), cafea şi flori.Toate aceste proiecte trebuie iniţiate şi 
finalizate în viitorii 2 ani de mandat prezidenţial al Administraţiei Santos, context 
care îi va favoriza prezentarea candidaturii la alegerile din 20 1 4, pentru un nou 
mandat de exercitare a funcţiei supreme. 

2. Cu prilejul prezentării noului executiv remaniat, Preşedintele Santos a 
confirmat oficial şi iniţierea unor negocieri „exploratorii" cu F ARC, în scopul 
soluţionării paşnice a sângerosului conflict intern. Şeful statului a precizat că, la 
27 august a.c.,  la Havana, urmare reuniunii dintre consilierul prezidenţial pentru 
securitate naţională, Jaramillo şi reprezentanţi ai Secretariatului F ARC, a fost 
elaborată „foaia de parcurs", a negocierilor care, în esenţă, stipulează următoarele: 
- negocierile viitoare se vor desfăşura în 3 etape, Oslo (prima decadă din octombrie 
a.c.), Havana şi, în final, în Columbia; 
- se vor negocia 5 teme principale: accelerarea procesului de împroprietărire, 
dezvoltare a zonelor rurale şi relansare a producţiei agricole, la nivel 
naţional; garanţii pentru exercitarea opoziţiei şi drepturilor politice de către liderii 
gherilei; narcotraficul şi măsuri comune de combatere; drepturile victimelor 
conflictului la despăgubiri, materiale şi morale; încheierea stării de conflict, prin 
depunerea armelor şi integrarea combatanţilor F ARC în societate; 
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- anularea ordinelor de captură, de către forţele armate sau Poliţia Naţională, 

a liderilor F ARC care vor participa la negocieri; 

- delegaţia F ARC va fi asistată de către experţi chilieni şi venezueleni, fără ca 

aceştia să aibă drept la intervenţii sau luări oficiale de cuvânt. 

La toate fazele de discuţii vor fi prezenţi experţi guvernamentali 
norvegieni, cu rol de mediere şi acordare de sprijin material şi logistic. 

Presedintele Santos l-a numit ca negociator şef pe ambasadorul Humberto De La 

Calle, fost vice preşedinte şi ministru de externe, în Administraţii prezidenţiale 

anterioare. 

Concluzionând, şeful statului a precizat, ferm, că „negocierile se vor 
desfăşura în actuala stare de război", din Columbia, ministrul apărării şi 

comandanţii militari superiori, prezenţi la ceremonie, primind oficial, în faţa 

naţiunii, ordinul de „a continua operaţiunile militare, în toate zonele de conflict, fără 

a ceda un pas în faţa gherilei". 

3. Concomitent, autorităţi guvernamentale din Havana, Caracas, Santiago de 
Chile şi Oslo au confirmat iniţierea de discuţii directe cu F ARC, declarând sprijinul 

politico-diplomatic al celor patru state pentru dialogul de pace din Columbia. 

La rândul sau, liderul conducător al FARC, RODRIGO LONDONO 

ECHEVERRY, alias „Timochenko", a făcut o declaraţie publică prin care a salutat 

„momentul începerii unui dialog de pace, serios şi concret", precizând că 

„Secretariatul FARC sprijină, în unanimitate, acest proces ce poate aduce pace şi 

stabilitate atât în Columbia, cât şi în întreaga regiune latino - americană". 

Perspectiva soluţionării unui conflict intern de peste 50 de ani 

Declaraţia oficială făcută de către Preşedintele Santos referitoare la 

definitivarea„foii de parcurs", şi convenirea reuniunii de la Oslo, între delegaţia 

columbiană şi reprezentanţii F ARC a generat, pe plan intern, cât şi la nivel 

internaţional reacţii diverse, atât de sprijin unanim al deciziei autorităţilor de la 

Bogota, cât şi unele rezerve şi critici, îndeosebi din partea grupurilor politice de 

dreapta, reprezentanţi ai marilor industriaşi şi oameni de afaceri columbieni, dar mai 

ales din partea militarilor şi poliţistilor în rezervă sau retragere, grupaţi in Asociaţia 

Cadrelor în Rezervă (ACORE), cu reală influenţă şi contacte strânse cu mediile 

parlamentare, cu politicieni, precum şi cu majoritatea comandanţilor militari aflaţi 

în activitate. 

De menţionat că mulţi membri ai ACORE sunt acţionari cu pondere în 

grupul de fabrici şi unităţile de producţie din industria militară, alţii intrând şi 

activând cu succes în legislativul columbian sau administraţia departamentală şi 

locală. 
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ACORE doreşte „garanţii şi menţiuni exprese", în viitoarele documente ce 

se vor negocia, referitoare la câteva principii de fond, între care: forţele armate 

columbiene nu se vor retrage din zonele de operaţii prezente, inclusiv din cele 

locuite exclusiv de comunităti indigene, reticenţe la prezenţa armatei; nu vor fi 

create „zone libere", pentru gruparea şi demobiliz.area gherilei; operaţiunile militare 

ale forţelor armate vor continua cu aceeaşi ofensivitate, la nivelul întregului 

teritoriu naţional până la „eliberarea sa definitivă şi lichidarea gherilei şi grupărilor 

BACRIM"; urgentarea finalizării legii protecţiei „uniformei militare'', care va 

exonera de răspundere juridică toţi militarii, soldaţi şi ofiteri superiori, ce participă 

la operaţiunile ce se desf'aşoară până la semnarea Acordului de pace. 

Dacă partidele de dreapta (IP. Conservator, P. Iniţiativei Naţionale, precum 

şi o fracţiune din P. Unităţii Sociale - „U") condiţionează sprij inul şi participarea la 

procesul de pace cu „încetarea imediată, unilaterală a focului de către F ARC şi 

demobilizarea urgentă a combatanţilor săi", reprezentanţii sectorului privat din 

industrie, comerţ, agricultură şi sistemul naţional bancar solicită „garanţii ferme şi 

scrise" din partea statului columbian, cât şi a gherilei, că platforma viitoarelor 

formaţiuni politice de extremă stângă nu va cuprinde măsuri de „naţionalizare a 

întregii economii columbiene" şi trecerea la un „socialism de tipul celui din 

Venezuela, Cuba sau Nicaragua" ceea ce ar genera o criză internă acută, cu efecte 

dezastruoase asupra stabilităţii şi perspectivei de dezvoltare politico-economică a 

statului columbian. 

Pentru detensionarea situaţiei apărute pe plan politic intern, cât şi în rândul 

forţelor militare, Preşedintele Santos a negociat recompunerea delegaţiei oficiale 

columbiene, ce ar urma să se deplaseze, în octombrie a.c. la Oslo, sub preşedintia 

ambasadorului Humberto De La Calle Lombana şi a inclus doi reprezentanţi ai 

ACORE, respectiv Gen (r) Enrique Mora, fost comandant al Forţelor Armate 

Columbiene (FAC), un militar cu o conduită ireproşabilă, respect deosebit şi 

influenţă la nivelul tuturor eşaloanelor militare, dar şi cu o poziţie intransigentă faţă 

de FARC, precum şi a Gen (r) Oscar Naranjo, fost comandant al Poliţiei Naţionale, 

cu o lungă experienţă profesională, distins, doi ani la rând, cu titlul de „cel mai bun 

poliţist din lume„ foarte bun cunoscător al gherilei şi BACRIM, din Columbia, cât 

şi din întreaga Americă Latină. 

Cei doi, alături de înaltul consilier prezidenţial pentru securitate internă, 

Sergio Jaramillo, sunt singurii cu drept de intervenţie oficială şi susţinere a 

poziţiilor grupurilor pe care le reprezintă, cu nivel de decizie, la redactarea 

documentelor finale, similar negociatorului-şef, ambasadorul Humberto De La 

Calle. 

De asemenea, s-a acceptat cererea expresă a sectorului privat de a include în 

delegaţia de negociatori pe preşedintele Asociaţiei Naţionale a Industriaşilor 

(ANDI), Carlos Villegas, un economist renumit, cu activitate îndelungată în 
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promovarea şi apărarea intereselor întregului segment privat din economia 

columbiană. Pe de altă parte, ministrul apărării, Juan Carlos Pinzon, noul minstru de 

interne, Fernando Carillo, comandantul Forţelor Armate, Gen Alejandro Navas 

Ramos, precum şi actualul director general al Poliţiei Naţionale, Gen. Jose Roberto 

Leon Riano au prezentat, fiecare, poziţia oficială a conducerii celor două ministere, 

cu atribuţii în domeniul apărării securităţii şi combaterii gherilei, narcotraficului şi 

BACRIM, de „sprij in total" al deciziilor luate de şeful statului vizând iniţierea 

negocierilor de pace cu F ARC şi strategia de lucru". 

La rândul lor, generalii Navas şi Leon Riano au transmis, prin mass-media, 

jurămintele de „loialitate şi acceptare rară echivoc" de către comanda şi militarii 

PARC, precum şi efectivele Poliţiei Naţionale a conceptului Preşedintelui Santos 

vizând ininiţierea şi controlul personal, exclusiv, al evoluţiei dialogului cu F ARC 

pentru soluţionarea paşnică a acestui conflict intern, ce destabilizează şi 

traumatizează Columbia, de peste 50 ani. S-a menţionat, totodată, determinarea 

militarilor şi politistilor de a „continua rară echivoc lupta de combatere a forţelor 

extremiste, narcotraficului şi crimei organizate". 

Cu aceste măsuri, finalizate în cursul primei decade din septembrie ac, 

Administraţia Santos a încheiat practic pregătirile vizând iniţierea primei faze a 

negocierilor de pace, măsuri care au şi menirea să clarifice, să explice şi să ceară 

sprij inul opiniei publice, liderilor parlamentari şi politici, comandanţilor militari, 

soldaţilor şi politiştilor, mass-media locală şi internaţională în derularea şi 

finalizarea acestui ambiţios şi important proces politic, de interes maxim pentru 

întreaga societate columbiană. 

Reacţia cercurilor menţionate este, în general, pozitivă, primele anchete de 

opinie, realizate la începutul lunii septembrie ac, indicând o creştere a procentului 

favorabil, de sprij in pentru strategia Preşedintelui Santos cu până la 60-70 %, 

recuperând astfel reculul înregistrat în lunile iunie-august ac, când gradul de 

încredere şi aprobare nu depăşea 45 %. 

La rândul său, Preşedintele Republicii Chile, S. Pineda 1-a mandatat pe 

consilierul prezidenţial, ambasadorul Milenko Skoknic, de a fi reprezentantul oficial 

al guvernului la viitoarele negocieri de pace, dintre autorităţile columbiene şi 

FARC. 

Se asteaptă şi desemnarea de către Presedintele H. Chavez a 

reprezentantului similar venezuelan, care, alături de Skoknic vor asista 

reprezentanţii F ARC. Se estimează că acest mandat ar putea fi acordat actualului 

ministru de externe, Nicolas Maduro. 

Preşedintele Chavez a declarat în mai multe rânduri că, dacă guvernele 

Columbiei, Cubei sau Norvegiei îi vor solicita oficial sprijinul, este gata „oricând 

să participe personal la discuţiile de pace, inclusiv să găzduiască diverse reuniuni la 
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Caracas cu scopul de a impulsiona avansarea discuţiilor şi semnarea Acordului de 
pace, cât mai urgent posibil". 

Analişti politici apreciază că oferta lui Chavez are, mai mult, motivaţii 
electorale, în contextul campaniei pentru alegerile prezidenţiale, din octombrie a.c., 
o asemenea formulă putând fi analizată doar în ipoteza câştigarii viitorului scrutin 
de către actualul şef al statului venezuelean. 
Deocamdată, SUA sunt prudente faţă de o prezenţă directă a preşedinţilor Chavez 

sau Castro la negocieri, aceasta fiind şi una dintre condiţiile pe care le-a pus 
Washington-ul pentru a-şi da acceptul şi sprij inul pentru dialogul de pace cu FARC. 

În acelaşi timp, Secretariatul F ARC, prin vocea liderului „maxim„ Rodrigo 
Londono Echeverri Timoleon Jimenez, alias „Timochenko" a comunicat hotărârea 
luată de a-i numi pe Ivan Marques si Jesus Santrich, ca şefi ai delegaţiei ce va 
reprezenta gruparea la viitoarele întâlniri, de la Oslo şi Havana. De asemenea, el a 
precizat că „decizia în ceea ce priveşte data încetării focului de către F ARC ar urma 
să fie negociată la Oslo, cu reprezentanţii guvernului columbian, alături de alte 
solicitări". 

Virgiliu Faur 
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Continuăm, după cum am promis în numărul precedent al revistei, discu/ia 

cu domnul coL(r) "RADU VICTOR " care va prezenta cititorilor câteva aspecte, 

episoade sau întâmplări mai deosebite ale activităţii sale pe linia "muncii de 

partid" din primii ani ai instaurării orânduirii socialiste, precum şi câteva din 

"cazurile" specifice lucrate ca ofiţer de informaţii externe, despre care a amintit în 

trecere în intervenţia sa anterioară. Nu vom insista prea des cu întrebări, lăsându-l 

pe interlocutor să-şi dezvăluie farmecul amintirilor, izvorâte dintr-o memorie 

prodigioasă şi relatate uneori chiar cu năduf. 

LUPTA PENTRU PUTERE, FRICŢIUNILE, ERAU LA FEL DE 
ASCUŢITE ŞI ATUNCI CA ŞI ACUM ... 

Întrebare: Domnule colonel, aţi fost activist salariat al Partidului Comunist 

Român şi, din câte înţeleg, v-aţi ocupat, cu precădere, de "munca de cadre", atât cu 

referire la cadrele de partid cât şi la M.A.I si, mai târziu, în comerţul exterior. O 

muncă foarte importantă, în contextul primirilor masive în partid la vremea 

respectivă, cât şi, ceva mai târziu, în legătură cu verificările/epurările care au avut 

loc în preajma anilor '50.Ce v-ar face plăcere să relataţi cititorilor noştri, atât mai 

vârstnici, cât şi, mai cu seamă, mai tineri despre "atmosfera de partid" a epocii? 

Răspuns: De 62 de ani, nimeni n-a mai organizat cu mine o convorbire în 

care să-mi prezint viaţa şi activitatea de la început, aşa că vă mulţumesc pentru 

această invitaţie. De fapt, pe unde am fost, în toţi aceşti ani, luat, mutat, transferat, 

am fost bine cunoscut din dosar. Viaţa mea a fost foarte complexă şi diversă, în 

primul rând a fost schimbată radical de vremuri, aşa cum spune cronicarul Miron 

Costin. Majoritatea contemporanilor mei, iar eu în primul rând cu ei, ne-am supus 

vremurilor, nu am putut să le stăpânim noi. Aceasta a fost o caracteristică principală 

a vieţii mele. Eu, viaţa mea, cursul vieţii mele au însă şi nişte particularităţi proprii, 

am avut în decursul vieţii multe schimbări în evoluţie, am avut ascensiuni, scăpări, 

retrogradări, schimbări de direcţie. Am suferit în decursul vieţii patru lovituri 

puternice pe linia activităţii politice şi profesionale, iar pe a cincea am suferit-o 

împreună cu cei care au fost trădaţi de către generalul Mihai Pacepa. Am mai avut şi 

două lovituri în viaţa personală destul de puternice. M-am condus, în general, în 

viaţă, după nişte înţelepciuni vechi care mie mi-au plăcut. Eu am studiat vechile 

înţelepciuni antice şi de mai târziu şi am avut şi sfetnici buni, bunicii şi părinţii mei. 

Mai ţin minte, spre exemplu, că bunica mea îmi spunea când mă vedea că ling 

mestecăul după ce terminam de mestecat mămăliga: "nu mai linge, mamă, că vei 

avea parte în via/ă de multe învinuiri nedrepte". Am aflat pe urmă că şi 

Shakespeare spunea că nevinovaţii nu sunt feriţi de trăsnete, am reţinut şi gândit 

mult şi asupra unei înţelepciuni vechi conform căreia deseori oamenii pentru 
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oameni sunt lupi şi m-am convins că acest fapt se întâmplă în orice regim social şi 

în orice conditii de viată. Însă eu am fost, într-adevăr, o trestie slabă, aşa cum 

spunea Pascal, dar am mers înainte în viată, ştiind că viaţa întreagă este o luptă şi 

considerând că unii, unele persoane care au lovit în mine vor plăti pentru păcatele 

lor, încă aici pe pământ. Cauzele principale, după mine, pentru că acum la bătrânete 

mi-am tăcut o analiză profundă a întregii vieti, au fost câteva. 1 7  ani de muncă de 

cadre, activitate care este mai specială, se lucrează cu oamenii, sunt manevraţi 

oamenii, promovaţi, mişcaţi, eliberaţi din funcţii, licenţiaţi, sunt condiţii, posibilităţi 

de a face şi greşeli şi nu exclud că eu însumi am tăcut greşeli. Au fost însă şi 

nemulţumiri, de exemplu, am început activitatea de cadre în 1 946, la 1 6  ani, prin 

numirea ca şef al biroului care elibera carnetele de partid în sectorul II Negru B. Am 

completat şi eliberat în 2 ani de zile aproape 1 4.000 de camete de partid. Eu 

primeam de la secţia organizatorică a sectorului listele cu cei cărora urma să le fie 

întocmite camete, apoi le restituiam instructorilor care le înmânau, . în adunări 

festive, celor îndreptăţiţi. 

Dar vedeţi, după doi ani, activitatea de eliberare a cametelor s-a suspendat 

pentru că a început atunci, în 1 948, marea operaţiune a verificării membrilor de 

partid, ocazie cu care, din 700.000 de membri, au fost îndepărtaţi 1 70.000 şi au 

rămas şi în sectorul II mulţi cărora nu li s-au eliberat cametele de partid şi ei, 

evident, şi-au exprimat nemulţumirea faţă de mine, cei mai mulţi din circumscripţii, 

unde se dădeau mai greu camete pentru că erau mulţi evrei care în aceea perioadă 

plecau în Palestina, dar nu cum s-a spus că ar fi fost izgoniţi de guvernul român, ci 

spuneau ei cu glas tare: "Tovarăşa Ana a făcut apel la noi să mergem să pregătim 

statul nostru", care, de altfel, s-a înfiinţat în mai 1 948. Au plecat cu entuziasm, 

mulţi au luat cu ei şi cametele de partid, ceea ce nu era permis. Deci, aceasta a fost 

prima nemulţumire din munca de cadre. Tot atunci, în iunie 1 948, am fost cuprins 

într-un colectiv restrâns condus de Fucs Beriş, şeful secţiei, cu care am muncit vreo 

1 O zile, zi şi noapte, dormeam câte puţin pe nişte bănci, la sediul de sector,. pentru a 

selecţiona directorii care urmau a fi numiţi la fabricile şi firmele naţionalizate. 

Habar nu aveam de aceasta, nouă ni s-au dat nişte dosare să alegem, nu ştiam pentru 

ce alegeam. În dimineaţa zilei naţionalizării am fost din nou convocaţi şi, în 

prezenţa membrilor Biroului de sector şi a instructorilor, ni s-a citit lista 

întreprinderilor naţionalizate, cerându-ni-se să spunem care din cei verificaţi pe 

dosare ar fi potrivit într-un loc sau altul. În acest context, mulţi membri de partid din 

circumscripţii şi, o spun răspicat, erau mulţi evrei, care aflaseră că se dau funcţii 

bune, s-au îngrămădit la sector ca să ceară aceste funcţii şi, nu ştiu cum, dar 

depăşindu-mi atribuţiile, nu am putut să tac şi unuia care mi-a zis: "Tovarăşe, dar 

daţi-mi şi mie un post, că n-am servici de luni de zile", eu i-am spus: "Tovarăşe, aici 

nu se dau posturi, locuri de muncă se dau la Oficiul braţelor de muncă, de vizavi, in 
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strada Calomfirescu". Asta a tăcut-o pe o "tovarăşă" aşa, mai ambiţioasă, pe 
numele ei Eva Hirsch, care mă simpatiza de altfel, să mă cheme spre seară şi să-mi 
atragă atenţia: "Tovarăşe, dumneata ai avut o manifestare antisemită, cum ai putut 

să trimiţi tovarăşii activişti din circumscripţie la "braţele de muncă? " O să revin 
mai târziu asupra acestei "tovarăşe". Seara târziu, când plecaseră mai toţi activiştii, 
am trecut - ca de obicei - pe la şeful secţiei, Fucs Beriş, să-l întreb dacă mai are 
ceva cu mine, dacă pot pleca şi eu. Mi-a zis: "Stai, că merg şi eu". Am ieşit amândoi 
din sediu şi după un scurt traseu comun ne-am luat la revedere prin strângere de 
mână. Nici atunci şi nici altă dată (am rămas prieten cu el încă mulţi ani după ce ne
am despărţit de la sector), Fucs nu mi-a făcut nicio aluzie la acea întâmplare. A 
doua zi Eva a chemat-o pe Ghizela Wass, care răspundea de sector din partea CC şi 
m-a pus şi în faţa ei. I-am spus că eu nici nu ştiam ce înseamnă cuvântul 
antisemitism. Majoritatea celor de la sectorul de partid erau evrei. La secţia de cadre 
unde lucram, din vreo 25 de oameni doar doi sau trei erau români, inclusiv 
colaboratoarea mea din biroul de camete era evreică. Lucra acolo soţia fostului 
secretar Foriş, mazilit în aprilie 1 944 şi apoi ucis de Pintilie, după 23 august, fără 
nicio judecată, fără nimic. Era acolo Maria David, soţia eroului clasei muncitoare 

Constantin David. Tot colegă cu mine a fost Cecilia Ioniţă, care atunci se căsătorise 
cu maiorul Ion Ioniţă, devenit ulterior ministru. Cu câteva luni înainte, ni s-a cerut 
să aducem noi activişti la sector, eu am adus doi, de la Apaca, croitori, Gravelman şi 
Vacs. Primul a plecat ulterior în Israel, dar Vacs şi-a schimbat numele în Voinea şi 
în 1 980 încă lucra la CC. 

Deci, cum puteam eu să am tendinţe antisemite în astfel de context? Ghizela 
Vass a văzut că nu este nimic deosebit, dar Eva Hirsch a spus că eu trebuie să merg 
la o şcoală de partid pentru că se crede că am nivel politic slab. Şi am mers la 
Şcoala medie de partid, trei luni, cu frecvenţă la vila Negroponte, în Floreasca şi cu 
salariul plătit de sector. Am terminat pe locul 2, poate terminam pe locul l ,  dar 
directoarea, una Dida Scutaru, de care nu auzisem niciodată, ne-a recomandat la 
toţi, eu fiind considerat printre primii, să ne alegem câte o temă de lucrare de sfărşit 
de curs. Toţi şi-au ales teme despre activitatea de partid, despre PCUS etc., eu am 
ales "l.L. Caragiale - 1907 din primăvară până în toamnă". Am dezvoltat o 
expunere pe această temă. În sfărşit am fost clasat al doilea, cel care terminase pe 
locul 1 era inginerul agronom Nicolae, care a fost ministrul Agriculturii după 
decembrie 1 989. După terminarea şcolii n-am mai fost repartizat în activitatea de 
partid ci la tineret, adică un fel de retrogradare, la Organizaţia Tineretului Progresist 
a Capitalei. M-am prezentat, iar primul secretar, Dumitrescu, parcă nu ştia ce să 
facă, unde să mă numească. Pleca într-un control pe şantiere şi mi-a zis că până la 
înapoiere s-o ajut în nişte treburi pe Filipaş Cornelia de la cadre. Am rămas cu 
Filipaş, triam nişte dosare personale ale activiştilor Tineretului Progresist. A venit 7 
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noiembrie şi Filipaş m-a luat cu ea la şedinţa festivă de la CC al Tineretului 

Progresist, unde a conferenţiat Silviu Brucan. 

M-a întâlnit în sala de conferinţă şeful secţiei cadre de la CC al Tineretului 

Progresist, Predulea, care mă cunoştea mai mult din auzite. M-a întrebat unde lucrez 

şi m-a rugat ca după terminarea festivităţii să trec pe la el pe la birou. Am trecut, m

a întrebat dacă sunt de acord să preiau conducerea secţiei de cadre a Centralei pe 

ţară a UAER (Uniunea Asociaţiilor Elevilor din România), explicându-mi misiunea 

importantă ce o aveam de îndeplinit. Făceam parte din Biroul Conducerii UAER şi 

împreună cu ceilalţi membri ai Biroului trebuia să selecţionăm şi să propunem CC 

al Tineretului Progresist elevi (activişti UAER) care să participe la Congresul de 

constituire a UTM din martie 1949 şi eventual să fie aleşi în diferite organe de 

conducere ale UTM. Eram salariat al CC al Tineretului Progresist şi luam masa la 

cantina respectivă. 

Am lucrat două luni la UAER conducând o secţie de cadre - constituită 

înainte de a merge eu acolo - compusă din 14 fete (2 salariate şi 12 voluntare), 

eleve în ultimii ani ori chiar absolvente de liceu. 

La începutul lunii ianuarie 1 949, preşedintele UAER, inginerul Petre 

Gheorghe, m-a invitat la el în birou şi mi-a zis : "Tovarăşa Lenuţa Tudorachc, 

membră a CC şi adjuncta secţiei organizatorice a CC, care mă cunoaşte - a lucrat în 

ilegalitate cu tatăl meu - m-a rugat să-i propun pe cel mai dezgheţat activist al 

UAER (în afară de mine, a accentuat el râzând) care să provină din mediul 

muncitoresc. Şi te-am propus pe dumneata". I-am mulţumit şi am plecat la CC la 

Lenuţa Tudorache. Acesta a purtat o discuţie cu mine, având (după câte mi-am dat 

seama) dosarul meu de partid pe biroul ei. 

M-a întrebat despre multe aspecte din viaţa mea între care şi cum a fost cu 

manifestarea antisemită de la Sectorul II Negru. I-am răspuns ceea ce îi spusesem şi 

Ghizelei Vass. Lenuţa Tudorache mi-a zis că trebuie să uit acel episod, a fost o 

prostie din partea Evei Hirsch, care mi-a mai agăţat şi un bileţel la dosar, ca, după 

şcoala de partid, să lucrez o vreme în organizaţii de masă. 

Aşa am ajuns, la 22 de ani, la CC în funcţia de şef al secretariatului tehnic 

al Comisiei de verificare a cadrelor de conducere din activul Comitetului Central, 

comisie condusă de Ion Vincze, pe atunci şi ministru al Silviculturii, vicepreşedinte 

fiind chiar Lenuţa Tudorache. Printre membrii comisiei era şi Mihai Gavriliuc care, 

după ani, a ajuns şeful Direcţiei de spionaj .  Acolo, din nou, activităţi de verificare. 

Am fost bine apreciat, am fost decorat cu Ordinul Muncii, în primul lot pe ţară, 

fiind prima decoraţie creată de regimul socialist. Mi-a fost înmânată de Gheorghe 

Apostol, a dat mâna cu mine atunci şi Mihail Sadoveanu, în calitate de 

vicepreşedinte al Consiliului de Stat. 
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După aceea, s-a format o comisie la CC care să verifice cadrele de 

conducere din organizaţiile de masă UTM, Cooperaţie, Frontul Plugarilor, mai puţin 

sindicatele. Am stârnit, desigur, mici nemulţumiri, am lucrat conform normelor, nu 

de capul meu. De exemplu, am semnat referatele lui Petre Lupu, Fazekaş, Zaharia 

Stancu, Mihai Roller şi mai mulţi alţii, unii nemulţumiţi, l-am exclus atunci pe 

secretarul organizaţiei UTM, Pavel Lala, un fost muncitor la Sibiu, fusese legionar. 

Am indicat scoaterea din activ şi repartizarea în "munca de jos", de fapt, muncă 

administrativă, a lui Paul Cornea, unul din promotorii proletcultismului şi al 

scoaterii din istoria l iteraturii a marilor scriitori români, a lui Titus Şiperco, care m-a 

găsit ulterior la unul din posturile din străinătate şi mi-a zis că i-am făcut un bine că 

l-am scos, el ajungând preşedintele Comitetului Olimpic al României şi unul din 

membrii importanţi ai Organismului Olimpic Internaţional. Că a venit vorba de Paul 

Cornea, văd că şi fiul său, Andrei Cornea, astăzi tot pe linia tatălui său merge, adică 

a excluderii, a "executării" unor intelectuali din cultura română. 

Au fost şi alţii: Ion Mihăileanu, care, după aceea, a ajuns redactor-şef la 

Contemporanul. M-am întâlnit cu el la mare mai târziu, ne-am găsit prin copiii 

noştri care se jucau în nisip pe plajă şi mi-a zis şi el că am făcut bine că l-am scos de 

la UTM, că-i mai bine la ziar. Băiatul lui este acel Mihăileanu, cineastul francez de 

origine română. Deci, alte nemulţumiri şi alţi nemulţumiţi în aceşti ani 1 949-1 950, 

când am lucrat la CC. 

Au fost 1 7 ani de muncă de cadre ce au stârnit nemulţumiri care, uneori, s

au răzbunat. Sigur că acţiunea de verificare de cadre de partid a fost cea mai 

importantă şi a schimbat complet viaţa mea. După cum am mai spus, cea mai 

specială a fost a generalului Doicaru, fostul şef al spionajului, ivită datorită unei 

note descoperite în arhivă. Am făcut verificarea din ordinul ministrului, stând câteva 

săptămâni la Focşani, la Braşov, la Iaşi, împreună cu şeful Serviciului Legionari, în 

1957. Deci o altă acţiune de verificare. Eram la MAI şeful serviciului nr. 1 cadre de 

securitate, mă ocupam de Securitate, centrală şi regională. O perioadă fusese 

înfiinţat un serviciu nou pentru judeţe, al cărui şef a fost numit adjunctul meu, State, 

ulterior devenit general, şeful Miliţiei. Dar, el fiind trimis la Miliţie, din nou mi s-a 

dat mie acest serviciu. În mare măsură am avut răspunderea marii reduceri de 

efective ale Securităţii din 1 956, reduceri masive, iarăşi mulţi nemulţumiţi . Criteriul 

principal erau rezultatele în muncă. Comandanţii propuneau, sigur că discutam 

împreună, dar ei aveau cuvântul esenţial, pentru că ei ştiau cum muncesc oamenii. 

Pe urmă, la Comerţ Exterior se implementa legea privind studiile cadrelor de 

conducere, deci perioada 1 960-1 963, când s-a făcut cea mai mare înlocuire de 

cadre, în niciun alt minister nu s-a făcut aşa o reformă. La vremea respectivă erau în 

Comerţul Exterior foarte mulţi foşti negustori, predominau evreii. Tot pe seama mea 

au rămas toate pentru că toţi îşi băgau capul în nisip, inclusiv Gogu Rădulescu, 

ministru. Deci, această parte a vieţii mele, a carierei mele, a fost marcată de munca 
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de cadre. A doua latură, eu am fost cel puţin 20 de ani secretar de partid de 

organizaţie de bază şi membru în Comitetul de Partid şi la MAI şi la MCE. De 

asemenea, la cele două posturi externe, am fost şi acolo secretar de partid, pentru că 

m-a impus Ghizela Vass, şefa Secţiei Internaţionale de la CC, ·ceea ce stârnea o 

anumită invidie şi, sigur, nemulţumiri. 

O altă trăsătură a activităţii mele este că, întotdeauna am avut opinia mea 

personală, ceea ce a mai deranjat. Spre exemplu, când am fost numit la MCE, 

intram în nomenclatura CC şi nu mi se aproba numirea pentru că nu aveam Şcoala 

de Partid "Ştefan Gheorghiu", fiind abia în anul IV la Facultatea de Drept. Ghizela 

Vass m-a chemat şi mi-a spus că nu voi fi confirmat de secţia de cadre, soluţia este 

înscrierea la "Ştefan Gheorghiu". Nu voiam să renunţ la Drept, dar a trebuit să fac şi 

Şcoala de partid, spun asta chiar dacă mă repet. Acolo am avut o dată, la Istorie, un 

capitol unde am omis ceva, n-am menţionat că Armand Călinescu a fost un mare 

democrat. Profesorul era Ţecu (Ţecov) unul din fraţi, pe cel mare îl verificasem eu, 

ajuns pe urmă general, comandantul apărării pe ţară, altul a ajuns la DIE, la Cifru. 

Mi-a dat nota 7, dar la partea politică a istoriei mi-a dat 10 .  La terminarea şcolii de 

partid s-au dat spre alegere lucrările de diplomă. Pe atunci nu era Academie, se 

numea "Şcoala Superioară de Partid", dar s-au introdus discipline de cultură 

generală: Istorie, Limba şi literatura română, Logica, Tehnici economice. Şi eu mi

am ales singura temă de literatură: "Tudor Arghezi, de la Cuvinte potrivite la 

Cântare omului". Leonte Răutu era rector atunci şi erau acolo mulţi din cei care 

fuseseră alături de Sorin Toma, când l-a "prăbuşit" pe Arghezi, a vrut să-l 

desfiinţeze. De ce mi-am ales tema? Pentru că în timpul războiului citisem "Bilete 

de papagal", ziarul ăla mic al lui Arghezi şi, în drumul meu de acasă la fabrică, 

treceam zilnic pe lângă casa lui Arghezi de la Mărţişor şi îl vedeam îngrij ind pomii, 

jucându-se cu câinii şi am căpătat aşa, o anumită atracţie. Deci, o opinie proprie 

care a supărat pe unii. Şi când am ajuns la MAI, eram secretar de partid, aveam 

indicaţie să facem din când în când expuneri pe teme culturale, se trecuse la astfel 

de lucruri după ce venise Drăghici, pentru că înainte nu se făcea nimic, totul se 

învârtea în jurul articolelor de fond din Scânteia, semnate, în primul rând, de Silviu 

Brucan. La un moment dat, am văzut în ziar un articol despre Beethoven, iar eu i

am spus lui Pleşiţă, care era secretar-adjunct cu propaganda. Mi-a răspuns: Ce avem 
noi cu Beethoven? Şi m-am încăpăţânat, m-am pregătit şi am ţinut eu o asemenea 

expunere, atât cât am putut, ştiam eu câte ceva despre compozitor. Unii căscau la 

expunere, dar cei de la Învăţământ printre care şi viitorul general Vlad, alţii cu 

studii serioase au apreciat expunerea. Pleşiţă iarăşi m-a apostrofat că m-am 

încăpăţânat cu chestii d-astea. Deci, cam aşa este cu opiniile personale. 

Pe urmă, am stârnit invidie şi prin faptul că unde am fost pus am avut în 

general rezultate bune, chiar dacă am luat-o mereu de la început: faptul că am fost 
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singurul propus deputat, sau faptul că în Direcţia de cadre am primit pentru prima şi 

singura dată cadou un ceas, în afară de primă, căci la MAI se obişnuiau numai 

prime în bani. Am păstrat ceasul acela vreo 25 de ani. Sau faptul că şeful Direcţiei, 

colonelul Bălteanu Mihai, care era bolnav, de câte ori avea invitaţii oficiale, la loc 

de onoare, pe mine mă trimitea. Toate acestea stârneau invidii. La MCE, Gogu 

Rădulescu, cu toate hachiţele lui, mă aprecia. Când a apărut un HCM cu înfiinţarea 

Colegiilor de conducere, ca organe colective, m-a inclus şi pe mine chiar în primul 

colegiu de acest fel, alături de cei patru adjuncţi, vreo doi directori generali şi 

preşedintele Camerei de Comerţ. Decizia a apărut în Monitorul Oficial. M-a propus 

şi m-a anunţat personal şi în Colegiu că voi fi ministru adjunct, în locul lui Nae 

Anghel care depusese dosarul de pensie şi care, la ordinul lui Gogu, a început să-mi 

predea munca. În acestă situaţie mă aflam atunci când am fost scos de acolo. 

Am fost invidiat şi uneori chiar urât pentru că am avut totuşi nişte relaţii 

sus-puse, nu-i vina mea, le-am avut degeaba, nimeni nu m-a ajutat cu ceva. Când 

mi-am făcut şi eu rost de vreo casă mai bună, nu m-a ajutat nimeni, nici măcar 

primarul general Popa Dumitru, cu care am fost coleg în fabrică, nici generalul 

Dănescu cu care eram consătean, am făcut împreună şcoala primară, nici alţii cum 

erau de exemplu: Gheorghe Dumitrache, prim-secretar la Braşov, membru în 

Comitetul Executiv, tot coleg de fabrică; Paul Sfetcu, unul din cei mai buni prieteni 

ai mei, care a fost din 1 949 până la moartea lui Gheorghiu -Dej, şeful lui de cabinet. 

Prin 1 949-1 950 plecam împreună seara pe la 1 0- 1 1 ,  cu tramvaiul şi ne duceam 

fiecare la casa lui, eu într-o cameră în care ploua, în Cotroceni, iar el la părinţi în 

Rahova. Asemenea situaţii nu au mai fost nici înainte, nici după aceea, nici acum. 

Avea o maşină de serviciu la dispoziţie, o Volga, dar trimitea cu ea 

stenodactilografa, bufetiera, curierul care stăteau cu el la serviciu până târziu. Noi 

luam tramvaiul 20 de la capăt şi mergeam acasă. Deci, aceste relaţii care niciodată 

nu m-au ajutat cu nimic, au stârnit invidie, mai ales la noi la DIE. 

În sfârşit, am avut trei profesii în viaţă, una de ajustor mecanic în timpul 

războiului, în fabrică la Timpuri Noi, de altfel acolo am lucrat trei fraţi, iar în timpul 

războiului şi o soră. A doua profesie a fost "lucrător de cadre", în activitatea de 

Partid şi ca ofiţer, 1 7  ani, iar a treia cea de ofiţer de informaţii externe. Repet, nici 

una din aceste profesii n-am dorit-o, eu doream să ajung învăţător la ţară, să-mi fac 

gospodărie, familie. Fusesem 7 ani şef de clasă, în anii războiului rămăsese o 

singură învăţătoare la 7 clase de elevi, eu eram un fel de ajutor de învăţător, 

îndrăgisem această meserie. Până la urmă şi pe celelalte trei le-am îndrăgit şi nu-mi 

pare rău. 

Mai ales activitatea de informaţii externe pe care am început-o la vârsta de 

36 de ani, fără să cunosc vreo limbă străină, numai că atunci când începusem să o 

cunosc bine şi să o îndrăgesc am fost eliberat. 
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Dar am promis că revin la Eva Hirsch. 
Era adjuncta şefului Secţiei de cadre a Biroului PCR de la sectorul II Negru 

pe tot timpul cât eu am lucrat în acea secţie, respectiv septembrie 1 946 - iulie 1 948. 

Era o femeie tânără, dar mai în vârstă decât mine cu 5-6 ani, frumoasă şi foarte 

elegantă, inteligentă, activă, îndrăzneaţă, cu multe relaţii la conducerea partidului. 

Eu nu-i eram subordonat, de mine, ca şef al Biroului Carnete de Partid, se 

ocupa în mod direct şeful Secţiei, Fucs Beriş. 

De cum m-a văzut angajat la sector, Eva Hirsch m-a apreciat public, zicea: 

"Ce băiat frumos, trebuie să-l căsătorim la noi". Ea era căsătorită, i-am cunoscut 

soţul, era mai în vârstă şi destul de grăsuţ. În mod concret, Eva nu a insistat în cei 

doi ani precum unele "peţitoare" din sector să mă căsătoresc, cu una ori alta din 

fetele de acolo. De câte ori mă întâlnea, Eva îmi zâmbea, mă lua de mână şi îmi 

tăcea complimente. 

În primăvara anului 1 947 ori 1 948, a venit într-o dimineaţă la mine în birou 

zicându-mi că mă roagă s-o ajut într-o problemă. Mi-a spus că avea aprobarea 

şefului de secţie să mă roage pe mine să merg până la domiciliul Lenuţei Petrescu, 
să primesc de la dânsa un material scris. Nu ştiam cine e Lenuţa Petrescu. Am mers 

pe jos la acel domiciliu, era în apropiere, am aşteptat-o pe Lenuţa să scrie o 

recomandare de primire în PCR. Era vorba de fratele tatălui viitorului preşedinte al 

României postceauşiste, Ion Iliescu pe care a semnat-o cu numele Elena Petrescu 

Ceauşescu. Deci, fusesem acasă la Nicolae Ceauşescu. N-am înţeles de ce tocmai pe 

mine mă trimisese, Eva Hirsch avea cel puţin 20-25 de subalterni, care îi puteau 

îndeplini acea misiune. Nu am văzut decât un apartament de la etajul 8 sau 9 al 

unui bloc din Bulevardul Carol şi o tânără femeie gravidă care, până ce a terminat 

de scris, m-a servit cu câţiva biscuiţi şi un pahar cu apă. 

După ce am aflat că Eva Hirsch îmi agăţase o tinichea de coadă cu acel 

bileţel, am căutat-o să o rog să revină şi să trimită pentru dosarul meu o referinţă 

corespunzătoare. Eram sigur că o voi convinge să facă acest lucru. Săvârşise fapta 

respectivă într-o stare de oboseală şi nervozitate, lucrase şi ea la sector toată 

noaptea. Poate fusese şi o ambiţie, un orgoliu. Cred şi acum că Eva Hirsch mă 

simpatiza şi ţinea la mine, nu m-ar fi lăsat în activităţi mărginaşe. N-am găsit-o însă, 

mi s-a spus că era bolnavă, internată în spital. Nu după multă vreme am aflat că a 

decedat urmare a unei leucemii .  Mi-a părut foarte rău de ea, şi eu o simpatizasem. 

Nu trăise să atingă măcar vârsta de 30 de ani .  

Întrebare: Iată, domnule colonel, că se adevereşte zicala că "omul sfinţeşte 

locul", vreau să spun că sloganul vremii "Cadrele hotărăsc totul", deşi luat din 

ideologia bolşevică, nu era ceva ce nu avea corespondent în realitate. Dar, să trecem 

la nişte lucruri care au mai puţină legătură cu "munca de partid", respectiv nişte 

acţiuni specifice de spionaj la care aţi participat. 
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Răspuns: Cu mare plăcere, dar mai întâi aş vrea să fac unele precizări 

detalieri în legătură cu "complotul" împotriva lui Gogu Rădulescu, pentru că 

reprezintă pentru mine un moment care m-a marcat atunci şi chiar mai târziu. 

Precizez că n-am fost şi nu sunt antisemit, aţi văzut că s-a lansat în legătură cu mine 

acest "păcat" şi în cazul Hirsch, despre care tocmai am vorbit, dar şi în postura de 

director de cadre la MCE, când, în aplicarea legii privind studiile cadrelor de 

conducere, am fost etichetat cu acest "calificativ" chiar de medii din străinătate. Dar 

nu despre asta vreau să relatez acum, chiar cu riscul de a mă repeta, ci despre ceea 

ce înseamnă "atmosfera tovărăşească", aşa cum rezultă ea din acest aşa-numit 

"complot". 

La începutul anului 1 963 în MCE domnea o atmosferă mai plăcută ca de 

obicei. Trecuse aproape un an de când se încheiase acţiunea de înlocuire a multor 

cadre de conducere care nu aveau studiile cerute de noua lege. Anul 1 962 se 

terminase cu realizări însemnate la exporturi şi importuri. Se stabiliseră - pentru 

prima dată - relaţii comerciale organizate cu Japonia. Se declanşase saltul uriaş în 

relaţiile economice cu Iranul. 

Eu mă aflam în preajma intrării în cel de-al patrulea an de activitate la 

MCE, apreciat pozitiv (făţiş) de către şefii celor două instituţii centrale pentru care 

munceam: DIE şi MCE, când s-a întâmplat "evenimentul", aşa-zisul "complot" 

despre care am vorbit. În episodul de la restaurant, rămaşi până la miezul nopţii, cei 

patru au discutat mult despre atmosfera din minister după arestarea directorului 

general al Importurilor şi despre conflictul izbucnit între ministru şi adjunctul lui, 

care diviza ministerul în două. Angajaţii începuseră să se alinieze de o parte sau de 

alta. Către finalul discuţiilor, şeful Protocolului i-ar fi întrebat pe ceilalţi trei: "Ce 

facem noi în această situaţie? şi tot el şi-ar fi răspuns: să ne vedem de treburile 

noastre. De aceeaşi părere este şi "Olteanu" şi generalul : Comitetul de Partid, adică 

cei patru de la masă, să nu se amestece, să-şi vadă de treburile lor şi că alţi doi 

membri activi ai Comitetului de Partid, Olteanu (cum mă numea el în lipsă pe mine) 

şi generalul, referindu-se la şeful Vămilor, general în rezervă, sunt de aceeaşi 

părere. 

Din aceste exprimări ale şefului Protocolului, şeful BOS, cu mintea 

tulburată de băutură (se matolea repede) şi încărcată de fantezii - devieri ale teoriei 

spionajului de care era documentat - a înţeles că exista un grup din membrii 

comitetului de partid care împreună cu Ion Olteanu, şeful Direcţiei Economice de la 

CC al PCR şi generalul E. Tănase de la Securitate, care se ocupa şi de MCE, ar urzi 

un complot împotriva ministrului. La ora 6.30 dimineaţa, îi prezenta o declaraţie 

scrisă ministrului Gogu Rădulescu, la rândul lui panicat de arestarea respectivă, 

enervat şi de conflictul cu adjunctul său şi bolnav de suspiciune (se ştia cu musca pe 

căciulă urmare a legăturilor lui cu KGB) fără să mai întrebe şi să mai consulte pe 
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nimeni, s-a plâns imediat lui Gheorghiu-Dej că împotriva lui exista un complot şi îi 

este teamă că va fi din nou arestat cum mai fusese cu câţiva ani în urmă. 

l-a şi nominalizat lui Gheorghiu-Dej pe complotişti: secretarul comitetului 

de partid din minister, directorul Cadrelor, colonel venit de la Securitate, şeful 

Protocolului, tot ofiţer de Securitate, un director de la export (suspect şi el), precum 

şi Ion Olteanu, şeful direcţiei economice de la CC şi generalul de Securitate E. 

Tănase, care, nici ei nu-l agreau pe el. 

Gheorghiu-Dej a dispus să-i dea afară din Minister pe ai lui, iar de Olteanu 

şi Tănase se va ocupa el. 

În aceeaşi zi, prin intermediul şefului BOS, le-a comunicat şefului 

Protocolului şi directorului de la Export că sunt daţi afară din serviciu şi de a doua 

zi nu li se va mai permite să intre în minister. 

Seara am fost invitat şi eu în cabinetul ministrului, unde se afla şi generalul 

Doicaru, ni s-au citit fragmente din informarea şefului BOS. Le-am răspuns că sunt 

minciuni şi denigrări şi foarte scurt Doicaru m-a anunţat că am fost destituit din 

funcţie de către ministru din dispoziţie supremă de partid şi să mă pregătesc să 

predau succesorului ce mi-l va comunica ulterior. Ministrul şi Doicaru l-au invitat şi 

pe secretarul comitetului de partid, care mi-a spus că au stat cu el de vorbă cinci 

minute, citându-i de asemenea din declaraţia şefului BOS şi în final Gogu 

Rădulescu i-a spus că îl anunţase de destituirea lui pe primul secretar de partid la 

Capitală, Florian Dănălache, şi din dimineaţa următoare nu va mai intra în MCE. 

Eu, constatând că din declaraţia scrisă a BDS-istului rezulta că fusesem 

împreună cu ei la restaurant şi participasem la discuţia lor, l-am determinat pe 

acesta să meargă la ministru şi să facă rectificarea necesară. A mers, erau încă 

împreună Gogu Rădulescu şi Doicaru Nicolae, dar n-ar fi zis nimic. La ieşirea din 

cabinetul lui Gogu Rădulescu l-am întâmpinat pe Doicaru şi l-am rugat să mă 

primească la raport. Mi-a răspuns: "Ce să-mi raportezi, s-a raportat despre tine 

şefului partidului, de ce te-ai băgat cu ei?" 

Gogu Rădulescu n-a fost chiar atât de supărat pe mine, probabil era supărat 

că-l dezinformase pe Gheorghiu-Dej şi satisfăcut că Doicaru, singurul competent şi 

delegat să verifice şi să spulbere acel scenariu denigrator şi provocator, îi dăduse 

dreptate. După 4-5 zile a venit succesorul meu, i-am predat munca şi telefonic l-ar fi 
anunţat pe ministru de acest fapt. 

Vuietul despre "complotul împotriva lui Gogu Rădulescu" s-a răspândit în 

toată ţara. După câteva zile, sora mea din satul natal mi-a telefonat că MUMA 

plânge în hohote întrucât TIRU lui BERCEANU auzise că am fost arestat. Eu 

intrasem în activitatea de informaţii externe acoperit. Balonul complotului s-a 

desumflat foarte repede. 

Generalul Tănase a fost întrebat la telefon de către ministrul Drăghici ce tot 

are el cu Gogu Rădulescu şi a aprobat cererea generalului de a trece la pensie, că era 
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foarte bolnav. Nu ştiu cine ş i  cum a discutat cu şeful Direcţiei Economice a CC al 

PCR, dar după câteva zile era numit prim adjunct al ministrului Comerţului Interior. 

Fostul şef al Protocolului, ajutat tot de Securitate (era rezervist), a fost transferat la 

Ministerul Muncii şi pus să înfiinţeze şi să conducă un serviciu nou de cercetare şi 

analiză. Primise salariul mai mare. Directorul de la Export a fost încadrat pe aceeaşi 

funcţie de către Preşedintele Camerei de Comerţ la OCM. Secretarul de Partid a fost 

şi el promovat ca secretar cu probleme economice la cel mai important sector al 

Capitalei din acel punct de vedere - Griviţa Roşie. Primul secretar al Capitalei, 

Florian Dănălache, a reclamat lui Nicolae Ceauşescu că Gogu Rădulescu îi 

destituise abuziv în cinci ani al treilea secretar de partid din MCE. 

Dănălache a încercat să mă ia şi pe mine într-o funcţie în Capitală, dar 

Doicaru s-a opus spunând că nu era de acord ministrul Drăghici. 

Deci, toţi complotiştii schimbaţi - mişcaţi, dar promovaţi. Numai eu 

zdrobit. Lupta pentru putere, fracţiunile, erau la fel de ascuţite şi atunci ca şi 

acum . . .  ! 
Întrebare: Cerem scuze cititorului pentru unele repetiţii, dar detaliile şi 

precizările dumneavoastră aduc clarificări în imaginea despre "atmosfera" din 

epocă, în speţă în Comerţul Exterior. Cred că şi timpul şi spaţiul ne impun să trecem 

la câteva cazuri specifice, în care aţi lucrat sau pe care le-aţi exploatat sub raport 

profesional. 

Răspuns: Aş începe cu ceea ce am numit Acţiunea GET A. 
După cum se ştie, după 1945, în multe ţări occidentale cercuri ale emigraţiei 

politice anticomuniste române au editat publicaţii (reviste, ziare etc.) în limba 

română, ce difuzau opinia lor referitoare la evenimentele şi evoluţiile din ţară. O 

astfel de publicaţie apărea şi în ţara de origine a lui "Horia", agent recrutat încă 

înaintea plecării în misiune, la unitatea din care făceam parte. Fusese editată iniţial 

cu circa 20 de ani în urmă de către un fost diplomat român, care, după instalarea 

guvernului Groza nu s-a mai înapoiat în ţară. Între timp, fostul diplomat român 

decedase şi publ icaţia a încăput pe mâna unui străin, bătrân şi acru, originar şi el din 

România, deposedat de unele averi la naţionalizarea din 1 948 şi care trăia cu 

sentimente de ostilitate faţă de ţara noastră, mai degrabă decât faţă de regimul 

politic. Deşi după 1 965 - 1 968 multe din publicaţiile de acel gen îşi amelioraseră 

abordările la adresa României, cea la care mă refer continua să verse mult venin. 
Încercări repetate ale rezidenţei de a determina, cu ajutorul surselor pe linia 

emigraţiei, schimbări în conţinutul publicaţiei, nu reuşiseră. 

Am discutat şi cu "Horia" despre această publicaţie rezultând următoarele: după 

reîntoarcerea din România, "Horia" şi-a ales şi şi-a stabilit domiciliul (locuinţă 

închiriată), din pură întâmplare, într-un cartier mai select, devenind vecin cu 

editorul de atunci al publicaţiei . Au stabilit relaţii de bună vecinătate, chiar un 

început de prietenie. "Horia" citea publicaţia vecinului şi îi atrăgea atenţia că 
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exagerează în critici, înscrie şi multe irealităţi, însă respectivul era foarte 
încăpăţânat. 

La următoarea întâlnire Horia m-a informat asupra a două probleme foarte 
interesante referitor la publicaţie: 

a. Că, înainte cu un an de a părăsi România, cunoscuse o ziaristă 
româncă pensionară cu care intrase în relaţii de prietenie chiar intime, 
amândoi fiind de vârste apropiate şi văduvi. Menţinuseră între ei legătura 
prin corespondenţă şi ziarista, neavând nici ea copii ori rude apropiate, a 
părăsit ţara şi a venit la "Horia" începând să vieţuiască împreună. Ziarista, 
pe care o vom numi "Geta", făcuse mai mulţi ani de închisoare în România, 
întrucât înainte de război lucrase ca secretară personală a unui influent lider 
politic anticomunist român şi, după 1 947, ajunsese, ca şi respectivul, la 
închisoare, cu ani mai puţini de condamnare şi cu graţiere pentru motive de 
sănătate. Când editorul, vecin al lui "Horia", a întâlnit-o pe "Geta" s-a 
bucurat foarte mult (se cunoscuseră ocazional în România) şi îi stima 
calităţile ziaristice şi activităţile politice anticomuniste ce le desfăşurase. 

b. Vecinul editor se îmbolnăvise şi trebuia să facă o operaţie care îl 
costa foarte mulţi bani. Neavându-i în întregime, a apelat la "Horia", care l
a împrumutat cu o sumă frumuşică, din sentimente umane de bună 
vecinătate. Vecinul făcuse operaţia, ieşise de câteva săptămâni din spital, 
dar banii încă nu-i restituise. 

Raportând în Centrală cele două aspecte noi, am primit indicaţia să-l îndrumăm pe 
"Horia" ca s-o determine pe "Geta" să-i ceară s-o angajeze măcar temporar, 
colaboratoare la publicaţie, chiar îară salariu până se mai acomodează cu viaţa 
social-politică din noua ţară în care ajunsese. Geta a acceptat ceva mai greu pentru 
că nu stătea nici ea prea bine cu sănătatea. Editorul a primit-o cu multă bucurie, a 
făcut-o chiar un fel de colaboratoare principală. Cunoscându-i competenţa de ziarist 
şi experienţa politică, editorul publicaţiei începuse să reacţioneze pozitiv la opiniile 
Getei. A intervenit şi un alt eveniment neprevăzut. După operaţia editorului de 
cancer, boala a revenit în fază avansată şi, cum respectivul depăşise 70 de ani, a fost 
avertizat de un medic că nu mai are mult de trăit. Alarmat şi demoralizat, acesta a 
găsit de cuviinţă, după câteva convorbiri telefonice cu şefi ai emigraţiei româneşti 
din alte ţări, să predea publicaţia "Getei", cunoscută şi de şefii respectivi. Din nou, 
cu mare greutate, "Geta" a acceptat decizia editorului, care s-a retras în aşteptarea 
morţii. 

În acest stadiu a apărut posibilitatea noastră de a anihila acea publicaţie, pe 
care "Geta" o preluase având mari datorii financiare, subvenţii locale şi ajutoare de 
la emigranţi din alte ţări tot mai reduse. La indicaţia centralei, "Horia" a fost 
îndrumat să se deplaseze în SUA, Canada şi alte câteva ţări europene la lideri ai 
emigraţiei politice anticomuniste cu care se cunoscuse dinainte şi din timpul 
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războiului. Cu greu "Geta" a mai obţinut şi ea un credit financiar ce se adăuga 

datoriilor publicaţiei, a făcut acea deplasare şi a purtat discuţii ample, din câte îmi 

amintesc, cu Ion Raţiu, Vişoianu, Tilea, Pamfil Şeicaru şi alţii înapoindu-se cu 

următorul rezultat: ajutoare băneşti ce i-au permis să achite datoriile publicaţiei şi îi 

mai rămânea un rest; aprobarea încetării apariţiei publicaţiei, căreia îi scăzuseră 

drastic subvenţiile după evenimentele de la Praga din 1 968 şi îşi redusese foarte 

mult tirajul din lipsă de abonaţi şi cititori . 

"Geta" s-a angajat să păstreze legătura cu vechii colaboratori şi 

corespondenţi ai publicaţiei, şi ei tot mai puţini, iar materialele primite de la aceştia 

(ştiri şi comentarii) să le transmită în sinteze periodice unei alte publicaţii a 

emigraţiei româneşti ce apărea la Paris. În următoarele 6 luni a transmis la Paris una 

ori două scurte s inteze şi fără conţinut ostil României, apoi Geta şi cei câţiva 

colaboratori bătrâiori s-au retras ca pensionarii la odihnă. Acea publicaţie veninoasă 

apărută şi difuzată aproape un sfert de secol fusese definitiv închisă. Slavă 

Domnului! Antiromânismul a mai primit o lovitură, de la patrioţii profesionişti. Noi 

am avut, într-adevăr şi câteva şanse, una după alta, dar s-a şi muncit calificat, pe 

această linie. 

Întrebare: Aţi mai amintit, în intervenţia anterioară mai multe astfel de 

acţiuni specifice pe care le-aţi derulat în misiunile externe. Dacă sunteţi de acord, v

aş sugera să detaliaţi cazul ANDREI. 

Răspuns: Da. Când am plecat la al doilea post în străinătate în ordinul de 

misiune s-a prevăzut să-l preiau în legătură de la predecesorul meu pe agentul străin 

"Andrei". Mi s-a cerut totodată să perfecţionez sistemul de legătură cu el, să-i 

completez verificarea, şi prin mijloace de tehnică operativă să intensific educarea şi 

instruirea lui contrainformativă (c.i.). 

"Andrei" era un intelectual de nivel superior care, în profesia şi preocupările 

lui avea nevoie de unele materiale secrete şi confidenţiale pe teme politico

economice mondiale. El lucrase cu astfel de documente, dar, prin schimbarea 

locului de muncă, nu mai avea acces şi a trecut la procurarea lor, pe căi ilicite, de la 

mai mulţi prieteni aflaţi în posturi din care aceştia le găseau mai uşor. 

Ca veche relaţie operativă a rezidenţei DIE, pe bază de prietenie şi o 

minimă cointeresare materială, "Andrei" a început să ne fumizeze din materialele 

secrete obţinute pentru el şi, în mod treptat, să obţină şi alte astfel de materiale de 

care se interesa rezidenţa noastră. 

Se trecuse la un mod de lucru conspirat cu „Andrei", dar sistemul de 

legătură secretă avea încă fisuri , agentul nu acorda suficientă atenţie pericolului c.i. 

bazându-se prea mult pe relaţiile sale din sectoare importante ale vieţii politice şi de 

stat. După ce am preluat în bune condiţiuni, de la predecesorul meu, legătura cu el, 

"Andrei" îmi spunea că nu trebuie să ne temem: eu aveam imunitate, iar pentru el 
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toate închisorile aveau nu numai uşă de intrare, ci şi alta de ieşire imediată, susţinea 

el, cu o anumită uşurinţă. 

Am început activitatea cu "Andrei" prin a insista asupra secretizării mai 

profunde a legăturii noastre. L-am lămurit iniţial să schimbăm practica de până 

atunci a predării de către el şi preluării de către noi a materialelor secrete, prin 

mutarea hârtiilor din servieta lui într-a noastră. Era prea vizibil şi mai riscant. 

Am convenit să purtăm fiecare serviete "Diplomat" similare, cum apăruseră 

atunci, pe care, la întâlnire, le puneam alături pe masă ori pe un scaun, în local, şi la 

despărţire fiecare să luăm, ca din greşeală servieta celuilalt, a lui fiind încărcată cu 

materiale. Cu acest prilej ,  Serviciul tehnic din Centrală ne-a prelucrat o a treia 

servietă similară, introducând un mij loc de captare şi emitere în eter a vocilor din 

apropiere atunci când era teleghidat de la o anumită distanţă. Foarte bine secretizat 

nu se observa şi nu se simţea nimic. 

La una din întâlnirile următoare, la schimbul de serviete i-am dat acea 

servietă prelucrată, goală lui "Andrei" şi tot cu sprij inul Serviciului tehnic din 

Centrală am organizat ascultarea din preajma vilei în care locuia, la marginea 

oraşului, într-o seară, înaintea întâlnirii noastre şi în altă seară după o întâlnire, a 

convorbirilor agentului cu soţia şi mai multe discuţii la telefon. N-au rezultat 

aspecte deosebite. 

Am trecut apoi la identificarea surselor de la care "Andrei" obţinea 

documentele secrete şi confidenţiale şi, prin posibilităţile rezidenţei, am verificat 

realitatea existenţei acelor surse şi faptul că îndeplineau funcţii de acces la astfel de 

documente. Erau totuşi prea multe, vreo cinci - şase, şi tot "Andrei" mi-a spus că el 

fusese cu şapte - opt ani în urmă prieten foarte bun cu şeful colectivului de trei-patru 

funcţionari ai "Punctului Centrnl" unde se multiplicau şi difuzau materialele secrete. 
Înainte de a se certa cu acest prieten, de la el obţinea materialele şi nu le mai căuta 

pe la celelalte 5-6 relaţii în diferite sectoare ale instituţiei. 

Adâncind discuţia dintre noi, "Andrei" mi-a relatat şi faptul că, din cauza 

lui, s-a întrerupt prietenia şi regreta oarecum că dovedise o anumită lipsă de 

sensibilitate faţă de acel prieten despre care aflase de curând că traversa o perioadă 

grea din cauza unor probleme de sănătate ale lui şi părinţilor lui pe care îi avea 

singur în grijă. 

Prin alte posibilităţi ale rezidenţei am verificat şi s-au confirmat aceste 

aspecte. Din centrala DIE am fost îndrumat să insist ca "Andrei" să reia prietenia cu 

acel prieten - pe care îl vom numi "Nae" - să-i solicite din nou acestuia materialele 

secrete şi să nu se mai plimbe şi să converseze în acest scop cu 5-6 alte surse, la 

care să renunţe treptat. Cu unele reticenţe (era cam orgolios), "Andrei" s-a angajat 

să procedeze ca atare. 

L-am sfătuit să-l invite pe „Nae" pentru discuţia de împăcare la un local din 

zonă, cunoscut de altfel de "Andrei", să nu discute în vreun birou al "punctului 

1 1 1  

https://biblioteca-digitala.ro



ERISCOP Anul V Nr.3 (19) iulie-septembrie 2012 

central", unde toţi pereţii puteau avea urechi. De asemenea, să-i ofere lui "Nae" cu 

acea ocazie o sticlă din cele mai selecte băuturi ce le prefera amicul său al cărui cost 

îl vom deconta. 

Pe loc, "Andrei", verificându-şi agenda mi-a comunicat ziua şi ora primei 

întâlniri, de împăcare, ce o va avea cu "Nae", precum şi pentru următoarea, când 

era convins că-i va aduce materiale solicitate. A completat că poate dorim să-l 

cunoaştem pe "Nae".  I-am răspuns că nu dorim acest lucru, dar asigurându-ne din 

timp un loc de supraveghere, fără să ştie "Andrei", la ambele întâlniri şi i-am văzut 

pe cei doi sosind separat şi ieşind împreună din local. Neavând alături un tehnician, 

specialist în tehnică operativă, am încercat de fiecare dată să interceptăm 

convorbirile lor, dar n-am reuşit. Era şi mare concentrare de clădiri şi mijloace de 

circulaţie. Totuşi, la a doua întâlnire, s-au imprimat câteva cuvinte prin care "Nae" îi 

mulţumea lui Andrei pentru sticla de băutură şi îi spunea că n-a consumat-o încă în 

întregime. Era un element de verificare foarte important. De altfel, "Andrei" ne-a 

informat la întâlnirea cu el că "Nae" s-a bucurat foarte mult de restabilirea prieteniei 

lor şi de cadoul (sticla cu băutură scumpă) ce i se oferise. La acea întâlnire ne-a 

furnizat un volum mai mare de materiale, între care erau (după cum observase şi el) 

unele publice. L-am instruit pe Andrei să-i explice clar lui "Nae" ce materiale 

interesează şi să facă o selecţionare a lor. 

L-am convins pe "Andrei"  ca întâlnirile lui când prietenul îi aducea 

materiale să fie cât se poate de scurte. i ;1r  întâlnirile în care el îl instruia pe "Nae" şi 

conversau ca doi prieteni mai îndelung s:1 nu Ic mai facă în zona instituţiei acestuia. 

Am stabilit de asemenea, să-şi fixeze întâlnirile de preluare de materiale de la "Nae" 

cu cel mult 3-4 zile înaintea întâlnirilor fulger cu noi când ne preda materialele. 

Cum Andrei făcuse progrese evidente în a înţelege importanţa protecţiei 

contrainformative(c.i.), l-am îndrumat cum să-l instruiască în acest sens şi pe "Nae". 

Am stabilit şi anumite semne prin care să-şi afişeze reciproc suspiciunile de pericol, 

în cazuri excepţionale, care din fericire n-au apărut. 

După câteva luni de verificare în practică a temeiniciei şi bunei funcţionări 

a legăturii de muncă informativ - operativă a lui "Andrei" cu "Nae", care 

corespundeau prevederilor Planului de măsuri ordonat de Centrală, şeful DIE a 

decis următoarele: 

- Andrei să fie inclus în reţeaua informativă externă ca informator -

recrutor; 

- Nae să fie, de asemenea, inclus în reţea ca informator recrutat " sub steag 

străin"; 

- Să fie suplimentată stimularea materială a lui "Andrei" şi acesta, la rândul 

lui, să-l cointereseze în muncă pe "Nae". 

Când am fost retras de la post, trecuseră aproape I O  ani de când "Andrei" ne 

furniza documente secrete. După recrutarea lui "Nae", lui "Andrei" i s-a indicat să 
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mai păstreze doar una din cele 5-6 foste surse de la care solicitase materiale. 

Celorlalte să le explice că nu-l mai preocupă astfel de materiale, unnare a unor 

schimbări în ocupaţia lui. Să păstreze totuşi relaţiile de prietenie. 

Recrutarea "sub steag străin" a lui "Nae" a consolidat pentru un viitor mai 

lung activitatea rezidenţei din acea ţară, în obţinerea de documente secrete şi 

confidenţiale menite să ajute la documentarea necesară elaborării unui segment 

important din sfera relaţiilor externe ale statului român. 

Întrebare: Domnule colonel, neintervenţia mea cu alte întrebări, pe 

parcursul relatărilor dumneavoastră, pe care am propus-o la început, nu ar fi putut fi 

încălcată, întrucât, ceea ce aţi dezvăluit, pe mine m-a blocat, pur şi simplu. De 

aceea, vă sunt recunoscător pentru amabilitatea de a-mi fi dat posibilitatea să vă 

răpesc din timpul atât de preţios, pentru care vă mulţumesc, din nou şi, în calitate de 

membru al Colegiului de redacţie al revistei să vă asigur că paginile acesteia rămân 

deschise pentru un om ca dumneavoastră oricând în viitor. 

Răspuns: Şi eu vă mulţumesc şi sper să fi fost util pentru promovarea 

adevărului asupra a ceea ce a însemnat, cu bune şi rele, o epocă în care România a 

trecut de la cizma sovietică la dezvoltare şi deschidere spre lume, la care ofiţerii de 

informaţii externe şi-au adus din plin contribuţia, de multe ori cu peripeţii şi 

sacrificii, dar animaţi de o singură ţintă: SERVIREA INTERESULUI NAŢIONAL 

în conglomeratul de alte interese ale ţărilor lumii. Să fie într-un ceas bun! 

A consemnat Petru NEGHJU 
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ŞTEF AN ANDREI îşi aminteşte: 
CÂTEVA PALME USTURĂTOARE PENTRU TRĂDĂTORUL PACEPA 

Cam de mult nu s-a mai auzit nimic de generalul dezertor şi trădător de ţară 

Ion Mihai Pacepa. Mulţi spun că ar fi murit. Tot ce se poate. Cu ani în urmă, circula 

un zvon conform căruia un anume doctor Felix Adamescu trimisese o scrisoare mai 

multor ziare, prin care anunţa decesul trădătorului. Unele ziare au scris câte ceva pe 

această temă, altele însă, considerând ştirea neverosimilă, au aşteptat eventuale 

confirmări din alte surse. Cum acestea nu au venit, nimeni n-a mai zis şi nu a mai 

scris nimic referitor la soarta fugitului galonat. 

Iată însă că, recent, Ştefan Andrei, unul dintre cei mai apropiaţi colaboratori 

ai fostului preşedinte Nicolae Ceauşescu, s-a hotărât să vorbească despre activitatea 

sa ca om politic şi diriguitor al politicii externe româneşti. Aflat într-un lung, 

interesant şi pertinent dialog cu prof. dr. Lavinia Betea, fostul ministru de externe şi 

ex-secretar al CC pentru probleme iternaţionale, prezintă momente şi evenimente 

interesante din istoria de zeci de ani a relaţiilor diplomatice ale României din 

perioada, numită comunistă. 

Oferă, de asemenea, date şi informaţii, de multe ori inedite, cu privire la 

întâlnirile şi convorbirile pe care le-a avut, în ţară şi străinătate, cu oameni de toate 

soiurile şi calibrele, de la şefi de stat şi lideri de organizaţii internaţionale, până la 

demnitari, analişti, ziarişti etc. Şi, în prezentarea acestora, Ştefan Andrei dovedeşte 

nu numai că, într-adevăr, s-a bucurat de încrederea fostului preşedinte, ci face şi 

dovada unei memorii de invidiat. Oricum, cele prezentate de el şi publicate în 

volumul „Stăpânul secretelor lui Ceauşescu - Ştefan Andrei în dialog cu 
Lavinia Betea", este un bogat izvor de date pentru istorici şi toţi cei ce sunt dornici 

să cunoască îndeaproape o epocă atât de controversată astăzi. 

Printre cei despre care fostul ministru face vorbire se numără şi generalul 

trădător Pacepa. Amândoi s-au aflat în preajma lui Ceauşescu şi au lucrat pentru 

acesta. Desigur, fiecare în felul său, dar, în timp ce unul s-a comportat ca o slugă 

linguşitoare, gata oricând să facă pe placul stăpânului său şi a familiei acestuia, 

recurgând la minciuni şi diverse trucuri , de multe ori chiar la furtişaguri şi mici 

găinării, în cele din urmă dezertând pentru a-şi găsi alţi stăpâni, celălalt a făcut ceva, 

atât cât a putut, pentru ca lucrurile, pe plan intern şi extern, să nu degenereze prea 

mult. 

După cum se ştie, după trădare, Pacepa a vorbit şi a scris multe, lansând din 

curtea noilor săi stăpâni filipice dintre cele mai aberante şi neruşinate la adresa 

foştilor săi colegi şi colaboratori, a instituţiei în care a lucrat (DIE), a ţării şi 

poporului român. Din tot ce a spus şi scris el pe meleaguri străine, rezultă că în 
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România nimic n-a fost bun, că totul a mirosit urât, încercând să creeze ţării în care 
s-a născut şi a trăit boiereşte, o imagine detestabilă. 

La început, afirmaţiile sale, verbale sau scrise, au constituit pentru mulţi un 
şoc. Alţii însă le-au privit cu rezervă sau le-au respins categoric, considerându-le 
din capul locului minciuni, calomnii, invenţii şi chiar "făcături" ale unor experţi în 
ale dezinformării şi manipulării, plătiţi pentru aşa ceva de servicii de informaţii 
specializate. Şi pentru că multe, foarte multe din acele lansate de trădător veneau în 
contradicţie cu realitatea, au apărut o mulţime de întrebări, nu în legătură cu profilul 
moral şi caracterul lui, acesta fiind de acum cunoscut prin însuşi actul trădării, ci 
mai degrabă cu privire la sănătatea lui mintală. 

În lucrarea la care ne referim, generalul dezertor nu constituie un subiect de 
analiză distinct pentru fostul ministru de externe român. Cu toate acestea, ni se oferă 
suficiente date care confirmă sau completează pe cele existente obţinute prin alte 
surse, dându-ne astfel posibilitatea să-l cunoaştem pe trădător şi mai bine; unele 
dintre ele constituie chiar răspuns la întrebările ivite pe parcurs în legătură cu 
acţiunile mai vechi şi mai noi ale trădătorului. După părerea noastră, acestea 
constituie tot atâtea palme usturătoare date generalului dezertor. 

În cele ce urmează, le vom prezenta în ordinea în care le găsim în dialogul 
Ştefan Andrei-Lavinia Betea. Vom oferi citatele respective, cu mici comentarii, 
lăsând pe cititori să le analizeze şi să tragă singuri concluziile. 

Prima palmă 
Referindu-se la cartea lui Pacepa „Orizonturi roşii" şi întrebat fiind dacă-l 

ştia "înzestrat cu .talent literar", fostul ministru a răspuns: "Nu, nici vorbă! El a avut 

la dispoziţie nişte oameni plecaţi dinainte din ţară şi scriitori nerealizaţi, angajaţi 

de CIA. Printre ei cred că a fost şi unul Alexandru Ghiorghiu, diplomat, fost 

corespondent de presă, care a trădat în 1986. Le-a povestit Pacepa nişte momente 

istorice iar aceştia au brodat cu fanteziile atât de citate şi acum de ziarişti. Pacepa 

spune numai prostii, tâmpenii şi minciuni". 
În „Orizonturi roşii", Pacepa scrie că România mima "disidenţa'' faţă de 

URSS. Ştefan Andrei explică: În 1974 am .făcut o vizită în RFG. M-am întâlnit cu 

Egon Bahr (colaborator al lui Willy Bra�dt, iniţiatorul doctrine de destindere a 
relaţiilor cu ţările est-europene - n.n.), care mi-a spus: Noi avem informaţii că 

dumneavoastră, de fapt, acţionaţi formal independent. Că aceasta vă este sarcina 

dată de către sovietici în cadrul Tratatului de la Varşovia . . . . .  1-am replicat atunci: 

Dumneata crezi că aici este un bal mascat, în care România a fost îmbrăcată în 

costum de ţară independentă? Politica pe care o facem noi se stabileşte 

independent şi suveran la Bucureşti. Nu este în niciun caz aşa cum dezinformează 

alţii. Uite, cazul cu Germania. Dacă ei ne dau nouă ordine, de ce când am stabilit 

relaţii diplomatice cu RFG, sovieticii şi ceilalţi în frunte cu RDG ne-au atacat în 

presă, la radio, la televiziune? Şi i-am mai dat alte exemple. Condamnarea invaziei 
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Cehoslovaciei în 1968, menţinerea relaţiilor diplomatice cu Israelul şi alte poziţii 

independente ale României . . . . .  Neacceptarea de manevre militare ale trupelor 

Tratatului de la Varşovia pe teritoriul României . . . . .  Noi nu am fost de acord ca în 

timp de război, secretarul general al PCUS să fie comandantul suprem al trupelor 

Tratatului de la Varşovia . . . . .  (pag. 2 19-220). 

A doua palmă 
''România fabrica arma nucleară", a scris Pacepa. Întrebat dacă-i adevărat, 

fostul ministru răspunde: La Pacepa sunt minciuni una după alta. Dacă aş avea 

timp, aş lua pagină cu pagină să arăt cum minte. El spune că a fost mesager la 

Gaddafi . . . . .  Nu a fost niciodată mesager. Minte când scrie că ar fi convenit 

Ceauşescu cu Gaddafi să facă o bombă nucleară şi arma bacteriologică. O 

minciună! Îl cunosc de-ajuns pe Ceauşescu ca să ştiu că nu putea să se bage în 

asemenea lucruri cu Gaddafi. " (pag.253) 

Această chestiune privitoare la fabricarea bombei atomice de către România 

a fost abordată şi în 1 983, când Bush, pe atunci vicepreşedinte al SUA, s-a aflat la 

Bucureşti . Iată declaraţia lui Ştefan Andrei: Fără să.fie întrebat, Ceauşescu i-a spus 

vicepreşedintelui american că noi putem produce arma nucleară dar n-o facem 

pentru că este prea costisitoare. În particular, Bush mi-a spus: <Domnule, eu îl 

cred pe preşedinte că nu vreţi să produceţi arma nucleară. Dar faptul că voi aveţi 

relaţii cu asemenea oameni, precum liderii Libiei, Irakului sau Iranului, ne face să 

ne gândim la pericolul de a transmite acestora secretele pe care le aveţi>. Când /

am informat, Ceauşescu mi-a cerut: <Spuneţi-i că-i dau toate asigurările că 

România nu va face asta . . . . .  Noi nu vom contribui la transmiterea secretelor legate 

de arma nucleară> ". (pag. 254) 

O altă palmă. Şi mai usturătoare 
Urmează o întrebare pe care, în mod cert, şi-au pus-o mulţi dintre cei care, 

într-un fel sau altul, s-au ocupat de cazul acestui trădător: "Cum şi când a intrat 

Pacepa pe sub pielea Elenei Ceauşescu? " Răspunsul ministrului la această 

întrebare conţine, după părerea noastră, o mulţime de elemente care ajută şi mai 

bine la cunoaşterea celui care toată viaţa s-a dovedit a fi un lingău, un fariseu. Un 

ins care, pentru a fi avansat şi a-i merge lui bine, recurgea la orice. Iată-l : "Atunci 

când Zoia Ceauşescu s-a supărat pe ei şi a plecat fără să spună unde, Pacepa a 

spus că nu a putut să doarmă de îngrijorare, că a plâns de frică să nu i se întâmple 

Zoiei ceva rău. Şi, ca să-i observe Ceauşeştii durerea, a stat în cuşca de la intrarea 

În vila lui Ceuşescu. Acolo, pe stânga, era o gheretă pentru aghiotanţii care făceau 

legătura în casă şi verificau cine intră. Pacepa n-a plecat de acolo. Două zile şi 

două nopţi. Nebărbierit, mânca parizer cu pâine . . . .  .Impresia produsă de Pacepa 

asupra Elenei Ceauşescu a fost atunci extraordinară. Melinte, ospătarul 

Ceauşeştilor, mi-a povestit că a auzit-o pe Elena la masă spunându-i lui: < Uite, 
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MEMORIALISTICĂ -CONSEMNĂRi 

vezi ce-au.făcut tovarăşii tăi din Secretariat? Singurul care a stat zi şi noapte lângă 

noi a/ost Pacepa. Uite, ăsta ne e devotat> ". 

"Pacepa a intrat pe sub pielea Elenei Ceauşescu şi cu probleme legate de 

bijuterii. Aşa a făcut în vizitele din Liban, Libia, Iran şi Siria. Eu l-am văzut în 

America Latină. Acolo, în ţări producătoare precum Peru, argintul este foarte 

ieftin. Şi aurul. Iar Pacepa organiza întâlniri cu zarafi pentru Elena Ceauşescu. Iar 

ea întreba: <Dragă, astea cât costă?> <Atâta> <Dragă Pacepa, eu am fost la 

Anvers, există mai scump aici decât la Anvers>. El revenea după plecarea lor. 

"Tovarăşa Ceauşescu, au fost incânta/i de dumneavoastră zarafii ăştia - că vă 

pricepeţi, cum ştiţi să alegeţi lucrurile cele mai frumoase, ce frumos vorbiţi, 

adevărată soţie de şef de stat! Şi, uitaţi, vi le fac cadou". Toate bijuteriile care-i 

plăcuseră, i le aducea Pacepa <cadou> cu banii Securităţii. Asta s-a petrecut în 

ţările Americii Latine, în I973 "  (pag.298-299). Mare lichea! Mare fariseu a fost 

acest Pacepa. 

Încă o demascare, încă o palmă trasă trădătorului 

Fostul ministru _de externe român se apără, dar şi loveşte. Bine şi repetat. 

"Pacepa, declară Ştefan Andrei, a scris atâtea minciuni în legătură cu mine, încât 

nu am la ce să dau crezare din cele expuse de el în carte" (pag. 302). Apoi, 

continuă: "L-am întrebat pe Harriman (fost ambasador la Londra şi Moscova, n.n.) 

dacă acea carte a făcut-o CIA. El a făcut semn din cap că Da„ . . . Pacepa a urmărit 

îndepărtarea dumitale de lângă Ceauşescu, considerându-te un auxiliar bun al lui" 

(pag. 303). "Pacepa a decis să plece fiind luat prin surprindere. A aflat că este sub 

anchetă în legătură cu un camion care aducea o serie de produse electrotehnice, 

televizoare, casetoa{oane din Liban. Transportul tusese interceptat de Caraman. Si 

s-a speriat" (pag. 305). "Au {ost şi schimbările recente din sistem care l-au speriat. 

După venirea lui Postelnicu. Doicaru a {ost înlocuit cu Dănescu. care era la 

Ministerul de Interne cu problemele administrative. Atunci a {ost lovitura dată lui 

Pacepa. care credea că vine el şef Dar a venit Dănescu de la Interne. Pacepa a 

simtit că e în cădere şi a Început să-si pună probleme. Avea multe la activ. Printre 

altele. un dosar cu tatăl său. ceh. care în timpul războiului colaborase cu germanii. 

Pacepa s-a speriat. ştiind că se crease un climat„ „.A {ost luat prin surprindere şi a 

plecat prin surprindere" (pag.306-307). 

După cum se ştie, actul de trădare a avut loc în iulie 1 978. Ştefan Andrei 

spune că în septembrie acelaşi an se afla la Adunarea Generală a ONU. Ceauşescu, 

printre altele, i-a dat sarcina de a cere americanilor extrădarea lui Pacepa. Iată ce 

declară acum fostul ministru de externe pe această temă: "„ „ .Sarcină imposibilă. 

Am discutat şi cu omul de la CIA, care ţinea legătura cu Pacepa. M-am întâlnit şi 

cu Brzezinski, consilierul preşedintelui pe probleme de securitate naţională. Acesta 
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mi-a făcut mai întâi teoria drepturilor omului. Apoi, mi-a spus: Noi avem o 

experienţă de zeci de ani cu ruşii, n-am extrădat pe nimeni, decât dacă am făcut 

schimb de spioni. De la voi nu avem ce să luăm în schimb. Dar dacă îi daţi drumul 

fiicei lui, pe nevastă-sa n-o doreşte, îl băgăm Într-o insulă în Caraibe" (pag. 307-

308). 
Într-adevăr, la vremea aceea, în închisorile din România nu se afla niciun 

spion care să poată fi folosit la schimb şi a-l aduce astfel pe trădător în ţară pentru a 

fi judecat. Şi asta nu pentru că prin ţara noastră nu se aflau spioni dovediţi, ci pentru 

că Ceauşescu, în dorinţa sa de a evita orice motiv de încordare în relaţiile cu 

celelalte state, a cerut întotdeauna contraspionajului românesc să anihileze 

activitatea spionilor dovediţi prin alte metode specifice acestei munci. El, 

Ceauşescu, nu a acceptat nici măcar arestarea lui Laszlo Tokes deşi activitatea de 

spionaj a acestuia pe teritoriul nostru era "beton" documentată. 
În plus Pacepa a ajuns în mâinile americanilor ca trădător, nu pentru că ar fi 

sprijnit Statele Unite. Iar spionii au nobleţea lor, nu pot fi predaţi la schimb cu 

trădătorii . 

Vasile Dumitru Fulger 
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MOZAIC CULTURAL 

JURNALISM DE INVESTIGAŢII . . .  DUPĂ URECHE ! 

Volumul al doilea al cărţii "Puterea din umbră" a lui Eduard Ovidiu 

Ohanesian, având drept subtitlu o sintagmă binecunoscută - "Raport din spatele 
uşilor închise" (Ed. Junimea, laşi, 20 1 1 ) îl învedereaz.ă pe caporalul-autor, cum 

însuşi s-a definit, drept un jurnalist de investigaţii, care, în mai multe cazuri sau 

evenimente descrise, analizeaz.ă cu pertinenţă subiectele şi desprinde concluzii 

logice în care "veţi găsi .. . câte puţin adevăr", ne asigură autorul, pe coperta din 

spate a cărţii sale. Cu documente în faţă şi cu mărturii de bună credinţă, Ovidiu 

Ohanesian aduce în obiectivul camerei instalată în vârful pixului fapte, activităţi, 

lucruri, oameni, instituţii, reguli şi reglementări etc. Devin chiar picante, cu iz de 

roman poliţist, unele capitole ca: "Dosarul armamentul" (revenit în actualitate), 

"Lorzii războiului", "Compendiu despre crima organizată" şi încă unu sau două, 

mai cu seamă unde se fac referiri la "răpirea" ziariştilor din 2005. De pildă, în acest 

din urmă capitol citat, găsim şfichiuiri tăioase la adresa "sistemului ticăloşit" : 

"Introdusă în jocul puterii, Monica Macovei a servit sistemul ticăloşit fără să 

clipească. Nu este vorba doar despre nişte afaceri murdare ale demnitarilor sau 

despre dosare de corupţie. Macovei a împiedicat cu bună ştiinţă aducerea şi 

judecarea martorilor cheie într-un dosar de terorism şi trafic de armament. Al 

doilea terorist al Jării, cetă/eanul american Muhammad Munaf, nu a fost cerut 

niciodată alia/ilor americani spre dreaptă judecată în România, datorită 

interven/iei şi ordinelor date de ministrul de Justiţie din 2005" (pag. 1 7 1  ). Cel puţin 

aşa declara procurorul de caz, referindu-se la ordinul 1 833/05. 12.2005, iar Ovidiu 

Ohanesian exploatează bine "bucata de adevăr" pe care o deţine. 

Toate bune şi frumoase până când "dragă Ovi" aduce în discuţie 

orice din sfera serviciilor speciale, îndeosebi cea a SIE. Are prietenul nostru Ovi o 

râcă, o ranchiună, o ură aproape viscerală faţă de numita instituţie, pe care şi le-a 

revărsat încă de la începuturile sale publicistice. Oricine poate verifica aceste 

afirmaţii, trecându-i chiar şi rapid în revistă scrierile. Nu facem niciun fel de 

presupunere în privinţa motivaţiei demersului său, dar nu excludem banii sau 

interesele cuiva. Şi afirmăm aceasta având în vedere schimbarea măsurii, a 

instrumentelor, a modului de obţinere a informaţiilor atunci când vine vorba de 

serviciul român de spionaj şi de oamenii săi. Ar fi rămas apreciată cartea domnului 

Ohanesian dacă ar fi lipsit din ea capitolul al şaptelea - "Generalii Gorjului", dar, 

mai cu seamă subcapitolul "Un spion gorjean la New York" (pag.255). 

Este locul din carte unde autorul abandonează uneltele obiective de 

investigare, sau le foloseşte "dirijat" şi se cufundă în nisipurile mişcătoare ale 

jurnalismului . . . .  după ureche. Mai exact, după ce-i aud urechile de la domnul 

căpitan în rezervă Traian Ion Emilian ANDREESCU, fost ofiţer DlE mai puţin de 

1 1 9 

https://biblioteca-digitala.ro



zece ani, dar care-i trăncăne lui Ovi, uneori "en tete-a- tete" ,  alteori între vreo şase 
ochi, câte-n lună şi-n stele, de parcă el ar fi avut cel puţin funcţia lui Pacepa, dacă 
nu chiar a lui Doicaru, în DIE. Dar nu este singurul lăutar care-i cântă la ureche lui 
Eduard Ovidiu Ohanesian, mai ascultă dumnealui şi la zdrăngănelile mai recent 
rejectaţilor din SIE, alde col. Dragomir, fost cadru MApN, care s-a trezit în serviciul 
de spionaj fiind împins de generalul Degeratu, căruia de altfel îi şi raporta pe căi 
paralele acţiunile despre care auzea sau la care participa. Doar că, în acest caz, 
domnul Ohanesian are dreptate, şefii SIE care l-au admis în sistem au greşit sau au 
procedat neprofesionist faţă de un om pe care s-au grăbit să-l trimită în misiune 
externă, rară niciun fel de pregătire/cursuri de profil. 

Ejusdem farinae şi domnul Cruceru Marin, despre care aflăm că şi-a 
pierdut calitatea de membru al Asociaţiei Cadrelor Militare în Rezervă şi în 
Retragere provenite din SIE, pentru că nu şi-a plătit cotizaţia, minima obligaţie 
statutară a oricărui membru. Deci, numai oameni de calitate în "agentura" domnului 
Ohanesian. 

Dar, să revenim la colegul nostru (vrem, nu vrem este de-al 
nostru!), Emil Andreescu. Ajuns şi el, pe bază de pile - o recunoaşte însuşi autorul 
cărţii - în DIE prin 1 973, s-a trezit, într-adevăr, într-o lume despre care nu numai că 
nu ştia nimic, dar pentru care nu era suficient de matur. N-ar fi o problemă nici asta, 
doar că domnul Ovi aşterne pe hârtie toate elucubraţiile, exagerările, minciunile şi 
frustrările celor pe care îi ascultă, inclusiv ai aşa-zişilor "corespondenţi" ai citatelor 
intitulate "Nota ofiţerului", care, în cea mai mare parte aparţin tot aceloraşi. 

Să încercăm să punctăm câte ceva din ""nemaipomenitele 
dezvăluiri" ce i-au fost cântate la ţambal autorului cărţii la care ne referim. 

"CV-ul impresionant", viaţa "cu suişuri şi coborâşuri" ale lui 
Emilian Andreescu s-au împletit mereu cu situarea sa pe poziţia celui care, având, 
într-adevăr, o anumită inteligenţă, se consideră a fi el buricul pământului. "Infuzia 
masivă de ofiţeri din comerţul exterior . . .  de ăştia superpregătiţi" susţinută în carte, 
este expresia unui narcisism, a unei megalomanii mai mult decât patologice. La 
vremea respectivă, ca şi mai înainte, se recrutau, într-adevăr, în DIE, tineri 
absolvenţi ai institutelor de învăţământ superior, dar nu numai din comerţ, în egală 
măsură fiind avuţi în vedere jurişti, filologi (mai cu seamă de la "limbi străine"), 
ingineri - chiar foarte mulţi, ziarişti, absolvenţi de la "Ştefan Gheorghiu" (astfel de 
absolvenţi sunt şi astăzi . . .  tot ziarişti), practic, oameni de toate profesiile. Şi asta nu 
pentru că "Ceauşescu a ordonat o epurare masivă a aparatului de securitate", căci 
mulţi din cei "vechi" au părăsit sistemul abia după trădarea lui Pacepa, ci pentru că 
unitatea de spionaj a devenit Departament în cadrul Ministerului de Interne, cu o 
largă autonomie logistică-financiară şi de organigramă, avându-se în vedere 
obiectivele şi atribuţiile ce-i reveneau, ca, de altfel, oricărui serviciu de spionaj din 
lume, pe linia apărării securităţii externe a statului român şi care rămân drept 
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coloana imunitară a statului, în general, indiferent de vremelnicele ideologii sau 
doctrine, sau oameni care ajung să diriguiască societatea. Ceauşescu n-a avut cum 
să ordone "o curăţare de fostele cadre pregătite în URSS", câtă vreme sistarea 
trimiterii la şcolile sovietice a avut loc în 1963, când s-a înfiinţat unitatea şcolară a 
serviciului de spionaj român, deci pe vremea lui Gheorghiu-Dej şi a lui Alexandru 
Drăghici. Dar, după ureche, aşa se aude . . .  

Domnul Ohanesian îl laudă pe Emilian Andreescu pentru faptul de 
a fi absolvit trei sau chiar patru facultăţi (chipurile, una "la secret", în SUA. .. ! ! ) .  
Doar că ne întrebăm cum de a putut absolvi în 1 968 Facultatea de Finanţe, iar în 
1970 - la doi ani - pe cea de Comerţ Exterior? Exista, într-adevăr, la vremea 
respectivă un ordin al ministrului Învăţământului, cu nr. 340, care permitea 
înscrierea la a doua facultate, în grupele de la cursurile de zi, un fel de frecvenţă 
redusă, dar, în niciun caz nu erai admis mai mult de anul II. Aşteptăm clarificări, dar 
nu . . .  după ureche! Cât despre facultatea "secretă" din America, hai să fim serioşi ! !  
Iar despre multitudinea de limbi străine pe care le-ar vorbi domnul căpitan 
Andreescu, să fim şi mai serioşi ! !  Vă spunem noi, domnul în cauză a avut 
cunoştinţe destul de bune de limba engleză şi ceva - ceva de limba rusă. În rest 
"nula na nula" ! !  Să mai precizăm şi altceva, înainte de a intra în fondul altor 
probleme: fratele lui N.Ceauşescu, adică Nicolae Andruţa Ceauşescu nu a venit la 
DIE împins de şeful statului, ci dintr-o "inspiraţie" a generalului Doicaru, care, 
vrând să mai aibă o uşă deschisă la conducerea supremă, în 1 97 1  l-a luat pe maiorul 
de miliţie Andruţa Ceauşescu, care patrula prin Piaţa Victoriei şi l-a adus în DIE la 
Cadre, dar nu şef, pentru că şef era colonelul Diaconu. Abia prin 1974, a ajuns în 
fruntea Direcţiei de cadre. Însă, după ureche, ce mai contează 2-3 ani? 

Să ne concentrăm, în continuare, pe câteva enormităţi debitate de 
"informatorul" domnului Ovidiu Ohanesian în legătură cu munca, cu activitatea de 
informaţii externe. "Puţoiul" ,  un "puşti acolo", cum se autodefineşte, n-a avut "în 
coordonare spaţiul America". Nu astfel de oameni coordonau "spaţiile cercetate", 
cel mult "ţineau" dosarele organizatorice a 1 -2 ofiţeri aflaţi în misiune şi prezentau 
informaţii pe scară ierarhică. Acelaşi domn "puţoi" se laudă că a avut agentură, 
preluată sau creată, chipurile, cu care a spart ONU. I-auzi, brâul ! În cei 2-3 ani 
petrecuţi în Centrală şi alţi tot atâţia la New York, domnul Emil nici n-a învăţat bine 
cum ajunge la wc-ul din clădirea unde-şi avea biroul, trebuia să-l ducă cineva la 
braţ . . .  ! ! !  Iar faptul că apare într-o poză într-un ziar al vremii, sau susţine o declaraţie 
oficială în legătură cu "Dreptul mării", asta nu se numeşte agentură. Unul din foştii 
lui şefi, un om respectabil şi de mare profesionalism, confinnă că tot ce s-a făcut cu 
"Anton Traian" la vremea respectivă, a stat sub semnul presiunilor . . .  pilelor, 
inclusiv neregulile din zona financiară, deşi căpitanul susţine că a decontat până la 
ultimul cent. 
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PERISCOP Anul V Nr.3 (19) iulie-seP,tembrie 2012 
--�----� ......... ---;...._. ........ �-

Şi acum, câteva întrebări pentru domnul Ohanesian, considerând că 

nu este cazul să facem analize detaliate pentru fiecare din multiplele probleme pe 

care le pun "dezvăluirile" domnului Andreescu şi pe care E.O.Ohanesian le înghite 

pe nerăsuflate. Ca să nu aibă probleme cu respiraţia, îi dăm noi răspunsurile. 
Întrebare: De unde aveţi fotografiile de familie ale lui Emil 

Andreescu? În ce mod aţi intrat în posesia lor, bănuim că nu prin efracţie? 

Răspuns: De la însuşi domnul căpitan(r) Emilian Andreescu. 
Întrebare: Pe cine credeţi că mai interesează acum ce a "spionat" 

aşa-zisul "spion al Gorjului" ? (În paranteză fie spus, originile gorjene ale acestuia 

se "bucureştenizaseră" de vreo trei generaţii ! ! ), la ONU sau mai clar, ce relevanţă 

mai are acum pentru români, ce era scris în declaraţia oficială pe care domnul 

diplomat a primit-o pentru a o citi la Conferinţa dreptului mării? 

Răspuns: Pe nimeni, nici măcar pe însuşi autorul cărţii. 
Întrebare: Ce efect credeţi că are faptul că ofiţerul Andreescu "şi-a 

dat în gât" colegii, prietenii, cunoştinţele etc.? 

Răspuns: Niciunul. Poate doar că cei în cauză să-l acţioneze în 

justiţie pentru prejudicii de imagine. 
Întrebare: Apreciaţi că cei câţiva ani (sub zece) de carieră militară 

nu sunt suficient răsplătiţi cu cuantumul actual al pensiei militare a domnului 

Andreescu? Mai aveţi vreun exemplu de "om al muncii" din ţara asta care pentru 

mai puţin de zece ani să aibă un astfel de cuantum la pensie? Ştiaţi că "omul 

muncii" Emilian Andreescu are şi o pensie civilă îndreptăţită legal, pentru 

perioadele muncite în afara structurilor militare? Cele două pensii explică "sărăcia 

lucie" în care trăieşte ! ! ! 

Răspuns: La prima parte a întrebării: DA; la partea a doua: NU. la 

partea a treia DA, dar am omis cu bună ştiinţă, ştiu eu de ce! ! !  
Întrebare: Cu ce scop aţi ilustrat capitolul la care ne referim cu 

diplomele şi atestatele, legitimaţiile şi certificatele pe care domnul Andreescu le are 

în colecţia personală? 

Răspuns: Pentru că l-aţi ascultat cu gura căscată şi i-aţi executat fără 

crâcnire toate cererile şi dorinţele şi pentru care, neîndoielnic, l-aţi răsplătit. Gras! ! !  
Întrebare: A propos, cum aţi intrat în posesia legitimaţiei de 

membru al ACMRR a domnului Andreescu şi ce credeţi că aţi realizat facsimilând

o în carte, având în vedere că este un document public? 

Răspuns: V-a dat-o el pentru a umfla şi mai mult prăpăsteniile 

debitate. 
Întrebare: De ce credeţi dumneavoastră personal că banca "PA TRIA 

S.A." nu a mai fost înfiinţată? 

Răspuns: Din relatările personalităţilor care au avut/acceptat 

iniţiativa fondării acesteia rezultă că şi-au dat seama că "băgăreţul" 
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MOZAIC CULTURAL 

consilier/preşedinte autointrodus pe liste şi autointitulat cu toate aceste funcţii n-are 

nicio credibilitate, date fiind enormităţile pe care le propunea sau le avea în vedere, 

ca şi activitatea sa din trecut pe la alte bănci. 

Ar mai fi multe, foarte multe de elucidat în legătură cu bazaconiile 

pe care vi le povesteşte prietenul dumneavoastră şi, vai, colegul nostru, domnule 

Ovi. Vă asigurăm că, dacă aţi fi obiectiv în aprecierile dumneavoastră cu privire la 

serviciile speciale ale României, îndeosebi cel de spionaj, mulţi dintre colegii noştri 

cu activitate în domeniu, mai multă şi mai profesionistă, v-ar sprij ini în demersurile 

pentru adevăr şi, suntem convinşi, chiar instituţia ar fi deschisă la solicitările 

adresate, evident, în limitele legale şi profesionale. 

Pentru că, dragă Ovi, ai înghiţit o droaie de minciuni, inclusiv una 

pe care nici n-ai catadicsit să o proiectezi în timp, anume, cea de la pag. 267, în 

legătură cu generalul Silviu Predoiu. Acest om n-a avut cum să-i vorbească 

căpitanului "Anton Traian" la cursul urmat, pentru că în perioada când domnul Emil 

era elev la acel curs, S ilviu Predoiu nu pare să fi fost ofiţer SIE (este vorba de anii 

'70) şi chiar dacă era, nu era el pus să le vorbească cursanţilor despre "ofiţeri care 

vin la servici cu Lamborghini şi cu nu ştiu ce maşini de lux", fiind şi el, la vremea 

respectivă tot un "puţoi" ca şi informatorul dumitale. 

Este hilară, dacă nu de plâns, uşurinţa, ca să nu spunem altceva mai 

grav, cu care tratează autorul nostm probleme care privesc oameni, instituţii, fapte, 

evenimente. 

Pentru că numai astfel se explică inclusiv susţinerea că "frumosul, 

prezentabilul tânăr spion gorjean" (A cam făcut gorjenii de râs ! ! ) ar fi fost însurat 

"de serviciu" cu o "frumuseţe de unguroaică", Mariana Fekete. Păi, dacă a trăit cu 

aşa o frumuseţe atâţia ani, de ce a părăsit-o atunci când aceasta a avut probleme de 

sănătate? Problemă de caracter, ar spune oricine nu are calitatea de jurnalist de 

investigaţii . . .  după ureche! 

Aşa stând lucrurile, ne permitem să punem sub semnul întrebării tot 

ce a scris domnul Ohanesian în carte/cărţi inclusiv în legătură cu "răpirea" din Irak. 

Vorba unui personaj important, care este foarte . . .  drag autorului: Nu e bine, 

domnule Ovi ! Dar, resemnarea românului (credem că şi a voastră, a armenilor), 

ASTA ESTE I ASTA-I SITUAŢIA: când îţi cântă lăutaml la ureche, îţi formezi 

urechea muzicală după el ! ! !  S-auzim numai de bine ! Cu scuze pentru folosirea când 

a singularului, când a pluralului, în raportarea la persoana automlui. 

Petinu Tregheu Ahonesian 

1 23 

https://biblioteca-digitala.ro



PERISCOP Anu -vNr.3 (19) iu ie-septemfirie 2012 

PROMOŢIA 1968 

La finele lunii august 20 1 2, într-o frumoasă locaţie din staţiunea Predeal s-a 
desfăşurat o reuniune, deopotrivă inedită şi de suflet. Inedită, pentru că participanţii 
erau veterani ai seviciilor de informaţii române, promoţia 1968. De suflet, deoarece 

foştii spioni şi contra-spioni, astăzi 
venerabili ofiţeri în rezervă şi în retragere 
ai serviciilor secrete române, s-au întrunit 
de această dată nu pentru a pune la cale 
măsuri operative, specifice, ca altădată, ci 
pentru a se revedea, împreună cu familiile, 
a depăna gânduri şi amintiri şi poate, de ce 
nu, pentru a mai recupera ceva din timpul 
consumat în tinereţe pentru activităţi fără 

pauză în serviciul statului şi care nu lăsau loc la astfel de întâlniri. Aceasta era, de 
fapt, una din privaţiunile impuse de o meserie incitantă şi plină de riscuri . 

Promoţia 1968 se întâlneşte anual începând din anul 2008; de această dată 
organizatori au fost Ion stoica şi Ristea Priboi. 

Anul 1 968 a rămas ca un reper luminos nu doar în istoria României, dar şi a 
Europei şi a lumii .  Este cunoscut ca anul renaşterii speranţelor de libertate la multe 

popoare ale lumii, inclusiv la români. În 
România este un an de hotar, când 
structurile de apărare şi de siguranţă a 
statului rupeau definitiv cu un trecut 
împovărător impus de ocupaţia sovietică 
după al Doilea Război Mondial şi îşi 
croiau un drum nou, apropiat de tradiţiile 
şi interesele naţionale. 1968 a devenit în 
timp simbolul unei generaţii„ .  
O generaţie deosebită, a accentuat într-un 

cuvânt emoţionant rostit cu acest prilej generalul Iulian Vlad, fost şef al 
Departamentului Securităţii Statului, preşedinte de onoare al Asociaţiei Cadrelor 
Militare în Rezervă şi în Retragere din Serviciul Român de Informaţii, invitat la 
întâlnire. O generaţie care a înscris pagini memorabile În istoria serviciilor secrete 

româneşti şi a ţării. Am parcurs Împreună mai multe etape. Au fost multe greutăţi, 

dar şi fmpliniri, care demonstrează că nu am trăit degeaba. 
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La rândul său, colonelul Filip Teodorescu, preşedintele ACMRR - SRI, a 

făcut apel la solidaritate şi la nevoia de a face front comun în lupta pentru adevăr: 

Nu suntem singuri. Să fim uniţi. Din 1989 încoace se continuă campania de 

dezinformare, manipulare şi defăimare a ofiţerilor de informaţii din SRI şi SIE. 

Pentru cine a greşit - nu cerem îndurare. Dar ceilalţi, avem dreptul la onoare şi 

demnitate. Este încă mult de lucrat pentru formarea unei culturi de securitate în 

societatea noastră. Pentru aceasta este nevoie ca fiecare dintre noi să fie nu doar 

cititor, ci şi făuritor, deoarece fiecare are multe lucruri de spus şi putem fi încă 

utili. Un ofiţer de informaţii nu-şi schimbă profesia. 

Trebuie, de asemenea, menţionat faptul că este promoţia cu cel mai mare 

număr de generali şi de şefi de unităţi centrale şi terioriale din structura DSS. O 

bună parte dintre aceştia au lucrat în SIE. 

Redactorul şef al revistei „Periscop", Ioan Popa, a susţinut ideea unui front 

comun al celor două publicaţii editate de ACMRR - SRI şi ACMRR - SIE 

(„Vitralii" şi „Periscop") în apărarea adevărului şi promovarea culturii de securitate 

în societatea noastră. Totodată, a transmis un mesaj de salut din partea Consiliului 

Director al ACMRR -SIE participanţilor la întâlnire, mulţi dintre ei colegi de 

muncă şi de luptă, ani îndelungaţi, pe frontul invizibil în apărarea intereselor cele 

mai scumpe ale oricărei naţiuni - suveranitatea, independenţa, integritatea 

teritorială, demnitatea şi libertatea sa. 

Nu întâmplător, participanţii au intonat şi un cântec al promoţiei 1968, din 

care redăm câteva versuri: 

„Dragi colegi, să nu fim trişti/ C-am ajuns toţi rezervişti 

Cât pe lume mai trăim/ Trebuie să ne mândrim 

Că ne-am făcut datoria/ Şi am slujit România. 

Ţara mea cu oameni buni/ Moştenită din străbuni 

Te-am slujit că ne-ai fost dragă/ Şi noi te-am păstrat întreagă". 

Pentru conformitate, 

Ion P ., Dan S. 
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"SALVAREA AURULUI POLONEZ" 

Sub titlul de mai sus, la 14 septembrie 201 2, la sediul Băncii Naţionale a 
României (nici nu putea fi aleasă o locaţie mai potrivită pentru un asemenea 
subiect!) s-a desfăşurat un extrem de interesant simpozion dedicat odiseii tezaurului 
polonez la începutul şi pe timpul celui de-al Doilea Război Mondial. Au participat 
guvernatorul BNR, acad. Mugur Isărescu, ambasadorul Poloniei la Bucureşti, 
Marek Szczygiel, şi alţi membri ai ambasadei, ministrul apărării al României, 
Corneliu Dobritoiu, academicieni, profesori universitari, cercetători români şi 
polonezi, diplomaţi, reprezentanţi ai mass-media. 

Tonul dezbaterilor l-a dat guvernatorul BNR care, într-o amplă şi 
documentată alocuţiune, a prezentat situaţia dramatică a Poloniei din septembrie 
1 939, cînd în decurs de două săptămâni a fost atacată din două părţi de cele două 
mari puteri malefice ale epocii - Germania nazistă şi Uniunea Sovietică. Unica 
portiţă de salvare atât pentru tezaurul Poloniei, pe care şi-l doreau cei doi invadatori, 
cât şi pentru conducerea politică a acestei ţări s-a dovedit în acele împrejurări 
dramatice România. Teritoriul românesc s-a dovedit atunci deosebit de ospitalier, 
iar autorităţile statului şi populaţia în ansamblu s-au comportat la înălţimea şi în 
spiritul marilor valori universale ale prieteniei, respectului şi solidarităţii ce se cuvin 
întotdeauna faţă de aliatul şi vecinul supus unei mari încercări. Dl.  Mougur Isărescu 
a făcut trimitere şi la soarta tezaurului românesc depozitat în Rusia în timpul 
Primului Război Mondial care, după 96 de ani, a rămas în cea mai mare parte în 
posesia Marelui Vecin de la Răsărit. 

Moderatorul dezbaterilor, dl. Cristian Păunescu, consilier al 
guvernatorului BNR, a dat citire unui mesaj adresat Simpozionului de către acad. 
Dinu C. Giurescu, "prieten al BNR, membru al unei dinastii de istorici'', aflat 
atunci în SUA, care a prezentat o frescă cuprinzătoare a relaţiilor româno-poloneze 
proiectate pe fundalul european din perioada premergătoare cel de-al Doilea Război 
Mondial. 

Rând pe rând, cercetători din România (prof. univ. dr. Ion Calafeteanu, 
Nicolae Mareş) şi Polonia (Jakub Skiba, Wojciech Rojek, Robert Kudelski) au 
completat cu date de arhivă şi consideraţii interesante ceea ce a fost numită pe drept 
cuvânt odiseea aurului polonez în cel de-al Doilea Război Mondial, în desfăşurarea 
căreia şi încheierea sa într-un mod fericit pentru polonezi un rol important 1-a jucat 
România. 

Acest tablou a fost întregit de lansarea în premieră a unei valoroase lucrări 
istorico-documentare - Salvarea aurului polonez (Editura Oscar Print, Bucureşti, 
2012, 1 84 p.) avându-i ca autori pe doi erudiţi în problemă, Cristian Păunescu, 
coautor al unei alte lucrări despre tezaurul României la Moscova, şi Dorin Matei, 
redactor şef al revistei Magazin istoric. O carte, bogată în documente şi ilustraţii, 
care se citeşte ca un roman de aventuri, cu multe suspansuri şi un final fericit, din 
care menţionăm câteva titluri de capitole: Prietenul la nevoie se cunoaşte; Doar cine 
riscă poate să câştige; Aurul îşi schimbă proprietarul; Procesul; Aurul se întoarce 
acasă. 

P. Ioan 
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Foileton de actualitate TEVEGRIPA PUILOR 
Fals tratat de teveologie 

Sunt un telespectator model . Am învăţat asta de pe când eram redactor la 

singura instituţie de transmis imagini în undă din secolul trecut . Mă uit astăzi la 

emisiunile altora precum mă uitam pe vremuri la ale mele , înainte de a le preda la 

viză , la capetele limpezi , la alţi tovarăşi ca Naş Floreo sau cum li se mai zicea . 

Adică mă uit cu atenţie şi interes . Şi ce văd ? 

"Trezirea la apel!" Cine-o striga apelul ? S-a reinventat Moş Teacă ? 

"Leomania". Or fi unii îndrăgostiţi excesiv de lei ca alţii de tevemanie , sau 

poate . . .  "Europa ne priveşte." Şi ce să vază ? Vorbe , certuri şi discuţii . 

"Happy hour." O fi fericită pentru el , când ia paraua , că pentru privitori nu 

prea . "Neaţa cu Răzvan şi Dani!" Cam neşi şi ăştia doi . S-au cruzit . "În 
gura presei." Ce s-o mai găsi pe acolo în afară de laude muşchiuloase şi juvenile ? 

Dinţi, carii? "Acces -sau abces - direct." Gestionat de poliţist sau de 

dentist? "Cireaşa de pe tort . " Poate bomboana de pe colivă . 

"Agentul VIP ." Adicătelea : Vărul Ionel Potlogarul . 

"Schimb de mame." Uneori de dame , pe urmele taţilor plecaţi sau . . .  aplecaţi 

"Pastila vouă." Greşit : pastila voastră împotriva lipsei de talent . 

Mă întreb şi acum ce tot caută şi speră să găsească unul mai ras şi mai 

vorbăreţ "în puii mei"? De fapt ai lui , că eu n-am . Oare mai caută pe la ţara vechea 

gripă aviară ? Că dacă ar investiga "realitatea zilei" , n-ar găsi decât ceea ce "se 
întâmplă acum" , adică baronii , cuscrele , factorii X ,  deci necunoscuţi , toate 

aruncate pe sticlă aşa , ca într-un "show păcătos" ,  pentru că românii au - sau nu -

talent , fie ei buni sau răi . Şi în fine , dacă tot mă plasez împotriva tuturor , 

voi aborda "un stil masculin" stând "la şuetă cu Bahmu" ca să înţeleg şi eu la 

sfârşit că ''fără sâni nu există paradis" .  Chiar dacă mie mi se pare că televiziunile 

de astăzi de la noi , din Românica , copiază de peste tot de pe unde pot , un mod 

decadent , opulent , extravagant de producţie , eu tot o "să le prezint părinţilor" ce 

mi se pare frumos , mai special , uneori arhaic , mai clasic în "SRC" . Nu ştiţi ce 

este SRC ? Cum se poate , înseamnă că nu priviţi destul la televizor : este Serviciul 

Român de Comedie . Oare de ce se întâmplă totul aşa şi se mai întâmplă să nu-mi 

prea placă nimic ? Poate sunt eu mizantrop , sau prea exigent , sau prea . . .  prea de 

tot . Drept pentru care mă şi prezint : 

Cronicarul de serviciu , 

al dumneavoastră Mihai Miron 
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FAŢĂ ÎN FAŢĂ CU CITITORII NOŞTRI 

Prestigioasa revistă Balcanii şi Europa ne onorează, în numărul 1 26/iulie

august 20 1 2, cu un interesant articol despre "Periscop", pe care îl 

reproducem mai jos. Un articol relevant pentru modul în care suntem 

percepuţi de alţi colegi de breaslă şi pentru care le mulţumim. 

Aflată în al cincilea an de exis- candescent, care iese de 
tenţă, revista „PERISCOP", publ ica- sub pecetea a ceea ce a fost 
ţie trimestrială editată de Asocia- considerat cândva secret, 
ţia Cadrelor Mi litare în Rezervă şi confidenţial sau chiar u/trase
în Retragere d in  Serviciu l  de l nfor- cret. adică de o importanţă 
maţii Externe, continuă să surprin- covârşitoare pentru anumite ac
dă prin materia primă care oferă tivităţi din domeniul  relaţii lor in
substanţa conţinutului său. U n  ma- terstatale, cu implicaţii profunde. 

terial adeseori in- pe termen lung. 
în pagini le revistei se întâlnesc 

rubrici cu un caracter deosebit, 
cum ar fi: „Lumea în criză multidi
mensională"; „Cultura de securita
te, cultura politică"; „Analize poli
tico-strategice"; „ Memorial istică
Consemnări". De asemeni, unele ar
ticole trezesc interesul cititorilor, 
ca de pi ldă: „cominternul şi securi
tatea"; „Cum a ajuns Alaska sub 
stăpânire rusească?"; „Riscuri asi
metrice: Extremismul în Balcani"; 
..încetarea războiulu i  rece este re
lativă". 

1 28 

Este o publ icaţie alertă, p l ină 
de i nformaţii adesea surprinză
toare, care se citeşte cu mult inte
res până la capăt. 

https://biblioteca-digitala.ro



OZAIC C ULTURAL 

VITRINA CU CĂRŢI 

O BIJUTERIE BIBLIOGRAFICĂ: PRO ŞI CONTRA TITULESCU 

Spiritul lui Titu/eseu era atât de lucid şi atât de perspicace, 

judecata sa era atât de precisă, încât el era destinat să dezlege 

problemele ". (Albert Einstein) 

La mijlocul verii anului 20 1 2  a ieşit de sub tipar o lucrare amplă, în trei volume, 
care are toate calităţile pentru a fi calificată de excepţie. Este vorba de ediţia a II-a, 
revăzută şi adăugită, a lucrării de documente cu titlul Pro şi contra Titu/eseu, sub 
îngrij irea domnului . George G. Potra, unul dintre cei mai devotaţi autori dedicaţi 
valorificării operei şi apărării spiritului celui mai mare diplomat şi patriot român din 
perioada interbelică. Ediţia impresionează prin rigoarea şi exctitatea detaliilor 
privind sursa, data şi locul apariţiei documentelor citate, care le conferă credibilitate 
şi veridicitate. 

Lucrarea a beneficiat de o lansare deosebită la Fundaţia Europeană 
Titulescu şi se bucură deja de atenţia mass-media şi a unor cunoscuţi critici şi 
comentatori de specialitate. Într-o amplă cronică publicată în revista Balcanii şi 

Europa (nr. 1 27/septembrie 201 2), sub titlul „Adevărul despre Nicolae Titulescu", 
scriitorul Eugen Uricariu menţionează: „Sub titlul acestei cărţi, în trei volume 
impresionante, fierbe de multă vreme un cazan al istoriei noastre care nici astăzi, se 
pare, nu şi-a găsit rezolvarea, adică înţelegerea deplină. Nicolae Titulescu, aşa cum 
îl descoperim în lectura textelor reunite de domnul Potra, devine cu prisosinţă una 
dintre marile figuri tragice ale istoriei românilor". Într-adevăr, aşa cum îmi spunea 
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într-o convorbire recentă profesorul George G. Patra, coordonatorul ediţiei, este 

vorba de „352 de mărturii, pro şi contra, dintr-un dosar al confruntării care a înscris 

în istoria politică a României o pagină tristă - eliminarea lui Titulescu de pe scena 

românească şi internaţională". 

Parcurgând textele incluse în cele trei volume despre opera şi activitatea lui 

Nicolae Titulescu, o veritabilă enciclopedie de cultură şi idei, având ca autori nume 

i lustre, româneşti şi străine ale epocii, eşti copleşit vrând-nevrând la un moment dat 

de sentimentul că acestui om i s-au făcut mari nedreptăţi atât în timpul vieţii, cât şi 

după aceea. Cum se întâmplă adesea la români, Titulescu a fost preţuit mai mult de 

străini decât de o bună parte dintre conaţionalii săi contemporani. Încă din 

septembrie 1 93 8, Winston Churchill spunea despre Titulescu: „Iată o figură de 

mâna întâi în politica internaţională . . .  Omul acesta, dacă ar fi fost ascultat, azi poate 

n-am fi ajuns la discreţia nebunului de Hitler" (Voi. I, p. 341) .  La rândul său, 

Anthony Eden, cunoscutul diplomat şi ministru de externe britanic din perioada 

interbelică, afirma tot în 1 938 :  „Titulescu, bunul meu prieten, această minte 

sprintenă, încântătoare şi atât de clarvăzătoare în politica internaţională; mă întreb şi 

azi cum a fost posibil ca ţara dvs. să se dispenseze de activitatea politică a acestui 

om, care reprezenta o mare autoritate în toate forurile internaţionale" (Voi. I, p. 

536). 

În mod paradoxal, la o anumită categoric de români s-a înrădăcinat o 

mentalitate specifică, un amestec de invidie şi ură nejustificată faţă de geniu şi omul 

cu inteligenţă şi talent, greu de înţeles în cazul în care protagoniştii sunt ei înşişi 

personalităţi demne de respect. Cum am putea explica, de pildă, furia care-l 

cuprindea pe Mateiu Caragiale, un scriitor rafinat, dar care nu găsea adjective mai 

potrivite pentru Titulescu decât „oltean gălbejit" sau „parvenit găunos"? Sau, în alt 

caz, acelaşi Mateiu Caragiale îşi dă în petec: „Mi-l amintesc în toată urâţenia lui şi 

mă întreb la ce s-o fi gândit Paul Valery când a spus că e figura cea mai 

extraordinară întâlnită vreodată. Tocmai românaşul nostru . . .  " (Voi. I, p. 2 1 9). Iar 

exemplele ar putea continua. Titulescu a avut mulţi detractori în timpul vieţii. Mai 

are şi astăzi. Nu le mai pomenim numele, şi nu doar din motive de spaţiu. Totuşi, 

pentru a rotunji acest tablou al umilinţelor la care a fost supus Titulescu, să mai 

amintim atmosfera creată în Ministerul de Externe după îndepărtarea sa de la 

conducerea acestei instituţii, văzută de un contemporan: „Titulescu a fost îndepărtat 

de Rege din postul de ministru de externe după metoda dictatorilor, fără preaviz. A 

aflat că fusese demis, el fiind bolnav . . .  La Ministerul de Externe era mare emoţie. 

Titulescu îşi avea prieteni dar şi duşmani. Aceştia lucraseră la îndepărtarea lui . . .  De 

unde în ajun vorbele lui Titulescu erau lege, după demiterea lui până şi cei mai 

timizi făceau cor cu cei care denunţau trădarea lui Titulescu. Cuvântul de ordine era 

că Titulescu fusese îndepărtat de Rege fiindcă vindea ţara ruşilor. Dacă te încumetai 
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să fii imparţial, spunând că versiunea nu era întemeiată, erai considerat ca trecut în 
rândul trădătorilor" (Voi. I, p. 574) Curat murdar, vorba unui celebru personaj al lui 
nenea Iancu sau, poate mai bine, no comment! Cert este că societatea românească 
interbelică, în pofida parlamentarismului şi a spiritului democratic de atunci, nu a 
găsit - prin aleşii ei politici şi prin intelectualii de elită, de care ţara nu ducea lipsă -
posibilitatea de a pune până la capăt în valoare marea personalitate a lui Titulescu. 
Nici europeni i  n-au fost mai înţelepţi. Au pierdut şi românii, dar şi Europa, după 
cum recunoştea Winston Churchill. 

Cele trei volume îngijite de profesorul George G. Patra aduc în lumină nu 
doar drama lui Titulescu şi a unei ţări sfâşiată de discordii, ci oferă mult mai mult: 
tabloul complex al unei epoci care are locul său unic în istoria naţională, un tablou 
realist, neretuşat, din care fiecare are de învăţat ceva. Măcar acum, când vremurile 
sunt poate la fel de tulburi. 

Ioan Popa 

România intre scutul american antirachetă şi Katiuşa rusească 

În actualul context intern şi internaţional, de o complexitate deosebită şi 
imprevizibilă, gral.bg. (r) Gheorghe Dragomir a publicat cartea "România intre 

scutul american antirachetă şi Katiuşa rusească. Timp şi 
destin", în care prezintă date, fapte şi evenimente privind evoluţia 
relaţiilor României cu Federaţia Rusă de-a lungul secolelor, în 
strânsă legătură cu evoluţia poporului român din primii ani ai 
contactelor cu slavii şi ruşii, până în zilele noastre. 

Totodată, în lucrare este prezentat şi modul în care marile 
puteri europene au reacţionat în diferite epoci, iar începând din secolul al XX-iea 
SUA, ale căror prezenţă şi interese în Europa, inclusiv în zona Balcanilor, au fost 
sacrificate din "interese de stat" şi pentru a da satisfacţie vecinului de la Răsărit. 

Autorul lucrării apreciază că "reconsiderarea relaţiilor cu Federaţia Rusă se 
realizează în mod paradoxal, nu direct, ci prin satisfacerea necondiţionată a 
intereselor de securitate ale SUA prin instalarea pe teritoriul României a 
elementelor scutului american antirachetă. Acest proiect este considerat de Rusia ca 
o nouă ameninţare la adresa propriei securităţi. Implicaţiile de ordin politico-militar 
şi economic pentru ţara noastră, pe termen mediu şi lung, nu vor întârzia să apară, 
aruncând din nou sămânţa neîncrederii şi zavistiei între cele doua state." 

Autorul prezintă unele evenimente importante care fac parte din istoria 
zbuciumată a evoluţiei acestor relaţii, evidenţiind cinismul, ipocrizia şi dublul 
discurs ale mai marilor lumii, când interesele lor geopolitice sunt în joc, precum şi 
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negocierile secrete din spatele uşilor închise, care au influenţat destinul popoarelor 
ml CI. 

In prezenta lucrare autorul încearcă să descifreze resorturile interne care 
stau la baza acestor decizii politice, în contradicţie cu aspiraţiile şi interesele 
poporului român şi cu condiţiile politico-economice şi militare la nivel european, 
regional şi mondial, având convingerea că acest proiect politico-militar va avea 
soarta "Războiului stelelor". Dacă, Doamne fereşte, acest scut antirachetă va trebui 
să fie folosit, pentru România va fi o "ploaie de stele" nucleare. 

In afara faptului că realizează o documentaţie temeinică şi aprofundată a 
tematicii abordate, autorul lucrării efectuează o analiză realistă a relaţiilor româno
ruse, în contextul poziţiei noastre geopolitice din zonă şi de membru al UE (tratat 
mai mult ca pion de sacrificiu decât ca partener), dar ridică şi o serie de intrebări 
privind viitorul statului nostru şi al cetăţenilor României. 

Evenimentele petrecute de-a lungul istoriei României, în care am picat de 
cele mai multe ori pe post de victime, deşi am făcut parte din echipa învingătoare, 
evocate şi analizate în prezenta lucrare ne obligă să ne spunem părerea, cât mai 
ferm, asupra modului cum ne apărăam si promovăm interesele în raporturile cu 
aliaţii, pentru a nu ajunge în situaţia de prizonieri sau chiar de sclavi ai acestora. 

Vocea şi actiunea cetăţenilor României trebuie să se facă auzite, aşa cum şi 
autorul lucrării o face, iar viaţa a demonstrat că, în afară de Dumnezeu, nimeni nu-ţi 
vrea binele. Situaţia de colonie, despre care se vorbeşte din ce în ce mai mult în 
România, este o consecinţă a activităţii celor care au fost la cârma ţării, dar în mare 
măsură şi a noastră, a celor mulţi, care asistăm impasibili la acest proces ruşinos şi 
dezonorant. 

Cartea merită să fie citită, nu numai pentru că a fost scrisă de un coleg de-al 
nostru, care prin natura ocupaţiei a apărat si promovat interesele Romanici, ca şi toţi 
colegii săi, ci si pentru că este o voce care, prin ceea ce a publicat până în prezent, 
încearcă să trezească spiritul naţional de reacţie la razboiul modern care se 
desraşoară pe fronturi ascunse, bine articulate, care în final vor conduce la 
dominaţia unora şi asupra noastră. 

Gheorghe Bărbulescu 
Notă informativă bătută la maşină 

Ileana Vulpescu (n. 2 1  mai 1 932, Bratovoeşti, judeţul Dolj), prozatoare şi 
romancieră, a lucrat ca lexicograf la Institutul de Lingvistică al Academiei, a 
colaborat la redactarea lucrărilor Dicţionarul limbii române şi Dicţionarul explicativ 

al limbii române şi a publicat mai multe romane de succes , cel mai cunoscut fiind 
„Arta conversaţiei". Romanul "Notă informativă bătută la maşină", apărnt la 

Editura Tempus (20 1 1 )  vorbeşte de Securitate în perioada comunistă. 

Personajul principal este o traducătoare, al cărei acces la documente - pe care 

nimeni nu le va cunoaşte, poate, vreodată - este dirijat. „ N-am spus şi nici nu 

1 32 

https://biblioteca-digitala.ro



:MOZAIC CUI:TURAI; 

voi spune cuiva ce am tradus pe hârtie, ce am tradus prin viu grai şi cine mi

au fost elevii. Lecţii de gramatică şi de literatură franceză şi engleză le-am 

predat unor băieţi tineri, frumoşi, deştepţi-brici, al căror nume adevărat nu 

l-am ştiut niciodată. Eu spun aşa - că există oameni de valoare, fără discuţie, 

_1(...._ W,i--. 
:no'tl. 1nt'crmat.1v• 
tJâ:tuU l.a m&e.1nA 

. �. 
' - - . 
- - -
. - . -

- - -
- - - - - - -

În toate epocile. Nu există nicio epocă fără oameni de 

valoare, chiar dacă nu sunt recunoscuţi În mod public. " 

Eroina nu este o adeptă a regimului comunist, nu-şi 
idealizează slujba, ci rămâne, cum singură se caracterizează, o 
măruntă . profitoare a situaţiei. Şi-atât. Cu toată austeritatea 
impusă de regulamente, între cadrele instituţiei există 
sentimente profunde de prietenie şi înţelegere. Ea are discuţii 
sincere cu superiorii ei şi trebuie să remarcăm afirmaţia unui 
general care îi mărturiseşte : „ De la Siguranţă, unde făceam 

aceeaşi meserie, m-a preluat Securitatea. Ce făceam înainte fac şi acum. Urmărit 

eram pe vremea Siguranţei, urmărit şi pe vremea Securităţii. Cinstit am fost cu 

Siguranţa, cinstit cu Securitatea. Eu n-am făcut rău nimănui. ln orice regim, un Stat 

trebuie să aibă un serviciu de siguranţă care implică profesioniştii, adică operativii 

şi tehnicienii. De un lucru să fii sigură: Securitatea n-a inventat nimic. Numai că, 

spre deosebire de servicii omoloage, chiar şi numele ei bagă groaza în oameni. 

Groaza este elementul ei la vedere, bine gâdit de regimul c omunist, pentru ca 

nimeni să nu mişte în front. ". 

Recomandăm această carte care militează prentru a repune instituţia 
Securităţii pe locul pe care îl merită. (D.S.) 

Faust, Faustina şi Diavolul . . .  
Opera doamnei Eliza Roba, nu mai puţin de douăsprezece romane în 

ultimul deceniu, .Iară a mai pune la socoteală dramaturgia, 
patru piese de teatru jucate, multe volume de eseuri şi 
versuri îşi desemnează autoarea ca o personalitate 
redutabilă în lumea literară, a cărei notorietate se mai lasă 
încă aşteptată. Semnalăm apariţia volumului Eseuri şi alte 
povestiri în editura Betta, din care redăm un scurt 
fragment din povestirea : Faust, Faustina şi Diavolul . . .  

Plictisit peste măsură, Diavolul n u  ştia ce să mai 

facă, unde să se mai ducă. Reuşise peste aşteptări.De 

acum, nici nu mai era nevoie de intervenţia lui. 

Oamenii se încăierau pentru te miri ce, se uitau 

chiorâş unii la alţii, se suspicionau, se criticau, se bucurau de necazul aproapelui, 

iztr -un cuvânt îşi făceau rău unii altora cât puteau. Peste mulţimi stăpâneau cei 
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mai feroci şi necinstiţi dintre ei, chiar de acolo porneau trădarea şi duşmănia, 

corup/ia şi ho/ia, cruzimea şi minciuna. Funcţiile de conducere deveniseră doar o 

sursă de îmbogă/ire, nu-i interesau treburile /ării, strânseseră aproape toate 

bogăfiile. le fineau în seifuri straşnic asigurate, locuiau în palate apăra/i de armate 

de angaja/i, într-un lux amoral, se credeau un fel de semizei, iar oamenilor de rând 

nu le rămăsese nici măcar cât să supravie/uiască, aşa încât răfuielile pentru o 

îmbucătură care să le asigure o zi de viată erau la ordinea zilei. Le stopaseră toate 

resursele vitale. Copiii nu aveau ce mânca, tinerii nu aveau locuri de muncă, iar 

bolnavii şi bătrânii erau lipsi/i de medicamente, de parcă s-ar fi ştiut exact ce 

trebuia luat ca să le facă traiul imposibil, astfel încât să le rămănă doar disperarea 

şi dreptul la moarte. Totul era anapoda, Întocmai pe voia necuratului. Şi chiar 

societatea incre-menise într-o stare ciudată, pentru că oamenii, lipsi/i de forţă, nu 

mai puteau produce pe cât îşi doreau să fure aşa-zişii lor conducători. Prin urmare, 

nemulţumirea era generalizată, treabă perfectă pentru Diavol. Chiar începuse a 

trândăvi, a se îngrăşa, mecanismul la care lucrase amar de vreme funcţiona 

aproape perfect. Ei, şi cum sta el tolănit pe un mal gata să se prăbuşească, lăsat de 

izbelişte de nepăsarea autorităţilor şi neputinţa celor mulţi, ii veni o idee. Să bage 

un pic de râcă şi intre cei avuf(care, oricum, nu se adorau, ci doar îşi marcaseră 

teritoriile, ţineau distanţă unii de alţii ş_i se adunau în haită numai când era rost de 

ceva câştig. Şi era lucru ştiut că din când în când Scaraoschi cel mare vizita lumea 

şi dacă vedea că încă era loc de rău îl putea sancţiona. Dar nu mai avea 

imagina/ie, mintea i se lenevise. La cine să apeleze? De unde să se inspire? 
Îşi aminti că artiştii sunt cei cu imagina/ie. Se învârti printre oameni şi 

constată că nu prea mai existau artişti autentici. Muriseră de foame şi de inimă rea 

printre primii iar cei care mai trăiau îmbătrâniseră peste poate. Mai activi erau 

doar nişte impostori ce-şi ziceau artişti care-i distrau pe hoga/i, hlizindu-se şi 

/opăind în ritmuri drăceşti-lascive, primind cu plecăciuni umile ciozvârtele 

aruncate. Profanul luase locul artei. Cum prost nu era, se lămuri urgent că nu pe 

acolo se mai aciuiase vreun pic de bine. Oricum ii avea la degetul cel mic şi-i putea 

învrăjbi oricând. Îi veni altă idee şi îşi mută obiectul acfiunii: să corupă şi ultimele 

sim/iri, fioruri de artă autentică, adică de frumos adevărat, dacă, din greşeală, mai 

exista. Se infiltră in casa unuia, altuia, işi râse în barbă văzând decăderea morală 

în care se bălăceau bogătanii, nu mai avea ce corupe . . .  Dar unde să găsească el un 

Faust? Ori o Faustină? Colindă mai multe case de înavu/i/i şi ii fu imposibil să 

dibuiască o situa/ie, un destin, care să-l tenteze . . . .  
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DIN ACTIVITATEA ACMRR-SIE 

- În perioada 22-24 iunie a.c., la Sâmbăta de Sus s-au derulat lucrările 

Conferinţei naţionale de alegeri a Uniunii Ziariştilor Profesionişti (UZP) din 

România, care au prilejuit ample dezbateri privind situaţia actuală, codul 

deontologic şi perspectivele presei româneşti. Din partea Colegiului de redacţie al 

revistei „Periscop" au participat redactorul-şef şi secretarul general de redacţie. 

Menţionăm că revista „Periscop" face parte din grupul de publicaţii editate de 

asociaţiile de rezervişti şi profesionale din structurile siguranţei naţionale, afiliate 

UZP. În cadrul conferinţei, redactorul-şef al revistei „Periscop" a înmânat dlui prof. 

dr. Mihai Miron, preşedintele în exerciţiu al UZP, o Diplomă de excelenţă din 

partea Consiliului Director al ACMRR-SIE, cu ocazia împlinirii vârstei de 70 de 

ani, precum şi pentru deschiderea manifestată în relaţiile Uniunii Ziariştilor 

Profesionişti cu revista „Periscop" şi Asociaţia noastră. 
În calitate de nou preşedinte al Uniunii Ziariştilor Profesionişti din 

România a fost ales dl. Dinu Doru Glăvan. Colegii noştri, I. Popa şi D. Sulugiuc, 

au fost aleşi membri în Consiliul Naţional al Ziariştilor. 

Să mai menţionăm că lucrările Conferinţei naţionale a UZP au fost 

binecuvântate de IPS Laurenţiu Streza, Mitropolitul Ardealului, care a reamintit 

în final cuvintele învăţatului ardelean Andrei Şaguna: „Fiţi pe pace ! Aveţi-vă bine! 

Nu vă sfădiţi !" O deviză mereu actuală şi nu doar pentru ziarişti. 

- Secretarul general al Asociaţiei a participat activ în zilele de 5 şi 

1 9  iulie 20 1 2  la dezbaterile organizate de Comisia centrală condusă de consilierul 

ministrului apărării naţionale, doamna Luminiţa-Simona SÂRBU, pentru 

finalizarea proiectului unei noi legi a pensiilor militare de stat. 

Au fost prezenţi reprezentanţi ai principalelor structuri militare şi ai 

unor organizaţii ale militarilor în rezervă şi în retragere. 

Pentru pensionarii militari aflaţi în plată la data aprobării legii, 

importantă este prevederea care se referă la actualizarea cuantumului pensiilor 

militare în raport cu evoluţia soldelor de funcţie şi de grad ale cadrelor active. 

- La 23 august 20 1 2, în aceeaşi formulă şi în prezenţa secretarului 

de stat la MApN, Sebastian Huluban, a fost discutat şi un proiect de ordonanţă de 

urgenţă prin care se prevede în esenţă: 

- pensiile militare rezultate prin recalculare şi revizuire în temeiul 

OUG nr. 1 /20 1 1  care au cunoscut o anumită creştere să rămână definitive aşa cum 

au rezultat după această operaţiune; 

- pentru pensionarii militari cărora li s-au diminuat pensiile în urma 

recalculării şi revizuirii să se revină la cuantumul pensiilor aflate în plată în 
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PERISCOP Anul V Nr.3 (19) iulie-septembrie 201 2  

decembrie 2010, fie cu 0 1 .0 1 .20 12  (în funcţie de posibilităţile financiare) fie cu 

0 1 .0 1 .20 1 3 . Ambele proiecte vor fi supuse discutării şi aprobării forurilor 

competente. 

- La 30 august 20 1 2, într-o frumoasă locaţie din staţiunea Predeal 

au avut loc mai multe manifestări cultural-distractive prilejuite de revederea 

absolvenţilor ofiţerilor Şcolii de la Băneasa, Promoţia 1 968. Printre invitaţi s-au 

aflat generalul Iulian Vlad, fost şef al Departamentului Securităţii Statului, col.(r) 
Filip Teodorescu, preşedinte al ACMRR-SRI, precum şi doi reprezentanţi ai 

ACMRR-SIE (redactorul-şef şi secretarul general de redacţie ai revistei "Periscop"), 

care au transmis mesajul de salut şi solidaritate al Consiliului Director al Asociaţiei 

noastre. O relatare despre manifestările de la Predeal este inclusă în actualul număr 

al revistei. 

- La 14  septembrie 20 1 2, la sediul şi sub auspiciile BNR s-a 

desfăşurat un interesant simpozion ştiinţific internaţional dedicat odiseei aurului 

polonez la începutul celui de-al Doilea Război Mondial. Au participat guvernatorul 

BNR, acad. Mugur Isărescu, ministrul apărării naţionale, Corneliu Dobriţoiu, 
ambasadorul şi membri ai misiunii diplomatice poloneze în România, academicieni, 

profesori, istorici şi cercetători, reprezentanţi ai mass-media. 

A participat, ca invitat, şi redactorul-şef al revistei "Periscop". 

Detalii despre acest simpozion puteţi citi în prezentul număr al revistei. 

Costică Niţu 
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